
هفت اقدام درمانی برای بازار مسکن
خریدار  کارشناســان معتقدند ثبات درازمدت 
بازار مســکن به عواملی همچون افزایش ساخت و 
ســاز، ایجاد پایه های مالیاتی، کنترل سوداگری، 
ثبات بازارهای موازی و کنترل نرخ تورم بســتگی 
دارد که دولت در حال حاضر هفــت برنامه را برای 
تغییر ماهیت بازار مســکن از سرمایه ای به کالایی 

در دستور کار قرار داده است.
همزمان با اجــرای دو میلیــون و ۵۶۰ هزار واحد 
مسکونی توسط دولت ســیزدهم، بازار مسکن به 
آرامش رسیده است. شاید بخشی از ثبات کنونی به 
پایین آمدن توان خرید متقاضیان مصرفی مربوط 
می شود. اما اقدامات قوای ســه گانه در کنترل این 

بازار بی تاثیر نبوده است.
دولت و مجلس از حدود دو ســال قبل برنامه هایی 
را به منظور ســاماندهی بازار مسکن آغاز کرده اند. 
اعمال مالیات بر خانه های خالی، برنامه ســاخت 
سالیانه یک میلیون واحد مسکونی در قالب قانون 
جهش تولید و تامین مسکن، برخورد با اخلال گران 
و سوداگران بازار مســکن، تنظیم رایگان قرارداد  
اجاره در سامانه خودنویس، ساماندهی سایت های 
فروش ملک، قانــون مالیات بر عایدی ســرمایه و 
تامین مصالح ارزان قیمت برای سازندگان از جمله  

این برنامه ها بوده است.
دولت اواخر ســال گذشــته بزرگ ترین محموله 
خرید فــولاد در تاریخ ایــران برای اســتفاده در 
پروژه های نهضت ملی مســکن به میزان ۹۰ هزار 
تن بــه ارزش ۲۰۰۰ میلیارد تومــان را رقم زد. با 
توجه بــه رایگان بــودن زمین طــرح نهضت ملی 
مسکن، تزریق مصالح ســاختمانی و فولاد توسط 
دولت می تواند هزینه ساخت را تا حد قابل توجهی 
کاهش دهد. به طور مثال ۴۰۰۰ واحد نهضت ملی 
مسکن در شــهر جدید پرند با هزینه ای حدود ۱۰ 

میلیون تومــان در هر متر مربع بــه مراحل پایانی 
رســیده و تابســتان امســال تحویل متقاضیان 

می شود.
یکی از عوامل ایجاد التهاب در بازار مســکن، اعلام 
نرخ های بی قاعده در سایت ها و سکوهای اینترنتی 
بود. به تازگی وزارت راه و شهرســازی به دو سایت 
معروف عرضه ملک هشــدار داده در صورت عدم 
فراهم آوردن احراز هویت مالک و کد پســتی ملک 
مســدود خواهند شــد. وزیر راه و شهرسازی نیز 
اعلام کرد که ســایت های فروش مسکن به سامانه 

خودنویس متصل می شوند.
از طرف دیگر انتظارات تورمی در بازار مســکن به 
طور محسوســی کاهش یافته است. با وجود آن که 
تعدادی از فروشــندگان به رسم سال های گذشته 
نرخ های پیشــنهادی را تغییر داده اند بررسی های 

میدانی نشان می دهد سطح قیمت های قطعی در 
محدوده سال گذشته باقی مانده و برای واحدهایی 
که با قیمت های نامتعارف عرضه می شود مشتری 

وجود ندارد.
با توجه به پیشران بودن بخش مسکن و تاثیر آن بر 
اشتغال ۱۳۴ بخش پیشــین و پسین، کارشناسان 
معتقدند رکود فعلی این بخش بــرای این حوزه و 
هم چنین اقتصاد کشــور مناسب نیســت. اما باید 
در نظر داشــت مادامی که قیمت ها افزایشی باشد 
هر اقدام اصلاحی در بازار مســکن بی تاثیر خواهد 
بود. به دلیل ماهیت ســرمایه ای مسکن در ایران، 
تلاطمات بازارهای موازی اثــرات مخربی بر بازار 
ملک خواهد داشــت. بنابراین دولت و مجلس هم 
و غم خود را بر تغییر ماهیت مسکن از سرمایه ای به 

مصرفی به کار گرفته اند.

فرزین در نشست با اعضای اتاق بازرگانی:

تسلط بانک مرکزی در بازار ارز بیشتر می شود
 اجرای ریال برون مرزی با روسیه؛ به زودی

 چرا گاهی رکود در بازار سرمایه سنگین  می شود؟

۵۶۰۵۶۰ هزار میلیارد تومان  هزار میلیارد تومان پول پول 
در بـورس پارک شددر بـورس پارک شد
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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مردم قدرتی برای خرید ملک ندارند!
 قیمت مسکن در تهران

ویای خرید برای مستاجـران  ر

معاون اول رئیس جمهور: 
بسته های جذاب سرمایه گذاری تدوین می شود

 ثبت موجودی طلا برای طلافروشان الزام نیست
 وزارت صمت کوتاه آمد 

یا از ابتدا شفافیـت نبـود!؟

وزیر صمت خبر داد
و افزایش تولید و کیفیت خودر

وزیر نیرو اعلام کرد
وگاه های  ایجاد تقاضا برای ساخت نیر

تجدیدپذیر با راه اندازی تابلوی سبز بورس

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 5

تکرار تجربه موفق  سیف الله داد در جشنواره فیلم فجر
مهرداد عشوندی   با معرفی دبیر چهل و سومین  جشنواره فیلم فجر،این رویداد 

مهم هنری رسما کلید خورد.
به قاعده با گذشــت بیش از چهل ســال از عمر جشــنواره فیلم فجر این رویداد 
فرهنگی و هنری کــه همواره مورد توجه مردم و دولت ها بوده اســت باید به یک 
روال منظم و مشخص در سطوح اجرایی رسیده باشــد که به هر دلیل این اتفاق 

برای جشنواره فیلم فجر رخ نداده است.
از زمان برگزاری نخســتین دوره جشنواره تا کنون ســالهای بسیاری گذشته و 
متاثر از تحولات و تغییرات اجتماعی و فرهنگی تغییرات فراوانی بر روند اجرایی 

جشنواره و نگاه علاقه مندان سینما و استقبال مردم در آن حادث گردیده است .

یادداشت
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معاون وزیر تعــاون،کار و رفاه اجتماعی از اجرای 
آیین نامه تعیین سقف ۴ سال در کارهای موقت 
پروژه ای خبر داد و گفت: کسانی که مقرری بیمه 
بیکاری دریافت می کنند پس از گذشــت ۶ ماه با 
فراخوانی که از سوی ســازمان فنی و حرفه ای به 
آنها داده می شود، باید آموزش های لازم مهارتی 

را ببینند و به چرخه کار برگردند.
علی حسین رعیتی فرد، درباره لایحه پیشنهادی 
دائمی شدن قراردادهای موقت پس از پنج سال 
ابراز عقیده کرد و گفــت: در لایحه اخیری که به 
دولت ارسال شده پیشــنهاد کرده ایم که سقف 
قراردادهای موقت کار پنج ســال شود و قرارداد 
همه کارگــران در کارهای با ماهیت مســتمر و 

کارهای غیرمستمر بعد از پنج سال دائمی شود.
وی در خصوص موضع مقامــات کارگری مبنی 
بر اینکه چــرا با وجــود تصویب لایحــه تعیین 
ســقف چهار ســال برای قراردادهــای موقت، 
لایحه جدیدی تصویب و ســقف قراردادها پنج 
سال پیشنهاد شده اســت؟، گفت: لایحه تعیین 
ســقف چهار سال که قبلا توســط هیات وزیران 
به تصویب رســیده مربوط بــه کارهای پروژه ای 
اســت و متفــاوت از لایحه پیشــنهادی جدید 
اســت.طبق این لایحه چنانچه پروژه ای به طول 
می انجامید و ادامه می یافت، مقــرر بود که کار 
نیروهای کار هم ادامه پیــدا کند و تا اتمام پروژه، 
کارگران مشمول مقرری بیمه بیکاری هم شوند.

به گفتــه رعیتی فــرد، کارگران پــروژه ای قبلا 
نمی توانســتند از مزایای بیمه بیکاری بهره مند 
شــوند ولی با آیین نامه ای که به تصویب رسیده 
مقرر شــده چنانچه مدت زمان اجرای پروژه ای 
چهار ساله اســت ولی به فرض تا پنج سال طول 
بکشــد، کارگران هم تا پنج ســال کار کنند و در 
صورتی که در انتهای پروژه بیکار شدند، مقرری 
بیمه بیکاری به آنها تعلق بگیرد.معاون روابط کار 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: آیین نامه 
تعیین ســقف چهار ســال در کارهای موقت از 
اسفند ماه سال گذشته در خصوص کسانی که در 
کارهای پروژه ای مشغول کار بودند و مشمول این 

آیین نامه می شدند، اجرایی شده است.

بازگشت به کار مقرری بگیران پس از ۶ ماه آموزش مهارتی
اشتغال
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 رهبرمعظم انقلاب در دیدار اعضای هیات علمی
 پنجمین کنگره جهانی حضرت رضا )ع(:

دنبال  )ع(  دنبال  همه ائمه )ع(   همه ائمه
حاکمیت اسلامی بودندحاکمیت اسلامی بودند



رهبرمعظم انقلاب در دیدار اعضای هیات علمی پنجمین کنگره جهانی حضرت رضا )ع(:

 همه ائمه)ع( دنبال حاکمیت اسلامی بودند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 رهبر انقلاب از نمایشگاه کتاب تهران 
بازدید کردند

رهبر معظم انقلاب اســلامی با حضور در مصلای امــام خمینی )ره( از 
سی و پنجمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بازدید کردند.

حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظم انقلاب بــا حضور در مصلای 
امام خمینی )ره( از سی و پنجمین نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران 

بازدید کردند.
سی و پنجمین نمایشــگاه کتاب تهران با شــعار » بخوانیم و بسازیم«، 
از چهارشــنبه ) ۱۹ اردیبهشــت ۱۴۰۳ ( در مصلای امام خمینی )ره( 
تهران آغاز شده و تا ۲۹ اردیبهشــت ماه برای بازدید علاقه مندان دایر 

است.

کنعانی: 
وی  حقوق بشر آمریکایی و صهیونیستی دو ر

 یک سکه اند
 ســخنگوی وزارت امــور خارجــه گفت: حقــوق بشــر آمریکایی و 
صهیونیســتی دو روی یک ســکه اند، یکی در نقب، یکی در گوآنتانامو 

و ابوغریب.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در صفحه شخصی خود در 
شبکه ایکس نوشت: نتایج تحقیقات انجام شــده توسط »سی ان ان« 
نشان می دهد که نظامیان صهیونیست در یک مرکز بازداشت سرّی در 

النقب، اسرای فلسطینی را تحت شکنجه و آزار و اذیت قرار می دهند.
وی گفت: حقوق بشر آمریکایی و صهیونیســتی دو روی یک سکه اند، 

یکی در نقب، یکی در گوآنتانامو و ابوغریب.

وابط ایران و مصر در مسیر هموار ارتقای ر
وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: مذاکرات رو به جلویی در مسیر 

ارتقای روابط قاهره و تهران داریم.
حســین امیرعبداللهیان گفت: در جریان سخنرانی در سومین نشست 
گفت وگوهای ایرانی-عربی که به همت شورای راهبردی روابط خارجی 
کشورمان برگزار شد، تاکید کردم که از مرحله گفتگوهای ایران- عربی 
عبور کرده ایم و اکنون در مرحله گفت وگوهای منطقه ای و فراتر از آن، 

همکاری های منطقه ای قرار داریم.
وی افزود: نشســت های نخبگانــی و مباحث عالمان و اندیشــمندان 
منطقه را به عنوان راهــی مؤثر برای پالایش اذهــان و افکار از ادراکات 
ناصواب و بدون مبنا درباره یکدیگر دانستم.وزیر خارجه در ادامه گفت: 
تصریح کردم ایران برای ارتقا و تعمیق تفاهم و همدلی بین کشورهای 
منطقه مصمم است و رویکرد قطعی دولت در برجسته سازی سیاست 

همسایگی، ناظر به درک همین نکته اساسی است.

امیرعبداللهیان خاطرنشــان کرد: به راهبرد جمهوری اســلامی ایران 
مبتنی بر توســعه و امنیت پایدار، همگرایی و همکاری منطقه ای اشاره 
کردم و رفع اشــغالگری و خلع سلاح هســته ای رژیم صهیونیستی در 
جهت تحقق کامل صلح، ثبات و امنیت کامل و حقیقی در غرب آسیا را 

ضروری دانستم.
وی افزود در پایان طی مصاحبه اختصاصی در مورد مناســبات تهران 
و قاهره گفتــم: در چارچوب توافق رؤســای جمهور ایــران و مصر، ما 
مذاکرات رو به جلویی با آقای ســامح شکری در مســیر ارتقای روابط 
قاهره و تهران داریم. گام های مشترکی برداشته ایم و این مسیر درست 
را مشــترکا ادامه خواهیم داد. نگاه راهبردی به گفتگو و همکاری های 
منطقه ای طیف گسترده ای را در جهان اســلام و جهان عرب از جمله 

مصر شامل می شود.

محسن رضایی: 
 جوانان مسئول اجرای بیانیه گام دوم

 انقلاب هستند
 دبیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا با بیان اینکه اصل 
موضوع و مخاطبان اصلی بیانیه گام دوم انقلاب جوانان کشور هستند، 
گفت: جوانان باید احســاس مسئولیت بیشتری نســبت به این بیانیه 

داشته باشند.
محســن رضایی در نشســت فراکســیون گام دوم انقلاب که در محل 
مجموعه شــهدای انقلاب اســلامی برگزار شــد، بیان داشت: مشابه 
بیانیه گام دوم انقــلاب را در زمان مرحوم امام )ره( هم داشــتیم مثل 
منشور روحانیت که خیلی مســاله مهمی بود و در اصلاح دیدگاه های 
مختلف نسبت به روحانیت توانست روشنگری و تبیین دقیقی از نقش 
روحانیت در نظام سیاسی و اداره کشــور در ارتباط با مردم، ارزش های 

انقلاب و نقش روحانیت داشته باشد و در زمان خود بیانیه مهمی بود.
وی با اشــاره به بیانیه گام دوم انقلاب تصریح کرد: ایــن بیانیه در زمان 
رهبر انقلاب، بیانیه بســیار مهمی اســت ارتباط این بیانیــه با جوانان 
مجلس به دو دلیل مهم اســت اولا موضوع این بیانیه، آینده کشــور و 
انقلاب است و با جوان های کشــور مرتبط اســت و نمایندگان جوان 

مجلس هم از این بعُد در تحقق این بیانیه نقش مهمی دارند.
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا یادآورشد: اصل موضوع 
و مخاطبان اصلی این بیانیه جوانان کشــور هســتند و باید احســاس 

مسئولیت بیشتری نسبت به این بیانیه داشته باشند.
رضایی گفت: بیانیه گام دوم انقلاب بســیار مهم است و جوانان مجلس 
و جوانان کشــور  در تحقق این بیانیه می توانند اثرگذار شــوند. چرا که 
بیانیه از انسجام کافی برخوردار است و آمادگی کافی برای تحقق آرمان 

های کشور وجود دارد.
دبیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا افزود: در این بیانیه 
کلیدواژه مهمی وجود دارد که کمتر به آن  توجه شــده و آن نظریه نظام 
انقلاب است که نظریه ابدی اســت و تحولات و انقلاب هایی که صورت 

می گیرد از درون همین نظام است.
وی تاکید کــرد: در بخش نخســت حکمرانی باید اقدامــات دولت در 
بخش های مختلف دقیق و درســت پیش رود که این موضوع در امنیت 
و حکمرانی دفاعی انجام شده و در بخش اقتصادی هم باید این موضوع 

محقق شود.
وی تاکید کرد: برای گرفتن تصدی گری از دولت و مشارکت دادن مردم 
در اقتصاد باید آسیب شناسی شود و جوانان مجلس باید این موضوع را 
پیگیری و نظارت کنند. همچنین در تمرکز گرایی اداره کشور ضروری 

است مجلس اداره کشور را از وزراتخانه ها به استان ها بدهد.
دبیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا حکمرانی در بخش 
اقتصاد را ناهماهنگ عنوان کرد و گفت: شــعارهای زیادی وجود دارد 
ولی ناهماهنگی های ســاختاری به ویژه در حکمرانی اقتصادی دیده 
می شود که رفع این ناهماهنگی ســبب افزایش کارآمدی نظام و رشد 

اقتصادی خواهد شد.

تریبون

 معاون اول رئیس جمهور بــا تأکید بر اینکه تنها با ورود 
ایده ها و منابع مردمی به صحنه اقتصاد، شعار »جهش 
تولید با مشــارکت مردم« محقق می شود، گفت: فعال 
کردن مــردم در عرصه اقتصــاد مهمتریــن اولویت 
استان ها بویژه ۶ استان با نرخ بیکاری بالاتر از میانگین 

کشوری است.
 در پی دســتور رئیس جمهور برای اقدام جهت کاهش 
نرخ بیکاری ۶ اســتان با نرخ بیکاری بالاتر از میانگین 
کشور، در جلسه ای با حضور »محمد مخبر« معاون اول 
رئیس جمهور تصمیمــات و اقدامات لازم برای کاهش 

نرخ بیکاری در این استان ها اتخاذ شد.
محمد مخبر در این جلســه بنگاه های خرد، کوچک 
و متوســط را ســریعترین میانبر برای کاهش نرخ 
بیکاری در این اســتان ها در کوتاه مدت برشــمرد 
و تأکید کرد: باید با تکیه بــر ظرفیت های مردمی و 
همچنین نهادهای حمایتی هماننــد کمیته امداد 
امام خمینی )ره( نرخ بیکاری در این ۶ استان به زیر 

۱۰ درصد برسد.
وی با تأکید بــر در اختیار قــرار دادن منابع 
حســاب عدالت و پیشــرفت دســتور داد، 
تســهیلات پرداخت شــده به این حســاب 
طبق قانون اشــتغال پایدار روستایی توسط 
موسســات و بانک های متولی بازگشت داده 

شود.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: باید به تناســب 
ظرفیت های این ۶ اســتان یک وزیر بعنوان معین این 
استان ها برای رفع چالش ها و مشکلات بیکاری تعیین 
شود و همچنین با برگزاری جلســه با اعضای حساب 
پیشرفت و عدالت اقدامات لازم برای فعال شدن بیش 

از گذشته این حساب اجرایی شود.
مخبر با تأکیــد بر اینکه تا زمانی کــه ایده ها، خلاقیت 
و منابع مردم به صحنه اقتصادی وارد نشــود، شــعار 
جهش تولید با مشــارکت مردم محقق نخواهد شــد، 
گفت: فعال کردن مردم در عرصــه اقتصاد مهمترین 

اولویت اســتان ها بویژه این ۶ استان است و 
باید بسترها و کانون هایی به تناسب ظرفیت 
اســتان ها برای اشــتغال زایی بــا تکیه بر 

بنگاه های کوچک و متوسط شکل گیرد.
معاون اول رئیس جمهور در این جلســه که 
وزرای کشــور و تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
دبیر هیات دولت،  رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه و اســتانداران اردبیل، سیســتان و بلوچستان، 
خوزستان، کردســتان، لرســتان و کرمانشاه حضور 
داشــتند، گفت: دولــت با اعطــای زمیــن، مجوز و 
تســهیلات بانکی در کنار اســتانداران این ۶ اســتان 
است تا با تهیه بســته های جذاب سرمایه گذاری بستر 
فعالیت و توســعه صنعتی و اقتصادی این اســتان ها 

فراهم شود.
وی با بیــان اینکه بــه صحنه آوردن مــردم در عرصه 
اقتصاد باید جزو ملاک های جدی اســتانداران باشد، 
تأکید کرد: وزارتخانه های اقتصاد، کشور و تعاون،  کار و 

رفاه اجتماعی، بانک مرکزی و معاونت توسعه روستایی 
و مناطق محروم کشــور با هماهنگی سازمان برنامه و 
بودجه طی جلسات منظم برنامه تحولی بیکاری برای 
رســیدن به نرخ بیکاری زیر ۱۰ درصد در این ۶ استان 

را تدوین کنند.
مخبر از اســتانداران این ۶ استان خواســت علاوه بر 
اولویت دهــی به کارخانه های تعطیــل و نیمه تعطیل 
و با بررســی میدانی در شــهرک های صنعتــی و ارائه 
حمایت ها و تامین ســرمایه در گردش مورد نیاز، این 

کارخانه ها هرچه سریعتر به مدار تولید بازگردند.
در این جلســه »صولت مرتضوی« وزیــر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی بــا ارائه گزارشــی از نــرخ بیکاری 
اســتان های بالاتر از نرخ بیکاری کل کشــور در سال 
۱۴۰۲ گفت: با تلاش های دولت ســیزدهم در ســایر 
اســتان ها نرخ بیکاری روند کاهشی داشــته است تا 
جایی که در برخی از اســتان ها نرخ بیکاری به کانال ۷ 

درصد و کمتر رسیده است.

دولت

معاون اول رئیس جمهور: بسته های جذاب سرمایه گذاری تدوین می شود

خریدار  رهبر معظــم انقلاب گفتند: همه  
ائمه بدون اســتثنا دنبال حاکمیت اسلامی 
بوده انــد؛ منتها بــا شــیوه های مختلف، 
در فصــول مختلف، بــا روش هــا و اهداف 
کوتاه مدت مختلف؛ ]امــا[ هدف بلندمدت 

یکی بود.
 پایــگاه اطلاع رســانی دفتر حفظ و نشــر 
آثار حضــرت آیت الله العظمی ســیدعلی 
خامنه ای بیانــات رهبر معظــم انقلاب در 
دیدار اعضای هیات علمی پنجمین کنگره 

جهانی حضرت رضا )ع( را منتشر کرد.
متن بیانات رهبر انقلاب در این دیدار به این 

شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

اوّلاً تشــکیل این کنگره و ایــن گردهمایی 
ـ داخل  کار بسیار خوبی اســت؛   چون ماها ـ
جامعه ی شیعه؛ حالا قبل از اینکه به دیگران 
ـ در زمینه ی معرفت ائمّه نقایص  برســیم ـ
زیادی داریم؛ گاهی به یک جنبه توجّه شده 
با افــراط و بدون اتقــان، از جنبه های دیگر 
غفلت شده؛ و گاهی حتّی به همان هم توجّه 
نشده، و به همین مسائل ظاهری و توجّهات 

ظاهری و ]مانند[ اینها بسنده شده.
به نظر من ما به عنوان شــیعه، بــه عنوان 
مجموعه ی اهل تشــیّع، یکــی از وظایف 
بزرگمان این اســت که ائمّه  خودمان را به 
دنیا معرفی کنیم. حالا بعضی از ائمّه )علیهم 
السّلام( مثل امام حســین )علیه السّلام( و 
امیرالمؤمنیــن )علیه السّــلام(، به دلایلی 
معرفی شده هســتند؛ دیگران درباره شان 
نوشــته اند، گفته اند و نوعی شناخت از آنها 
در دنیــای غیر شــیعه و حتّــی دنیای غیر 
اســلام وجود دارد؛ لکن اکثر ائمّه )علیهم 
السّلام( ناشــناخته اند. امام حسن مجتبی 
بــا آن عظمت ناشــناخته اســت، حضرت 
موسی بن جعفر، حضرت هادی، امام جعفر 
صادق، بــا آن دســتگاه عظیــم و فعّالیّت 
فوق العاده، اینها در دنیا ناشــناخته اند. اگر 
چنانچه دربــاره ی اینها حرفــی هم گفته 
ـ قهراً از غیر شیعه که  شــده از غیر شــیعه ـ
ـ  باشــد، جنبه ی غیر فرقه ای پیدا می کند ـ
خیلی قلیل و محدود اســت. حالا مثلًا فلان 
نویســنده ی عارف، در خلال عرفا اسم امام 
جعفر صــادق را می آورد، مثــلًا نیم صفحه 
یا کمتر درباره ی ایشــان به عنوان یک فرد 
عارف و ]مانند[ اینها صحبــت میکند؛ این 

]معرّفی[ در این حد است، بیشتر نیست.
من به نظرم می رســد راجع به زندگی ائمّه 
)علیهم السّلام( از ســه بعُد  باید کار بشود: 
یکی از آن بعُــد معنوی و الهــی، یعنی آن 
قداســت؛ جنبه ی قداســت ائمّه )علیهم 
السّــلام(؛ از این نمی شــود صرف نظر کرد؛ 
درباره ی ایــن باید صحبت بشــود، منتها 
متقن صحبت بشــود. گاهی حرفهایی زده 
میشــود، روایاتی به عنوان پشــتیبان آن 
حرفها آورده می شــود، ]امّا[ حرفها ضعیف 
اســت. ما باید جنبه ی ملکوتی ائمّه )علیهم 
السّــلام(، جنبه ی معنوی و عرشی ائمّه را 
بیان کنیم؛ این جزو چیزهایی نیســت که 
ما دربــاره اش بخواهیم تقیّــه کنیم یا مثلًا 
مخفی کنیم؛ نه، باید ایــن جنبه ی معنوی 
و عرشــی ائمّــه را بگوییــم؛ کمااینکه در 
مورد خــود پیغمبر ]گفته ایم[. مســئله ی 
معصومیّتشــان، مســئله ی ارتباطات آنها 
با خدای متعال، ارتباطات آنها با فرشــته ها 
ـ ولایــت آنها به آن  ــ اینهایی که هســت ـ
معنای معنوی اش، اینهــا را باید بگوییم؛ از 
این جنبه باید یک کار عالمانه ی قوی خوبی 

انجام بگیرد.
جنبه ی دوّم، جنبــه ی کلمات و درس های 
ـ همین که آقایــان هم به آن  اینها اســت ـ
ـ در زمینه های مختلف؛ در  اشــاره کردید ـ
زمینه ی مسائل زندگی، مســائل گوناگونِ 
مورد نیاز انسان: اخلاقیّات،   معاشرت، دین، 
احکام؛ ائمّه ی ما حــرف دارند، مکتب دارند 

]که باید[ بیان بشود.
بعضی از این جنبه هــا که ما خیلی هم به آن 

توجّه نمی کنیم، در دنیــا موضوعیّت دارد؛ 
حالا مثلًا فــرض کنید مســئله ی حمایت 
از حیوانات؛ شــما نگاه کنید در روایات ما از 
ائمّه، نسبت به مســئله ی رعایت حیوانات 
و حمایــت از حیوانات چقدر بحث شــده؛ 
این اگر چنانچه در دنیا مطرح بشــود، گفته 
بشود، شناخته بشود، خب یک چیز مهمّی 
است. ببینید حالا چه کسی از ماها درباره ی 
این فکــر می کنــد؟ کداممان دنبــال این 
قضیّه هســتیم؟ ]یا موضوع[ معاشرت ها،   
مضامینی که درباره ی ارتباط با غیر شــیعه 
و غیر مسلمان هســت؛ این همه در روایات 
ما در ایــن زمینه به تبََع قــرآن کریم حرف 
هســت؛ ]مثل[ »لاینَهاکُمُ الُله عَنِ الَّذینَ لمَ 
یقُاتلِوکُم فیِ الدّین«؛ )۲( اینها حرف هایی 
اســت که تکــرار کرده ایم و مکــرّر اینها را 
گفته ایم. اینها از میان کلمات ائمّه باید بیان 

بشود و منتقل بشود.
خب، این همه ما کتاب داریــم؛ یعنی مثلًا 
بحارالانوار ]بیشتر از[ صد جلد کتاب است؛ 
و از این قبیل کتب فراوان است، امّا اینها در 
یک محدوده ی خاصی هســتند دیگر. یک 

شعری آن روز بنده خواندم:)۳(
مِی نابی ولی از خلوت خُم

چو در ساغر نمی آیی چه حاصل؟ )۴(
مِی ناب را باید آورد در ساغر تا قابل استفاده 
باشد؛ ولی در خُم مانده. این مِی نابِ معارف 
زندگی  ما کــه از ائمّه آمــده، همین طور در 
خُم مانده، سرش را هم خشــت گذاشتیم 
ــ قدیم ها خشــت می گذاشــتند سرِ خم و 
ـ ما این جوری ]عمل[ کرده ایم.  می بستند ـ
این ]جوری[ نمی شود؛ این باید به زبان روز، 
به زبان فنّی، با شــیوه های درســت به دنیا 
منعکس بشود. امروز دیگر ارتباط با دنیا کار 
آسانی شده؛ یعنی شــما اینجا می نشینید و 
یک دکمه ای را فشــار میدهید و ده دقیقه 
وقت صرف می کنیــد، در دورترین نقطه ی 
ـ در استرالیا، در کانادا، در آمریکا، در  عالم ـ
ـ هر کس که شما بخواهید، حرف  فلان  جا ـ
شــما را می شــنود. این خیلی چیز مهمّی 
اســت. در این کار، از این شیوه باید استفاده 
بشــود؛ منتها زبان مهم است؛ ]اینکه[ با چه 
زبانی می خواهید بیان کنید. این هم بخش 
دوّم آن چیزی اســت که برای معرّفی ائمّه 

باید دنبال بشود.
بخش سوّم، مسئله ی سیاســت است؛   این 
همان چیزی است که بنده در آن ]بررسی[ 
ســال های زندگی ائمّه، عمدتاً این را دنبال 
میکردم که ائمّه چــه کار میکردند و چه کار 
می خواستند بکنند. بخش سیاست، بخش 
خیلی مهمّی است. سیاســت ائمّه چه بود؟ 
اینکه امام با همــه ی آن مقامات، با همه ی 
آن مرتبــتِ الهی کــه دارد و امانت الهی که 
دســتش هســت، اکتفا کند به اینکه مثلًا 
یک مقدار احکام بگوید و یک مقدار اخلاق 
بگوید و مانند اینها، این بــه نظر اصلًا برای 
انسان وقتی که درست توجّه کند قابل فهم 

نیست؛ آنها هدف های بزرگی داشتند. هدف 
عمــده ی آنها هم ایجاد جامعه ی اســلامی 
]بوده[؛ که ایجاد جامعه ی اســلامی بدون 
ایجاد حاکمیّت اسلامی امکان پذیر نیست؛ 
پس دنبال حاکمیّت اســلامی بودند. یک 
بعُد مهمّ امامــت این اســت؛ امامت یعنی 
ریاست دین و دنیا، ریاست مادّه و معنا. خب 
مادّه اش عبارت اســت از همین سیاست و 
اداره ی کشــور و اداره ی حکومت. و همه ی 
ائمّه دنبال این بوده اند؛ یعنی بدون اســتثنا 
همه ی ائمّه دنبــال این بوده انــد؛ منتها با 
شــیوه های مختلف، در فصــول مختلف، با 
روشــها و اهداف کوتاه مدّت مختلف؛ ]امّا[ 

هدف بلندمدّت یکی بود.
من حــالا راجع به حضرت رضا )ســلام  الله 
 علیه(، بعد یک جمله ای عرض خواهم کرد. 
حالا مثلًا فرض کنید در زمــان امام صادق 
)علیه  السّــلام(؛ به حضرت مراجعه میشده 
که چرا قیــام نمی کنید؛ مکــرّر در روایت 
داریم و دیده اید دیگر که ]می پرســیدند[ 

چرا قیام نمی کنید. 
حضرت هم به هر کســی یک اســتدلال یا 
یک جور جوابــی می دهند. خــب، چرا از 
حضرت این قدر ســؤال می کننــد که چرا 
قیام نمی کنید؟ علّتش این است که بنا بوده 
حضرت قیام کند؛ این را شــیعه میدانسته، 

این بین شیعه مسلّم بوده.
وقتی که به امام حســن مجتبی )سلام الله 
علیه( اعتــراض کردند که چرا شــما صلح 
کردیــد، از جمله ی حرفهایی کــه مکرّراً از 
حضرت مجتبی نقل شــده این اســت که 
ـهُ فتِنَةٌ لکَُم  وَ مَتاعٌ   می فرماید: »ما تدَری لعََلّـَ
الِی  حین«؛ )۵( ایــن ]کار[ یک زمان دارد، 
یک امََد دارد، یک ســرآمد دارد. شــما چه 
می دانید؟ یعنی این وعده اســت. آن وقت 
در روایت امام این وعده مشــخّص شده؛ در 
روایت است: انَِّ اللهَ جَعَلَ هذَا الامَر فی سَنَةِ 

سَبعین. 
امــام مجتبی ســال ۴۰، ۴۱ ایــن حرف را 
زدند، بنا بوده ســال ۷۰ قیام انجام بگیرد و 
حکومت اسلامی تشکیل بشــود؛ در تقدیر 
الهــی این بوده کــه این کار انجــام بگیرد. 
بعد میفرمایــد: »فَلمَّا قُتِلَ  الحُسَــینُ  عَلیَهِ 
مُ اشِــتَدَّ غَضَبُ الَلهِ عَلیَ اهَلِ الارَضِ  ــلاَ السَّ
ـ محرّم  ــرَه«؛ )۶( وقتی در ســال ۶۱ ـ فَاخََّ
ـ حضرت به شــهادت رسیدند، این کار  ۶۱ ـ
عقب افتاد؛ این ]کار[ بنا بود سال ۷۰ انجام 
بگیرد، ]امّا[ به خاطر شــهادت سیّدالشّهدا 
و عوامل بیرونی ای که طبعــاً مترتبّ بر این 
معنا میشــد، این کار عقب افتــاد. حالا در 
تعبیر روایت، »اشِــتَدَّ غَضَــبُ اللهِ عَلیَ اهَلِ 
الارَض« است، امّا میدانیم که این »اشتداد 
غضب« و آنچه بــر آن مترتبّ میشــود، با 
همیــن عوامل ظاهــری و علــل و عوامل 
معمولی تطبیق میکند؛ عوامل معمولی اش 
این اســت، که باز در یک روایت دیگر هست 
که: ارِتـَـدَّ النّاسُ  بعَــدَ الحُسَــینِ  الِّا ثلَاثةَ؛ 

« نه به معنایی که از دین برگشــتند،  »ارِتدََّ
یعنی بعد از امام حسین، شیعه از این راهی 
که داشــت میرفت مردّد شــد؛ یعنی با این 
وضع چه جوری میشــود رفت؛ مگر سه نفر: 
یحیی بن امّ طویل ]و دو نفر دیگر[؛ ســه نفر 
بیشــتر نماندند. حضرت صادق می فرماید: 
»ثمَُّ  انَِّ  النّــاسَ  لحَِقوا وَ کَثُروا«، )۷( ســی 
سال زحمت امام ســجّاد و بعد حضرت باقر، 
نتیجه اش این شــده که این ]تعداد بیشتر 

شد[.
خب بعــد در ]ادامه ی[ همــان روایتی که 
داشــتم میخواندم، خدای متعــال آن امر 
حکومت را که سال ۷۰ قرار بود اتفّاق بیفتد، 
رَهُ الِی  به تأخیر انداخت به سال ۱۴۰؛ »فَاخََّ
ارَبعَینَ وَ مِائةَ«.)۸( سال ۱۴۰، سال زندگی 
امام صادق است دیگر؛ حضرت ]سال[ ۱۴۸ 
از دنیا رفتند. این ]مطلب[ بینِ شــیعه، بین 
خواصّ شیعه گفته میشده، تکرار می شده. 
بعد البتّه حضرت علتّ اینکــه تأخیر افتاد 
را بعــداً در همین روایت ذکــر می کنند که 
این جوری شــد که تأخیر افتاد. لذا شــما 
ـ که  ـ ایــن در روایت هســت ـ می بینید ـ
ـ که خب دیگــر جزو نزدیک ترین ها  زُراره ـ
اســت؛ زراره در کوفه اســت؛ میدانید اهل 
ـ یک پیغام  کوفه است؛ ســاکن کوفه بود ـ
میدهد به حضرت، یک نامه ای می نویســد 
به حضرت صادق )علیه السّلام( و می گوید 
که یک نفر از دوســتان ما از مردم، یعنی از 
شــیعه، اینجا دچار گرفتاریِ قرض شــده 
و حکومــت میخواهد این را دســتگیر کند 
به خاطر مدیون شــدنش، بــه خاطر قرض 

سنگینی که دارد. 
این ]فرد[ الان مدّتی است فرار کرده؛ از زن 
و بچّه اش دور شده و فرار کرده و آواره است 
برای اینکه نتوانند دستگیرش کنند. ]زراره 
مینویسد:[ حالا من از شما سؤال میکنم اگر 
ـ این »هــذا الأمر« در روایات  »هذا الأمر« ـ
زیاد تکرار می شــود؛ یعنی همین مسئله ی 
ـ اگر »هــذا الامر« در همین یکی  حکومت ـ
دو سال بنا اســت اتفّاق بیفتد، بگوییم این 
]فرد[ باشــد تا وقتی که این اتفّاق بیفتد و 
شماها بیایید سر کار و قضیّه خلاص بشود؛ 
امّا اگر قرار نیست، بنا نیست این ]امر[ یکی 
دو ساله انجام بگیرد، رفقا جمع شوند، پول 
جمع کنیم و قرض این بیچاره را بدهیم که 
بیاید ســر خانه و زندگی. )۹( ایــن را زراره 
ســؤال می کند؛ این شــوخی نیست. زراره 
چرا احتمال می دهد که ظرف یکی دو سال 

بشود این کار اتفّاق بیفتد؟
باز یک روایت دیگــر از زراره دارد، میگوید: 
»و الله لا اری علی هذه الاعــواد الّا جعفراً«؛  
)۱۰( »اعواد« یعنی منبر، یعنی ســتونهای 
منبر؛ میگوید روی این ستونهای منبر، من 
غیر از جعفر را نمیبینم. یعنی یقین داشــته 
که حضــرت می آیند روی منبــر خلافت 
می نشــینند؛ یعنــی این ]انتظــار[ وجود 
داشته. بعد خب »یمَحُوا الَلهُ ما یشَاءُ وَ یثُبِتُ  

وَ عِندَهُ امُُّ الکِتاب«؛ )۱۱( قدر الهی این است، 
قضای الهی این نیست. قضای الهی، آن که 
قَدَرِ تثبیت شده اســت، آن به اصطلاح قرار 
قطعی شده، آن ]امر[ نبوده؛ به خاطر عوامل 
خاص و علل و عوامــل این جوری. پس ائمّه 
دنبال این قضیّــه بودند؛ این خیلی قضیّه ی 

مهمی است.
حالا شــما در این بــاب ببینیــد نقش امام 
رضا )علیه  السّلام( چیســت. حالا البتّه من 
الان یادم نیســت مطالب آن سخنرانی که 
جنابعالی)۱۲( می فرماییــد؛ قبل از آن هم 
من ســال اوّل یک پیامی)۱۳( فرســتادم 
مشــهد و در آن پیــام، مســئله ی قبــول 
ولایتعهــدی امام رضــا را تحلیــل کردم. 
یعنی گفتم این در واقع یــک مبارزه ای بود 
بین مأمون عاقل و زیرک و بسیار باهوش، و 
امام رضا. مأمون اوّل گفت خلافت را میدهم؛ 
اوّل ولایتعهدی نبود؛ گفت من خلافت را به 
شــما میدهم. حضرت قبول نکردند؛ اصرار 
کرد؛ بعــد گفت حالا که قبــول نمی کنید، 
پس ولایتعهــدی ]را قبول کنیــد[. علّت 
اینکه مأمــون این کار را کــرد چه بود؟ من 
]در آن پیام[، چهار پنــج علتّ و دلیل برای 
مأمون ذکر کردم که او به ایــن اهداف فکر 
میکرد و دنبال این چیزها بــود. امام )علیه 
 السّلام( قبول کردند؛ من پنج شش علتّ هم 
ذکر کردم بــرای اینکه حضرت چطور قبول 
کردند و چــرا این کار را کردنــد و فواید این 
کار چه بود. یک حرکــت عظیم، یک جنگ 
فوق العــاده ی غیــر نظامــی، یعنی جنگ 
سیاســی در واقع، بین حضرت و مأمون راه 
افتاده و حضرت در این جنگ مأمون را خُرد 
و خمیر کرده؛ یعنی با ایــن کاری که کرده، 
منکوب کرده مأمون را؛ طــوری که مأمون 
مجبور شــده حضرت را به قتل برساند. وَالّا 
اوّل که این جور نبود؛ ]حضــرت را[ احترام 
می کردند، نماز می فرســتادند؛ از این کارها 
بود دیگــر. حالا آنجــا من شــرح دادم که 
مأمون چرا این کارها را میکــرد و چرا کرد 
و چه اهداف و چه فوایــدی در ذهنش بود؛ 
آن وقت ها ما هم مثل شــماها که الحمدلله 
جوانید و حوصله دارید، حوصله داشــتیم و 
از این کارها میکردیم؛ حالا که دیگر بکلیّ از 

این معانی دور هستیم.
بنابراین این ســه بخش در زندگی حضرت 
امام رضا )علیه  الصّلاة و السّــلام( و بقیّه ی 
ائمّه باید تبیین بشــود. هنر شما این است 
که این ســه بخش را اوّلاً اســتخراج کنید؛ 
ثانیاً اینها را از زیاده گویی ها و حرفهای غیر 
متقــن تخلیص کنید؛ ثالثاً که این ســوّمی  
مهم تر از همه است، با زبان مناسب، با زبان 
روز، با زبــان قابل فهم بــرای مخاطب غیر 
ـ چون دوری بعضی از  شیعه و حتّی شیعه ـ
جوانهای خودمان هــم از این معارف، کمتر 
از دوری غیر شــیعه و غیر مسلمان نیست و 
ـ بیان کنید اینها را. به نظر  اطّلاعی ندارند ـ
من اگر این کار انجام بگیرد، فقط صِرف یک 
گردهمایی و ســخنرانی و مانند اینها دیگر 
نخواهد بود؛ یعنی یک فایده ی محسوســی 

بر آن اتفّاق می افتد.
والسّلام علیکم و رحمة الله و برکاته

 پنجمین کنگره جهانی حضرت رضا )ع( ۲۴ 
و ۲۵ اردیبهشت در مشــهد مقدس برگزار 

می شود
در افتتاحیه این کنگره کــه در تالار قدس 
حرم مطهــر برگزار می شــود پس از پخش 
پیام ویدیویی رهبر معظــم انقلاب، رئیس 
جمهور و تولیت آستان قدس سخنرانی می 
کنند.همچنین پیام سه تن از مراجع تقلید، 
حضرت آیت الله مکارم شــیرازی، آیت الله 
ســبحانی و همچنین آیت الله جوادی آملی 
قرائت خواهد شــد.در خلال این کنگره ۲۰ 
نشســت در بنیاد علمی و فرهنگی آستان 
قدس نیز برگزار می شــود و دانشگاه تهران، 
دانشــگاه شــریف، حوزه های علمیه قم و 
مشهد، عتبه حســینیه و عباســیه نیز در 

برگزاری این کنگره مشارکت دارند. 



مردم قدرتی برای خرید ملک ندارند!

ویای خرید برای مستاجران قیمت مسکن در تهران؛ ر

اقتصاد
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 ثبت موجودی طلا برای طلافروشان الزام نیست
وزارت صمت کوتاه آمد یا از ابتدا شفافیت نبود!؟

وزارت صمت در نامه ای خطاب به رئیــس اتحادیه طلا، اعلام کرده که 
ثبت موجودی طلا در سامانه جامع تجارت صرفاً برای واردات، صادرات 
و تولید اصل طلاست و به طور قطع، زنجیره های بعد از تولید، همچون 
کارگاه های ساخت، پرداخت و طلافروشــی ها مصداق آن نیستند؛ بر 
این اساس این سوال مطرح است که از ابتدا این طرح بدین صورت بوده 
و تاکنون )پس از گذشت یکســال( شفاف سازی درست صورت نگرفته 
بود، یا اعتراض طلافروشــان و تعطیلی بازار طی دو هفته اخیر منجر به 

کوتاه آمدن وزارت صمت شده است!؟
در پی موضوعــات مربوط به ثبــت معاملات طلا و به ویــژه بحث ثبت 
موجودی طلافروشــان در ســامانه جامــع تجــارت، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در نامه ای خطاب به رئیــس اتحادیه طلا جواهر تهران 
شفاف ســازی و به صراحت اعلام کرده اســت که ثبــت موجودی طلا 
در ســامانه جامع تجارت صرفاً بــرای تولید طلا الزامی اســت که پس 
از اســتخراج شــمش طلا از معادن صورت می گیرد یا طلای حاصل از 
صادرات یا واردت می شــود؛ بنابراین مشــمول واحدهای ســاخت و 
طلافروشــی ها نخواهد بــود.   در نامه  حســن میرزایی- معــاون امور 
بازرگانی و توســعه تجارت وزارت صنعت، معدن و تجارت- خطاب به 
نادر بذرافشان- رئیس اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان، طلا 

جواهر، نقره و سکه تهران آمده است:   
پیرو نامه شــماره ۲۶۷۳۹۰۹ در تاریــخ ۱۹ اردیبهشــت ۱۴۰۳ و با 
عنایت به نامه های شــماره ۲۶۷۱۳۲۲ تاریخ ۱۸ اردیبهشت ۱۴۰۳ و 
۶۹۹۵۶/م/ص  تاریخ ۲۲ اردیبهشت ۱۴۰۳ معاونت تجارت و خدمات 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت و با توجه به جلســه هم اندیشــی روز 
یکشنبه )۲۳ اردیبهشــت ماه( در محل مســجد امام بازار که با حضور 
معاونت تجارت و خدمــات وزارت متبوع، رئیس اتــاق اصناف ایران، 

مسئولان مربوطه و اعضای آن صنف برگزار شد به اطلاع می رساند:

بر اساس مکاتبات مذکور ثبت موجودی در سامانه جامع تجارت صرفاً 
برای واردات و صادرات و تولید اســت و منظور از تولید، تولید اصل طلا 
اســت که در معدن انجام می شــود؛ بنابراین زنجیره های بعد از تولید 
نظیر کارگاه های ســاخت و پرداخت، طلافروشی ها و کیفی ها مصداق 

آن نیستند.
لذا شایسته اســت مراتب در اســرع وقت ضمن اطلاع رسانی به صنف 
مربوطه اقدامات و پیگیری های موثر جهــت فعالیت واحدهای صنفی 

استان با فوریت انجام و نتیجه به این اداره کل اعلام شود. 

وزیر صمت خبر داد
و افزایش تولید و کیفیت خودر

 وزیر صمت گفــت: در حال پیگیری برنامه جامعــی در صنعت خودرو 
هستیم تا در سال جاری همزمان هم تولید خودرو و هم کیفیت خودرو 
افزایش یابد. عباس علی آبــادی وزیر صنعت، معــدن و تجارت اظهار 
کرد: در حال پیگیری برنامه جامعی در صنعت خودرو هســتیم که در 
سال جهش تولید، همزمان جهش در کیفیت و کمیت خودرو را شاهد 
باشیم. بدین منظور در نشستی با خودروســازان به طرحی دست پیدا 
کردیم تا با تلاش برای فراهم سازی ملزومات به وضعیت مطلوب کمی 

برای رفع نیاز بازار و عبور از تراز دست یابیم.

علی آبادی با اشاره به تعیین شــاخص های کیفی برای خودروسازان با 
هدف رضایت مشتریان گفت: افزایش خدمات پس از فروش )گارانتی( 
در برخــی خودروها از نتایــج و تصمیمات اخذ شــده در نشســت با 
خودروسازان بوده است.وزیر صمت عمل گرایی برای رفع چالش های 
صنعتی را مهم تر از صرف شــنیدن و دانســتن عنوان کرد و افزود: در 
گفتگوهایی که با اصحاب صنعت، تشکل ها و به طور ویژه با صنعتگران 
به صورت روزانه داریم مشکلات شناسایی شده و در حال رسیدن به یک 
فهم مشــترک هســتیم. البته اقدامات خوبی انجام گرفته و یا در حال 
انجام اســت.علی آبادی در مصاحبه با صدا و سیما افزود: به دلیل اینکه 
کشــور انرژی را به صورت اقتصادی در ســبد مردم قرار نداده، مصرف 
انرژی در کشور ما از مصرف جهانی بیشتر است و در نتیجه این سرمایه 

به سهولت اسراف و اتلاف می شود.
وی فهم درســت و اساســی مصرف انرژی را اقدامی عاجل عنوان کرد 
و گفت: اجرای فهم درســت مصرف انرژی مســتلزم مشوق هایی است 
به عنوان نمونه بــازار دومی برای تأمین برق ایجــاد کنیم که نفع آن به 
مردم برسد به طور نمونه اگر کسی برق را مصرف می کند بداند اختلاف 
فاحشــی میان قیمت برق خانگی و برق صنایع وجود دارد و می تواند با 
صرفه جویی مازاد سرانه مصرف خود را بفروشــد، بنابراین باید ترتیبی 
اتخاذ کنیم که صنایع، برق خــود را از مصرف کننده ها و با کمک وزارت 
نیرو تأمین کنند و حتی فروشــنده بــرق تولیدی خود باشــند و این 
موضوع را می توان به دیگر عوامل زیرســاختی دخیل در تولیدِ صنایع 

همچون آب و گاز نیز تعمیم داد.
وزیــر صمت به فراهم آوری شــرایطی برای ســرمایه گــذاری بخش 
خصوصی در بخش انرژی اشــاره کــرد و ادامه داد: در حال تأســیس 
شــهرک هایی با هدف تولید انرژی هســتیم که امتیازات خوبی برای 
صنایع فراهــم می کند تا با ســرمایه گذاری از مشــوق هایی برای رفع 

ناترازی ها با منفعت اقتصادی بهره مند شوند.
وی افزایش بهــره وری را اولویت دانســت و گفــت: در زمینه احداث 
نیــروگاه و ایجاد ظرفیت های انــرژی پس از انقــلاب اقدامات بزرگی 
انجام شده، بیش از ۹۳ هزار مگاوات نیروگاه در کشور داریم و همینطور 
ظرفیت های تولید بزرگی در گاز بر اســاس مقیاس جمعیت و وضعیت 
اقتصادی کشور داریم بنابراین در دســتور کار قرار دادن طرح هایی که 
از محل افزایش بهــره وری، انرژی مورد نیاز صنایــع را تأمین می کنند 
از اهمیت بیشــتری برخوردارنــد، از طرفی هم در حــال فراهم آوری 
مشــوق هایی برای ســرمایه گذاری صنایــع در بخــش انرژی های 

تجدیدپذیر هستیم.
وی در پاســخ به پرسشــی در خصــوص چالــش تأمین مــواد اولیه 
تولیدکنندگان در بــورس کالا گفت: تصمیمات خوبــی در این زمینه 

گرفته شده که به زودی نتایج آن اعلام خواهد شد.

بازار

زهــره آقاجانی  افزایش قیمت مســکن 
در تهران موجب شــده اســت که بخشی از 
مســتاجران به شــهرهای خود بازگردند و 
برخی دیگر نیز حاشــیه نشــینی را به شهر 

نشینی ترجیح دهند.
رشد خفیف قیمت مسکن و افت چشمگیر 
تعداد معاملات در شرایطی رقم خورده که 
قیمت دلار با شروع امســال روند صعودی 
به خود گرفته بود و متناســب بــا حوادث 
بین المللی از ۷۰ هزار تومان هم عبور کرد، 
طبق سنوات گذشــته همزمان با رشد نرخ 
ارزی، در مقابل میــزان معاملات و قیمت ها 

در بازار مسکن افزایشی بود.
اســفندماه پارســال تعداد آپارتمان های 
مسکونی معامله شده در شهر تهران به ۶.۲ 
هزار واحد مسکونی رسیده که نسبت به ماه 
قبل و ماه مشابه ســال قبل از آن به ترتیب 
۰.۱ و ۶.۴ درصــد کاهش نشــان می دهد. 
متوســط قیمت خرید و فــروش یک متر 
مربع زیربنای واحد مســکونی معامله شده 
از طریــق بنگاه های معاملات ملکی شــهر 
تهران ۸۱.۴ میلیون تومــان بود که حاکی 
از افزایش ۳.۸ درصدی نســبت به ماه قبل 
و رشــد ۲۴.۸ درصد در مقایسه با ماه مشابه 

سال قبل از آن است.
طبق آمار منتشــر شــده تحولات مسکن 
در اســتان تهران از ســو بانــک مرکزی، 
بالاترین میزان رشــد قیمــت همچنان در 
اختیار منطقه یک تهران اســت و بیشترین 
معاملات متعلق به مناطق مرکزی پایتخت 
است. منطقه ۵ نیز با ســهم ۱۵.۳ درصدی 
از کل معاملات از نظر میزان تقاضا در صدر 
مناطق پایتخت قرار دارد و میانگین قیمت 
هر مترمربع واحدهای مســکونی اسفندماه 
پارسال در شهر تهران به ۸۱ میلیون و ۴۰۰ 

هزار تومان رسیده است.
گزارش تحــولات معاملات بازار مســکن 
شــهر تهران در فروردین ماه که برگرفته از 
آمارهای خام سامانه ثبت معاملات املاک 
و مستغلات کشــور توســط بانک مرکزی 
تهیه منتشر شــد و آمار حاکی از آن بود که 
میانگین قیمت مسکن به ۸۱ میلیون و ۶۳۰ 
هزار تومان رسیده که نســبت به اسفندماه 
سال گذشــته رشــد خفیف ۰.۲ درصدی 

داشته است.
البته ناگفتــه نماند، بازار مســکن به دلیل 
تعطیلات نــوروزی نیمــی از فروردین را 
در خواب بهــاری گذراند امــا قطعاً چنین 
رکورد تورمی و آمــار ارائه شــده از میزان 
معاملات، نشان می دهد که برخلاف سنت 
این بار خریداران مســکن همزمان با تغییر 
رویــه جهــش ارزی عقب نشــینی کرده و 
معامله گران بازار مسکن وارد سایه احتیاط 

شده اند.

مردم قدرتی برای خرید ملک ندارند!
با افزایــش قیمت مســکن در مــاه پایانی 
سرد ســال، موجب دلسرد شــدن بسیاری 
مســتأجران شــد و با رشــد مجدد قیمت 

مسکن در ابتدای امســال همراه با نزدیک 
شدن فصل جا به جایی آنها موجب تشدید 
کابوس آنها شد؛ زیرا با تداوم افزایش قیمت 
مســکن موجب فاصله گرفتــن نرخ های 
پیشــنهادی اجاره بها با قــدرت پرداختی 

مردم، می شود.
با کاهش قدرت خرید مصرف کننده نهایی 
و افزایــش قیمت مســکن، انتظــار خروج 
از رکود در کوتاه مدت و خریــد خانه برای 
قشــر مســتأجر جامعه رؤیا خواهد شد و از 
ســوی دیگر در آینده نزدیک شــاهد رونق 
معاملات تهاتری رهن و اجاره خواهیم بود؛ 
یکی از مهمترین محورهای زندگی بشریت 
حول مسئله مسکن عنوان شده زیرا ارتباط 
مســتقیم با وضعیت معیشت و رفاه زندگی 

مردم دارد.
طبق آمــار ارائــه شــده، در فروردین ماه 
مجموعاً یــک هزار و ۵۰۸ معاملــه در بازار 
مسکن ثبت شده که ۱. ۳۰  معامله ها مربوط 
به واحدهای زیر ۵ سال ســاخت است. در 
فروردین ماه ســال گذشــته هزار و ۷۵۷ 
معامله ثبت شــد که در مقایسه با فروردین 
ماه امسال با ســال قبل حدود ۱۴.۲ درصد 

کاهش  داشته است.
در فروردین ماه امسال تعداد معاملات ثبت 
شــده در منطقه ۹ تهران ۲۷ مورد بوده که 
بر اساس آمار بانک مرکزی به نظر می رسد، 
دولت در ســال گذشــته تصمیــم گرفت 
برای کنترل التهابات بــازار و جلوگیری از 
افزایش نجومی قیمت ها در بازارهای مالی 
و سرمایه ای سیاســت هایی را اجرا کند اما 
به مرور زمان با انتشار آمارها و بررسی های 
میدانی مشــخص شــد که این سیاست ها 
نمی تواند در بلندمدت مشــکلات اقتصاد 
کلان کشــور را رفع کند؛ زیرا بازار مسکن با 
تأثیرپذیری از سال گذشته، امسال را هم در 
رکود تورمی حرکت می کند و کارشناسان 
این حوزه معتقدند، دیگر مردم قدرتی برای 

خرید خانه ندارند!

روند معاملات در ســال قبــل، متفاوت از 
همیشــه شــکل گرفت؛ زیرا در بسیاری از 
ماه ها تعداد معاملات رسمی کمتر از دو هزار 
یا بعضاً کمتر از یــک هزار بود. حتی افزایش 
قیمت دلار در ماه های پایانی سال نتوانست 
شوک چشمگیری در حجم معاملات ایجاد 
کند؛ زیــرا کاهش قدرت خریــد و افزایش 
مداوم قیمت هــا در بازار مســکن موجب 

تعمیق رکود در بازار شده است.

کنترل قیمت مسکن با مشارکت مردم
 از ابتدای امســال، پس از اعلام شــعار سال 
توسط مقام معظم رهبری با عنوان »جهش 
تولید با مشــارکت مردم«، مهرداد بذرپاش 
وزیــر راه و شهرســازی اعلام کــرد که در 
سیاست های این وزارت خانه برای تحقق به 
وعده ساخت مسکن و شعار ســال قطعاً از 

مردمی سازی بهره مند خواهیم شد.
همچنین ســید ابراهیم رئیسی در مناظره 
انتخاباتی خود، ســاخت ۴ میلیون مسکن 
طی ۴ ســال اول دولت ســیزدهم را وعده 
داد که از همان ابتدا عده ای از کارشناسان 
اقتصــادی تحقق چنیــن موضوعی را دور 
از واقعیت دانســتند؛ این دولت در مســیر 
تحقق به این وعده با موانع بســیاری رو به 
رو شد؛ یکی از شرط های تحقق شعار سال 
و وعده دولت، عرضه زمین به متقاضیان و 
مردمی ســازی نهضت ملی مسکن خواهد 
بود یا به عبارت دیگر تحقق وعده ســاخت 
۴ میلیون مســکن در گرو مردمی ســازی 

است.
اعضای دولــت ســیزدهم بــرای کنترل 
وضعیت قیمــت و اجاره بهــا، قانون طرح 
ساماندهی بازار مســکن را مطرح کردند که 
وزیر راه و شهرسازی در این راستا به تازگی 
اعلام کرد »قانون ســاماندهی بازار مسکن 
و اجاره در شــورای نگهبان تأیید شده و هم 
اکنون این قانون به مجلس ارســال سپس 
به دولت ابلاغ خواهد شــد.همچنین وی با 

اشــاره به اینکه با اجرای این قانون دلالان 
بازار مســکن نقره داغ خواهند شد، افزود: 
قانون مذکــور موجب حمایــت مالکان و 
مســتأجران می شود و دســت وزارت راه و 
شهرسازی و شــهرداری ها را برای کمک به 

تنظیم بازار باز می کند.«
بر اســاس گفته فعالان این صنعت، رکود 
تورمــی معامــلات مســکن امســال نیز 
ادامه دار خواهد بود؛ زیــرا مولفه هایی که 
می تواند بازار را از رکود خــارج کند مانند 
عرضه، کاهش قیمت مصالح ســاختمانی 
و ثبــات قیمــت ارز، رخ نــداده همچنین 
با توجه به شــرایط کنونی بازار مســکن، 
سیاســت های اجرایــی دولت تــا کنون 
تأثیری در راســتای تنظیم تورم مسکن، 
اجاره و بازگشت قیمت ها به سطح معقول 
نداشــته حتی برخــلاف وعــده دولت در 

زمینه در حال حرکت است.

کاهش قدرت خرید بر اساس آمار؛ 
رونق معامله واحدهای ۶0 - ۷0 متری!

لازم به ذکر اســت در فروردین ماه امســال 
متوسط قیمت یک متر مربع زیربنای واحد 
مسکونی معامله شــده از طریق بنگاه های 
معاملات ملکی شــهر تهــران ۸۱ میلیون 
۶۳۰ هزار تومان بود که نســبت به ماه قبل 
و ماه مشابه سال قبل به ترتیب ۰۲ و ۲۲٫۹ 
درصد افزایش نشــان می دهــد. در میان 
مناطق ۲۲ گانه تهران، بیشــترین متوسط 
قیمت هر مترمربع مســکن معــادل ۱۵۰ 
میلیون و ۴۲۰ هزار تومــان در منطقه ۱ و 
کمترین آن ۴۲ میلیون ۳۶۰ هزار تومان به 

منطقه ۱۸ تعلق داشته است.
با بررســی تعداد واحدهای معامله شــده 
اســتان تهران در ماه پیش، آمارها حاکی از 
آن اســت که ۵۷.۷ درصــد معاملات انجام 
شــده کمتر از ۸۰ متر مربع بوده و بیشترین 
معامله بین متراژ ۶۰ - ۷۰ اســت که سهم 
۱۵.۵ درصدی به ثبت رســانده، نکته قابل 

توجه اینجاســت که واحدهای مســکونی 
۴۰ - ۵۰ متــری نیــز ۱۱.۹ درصــد مورد 
معامله متقاضیان قــرار گرفته که این متراژ 
واحدهای مورد داد و ستد با سلیقه فرهنگی 
ایرانیان بسیار فاصله دارد و بدین معناست 
که ذائقه مردم به دلیل نبــود قدرت خرید 
واحدهــای بزرگ بــه متراژهــای قوطی 

کبریتی پناه آوردند.
طبق آمار ۵۶٫۳ درصــد از معاملات نیز به 
واحدهای مسکونی با ارزش هر واحد کمتر 
از ۶ میلیــارد تومــان و بیــش از ۱۸ درصد 
خانه های معامله شــده رنــج قیمتی ۲ - ۳ 
میلیارد تومان اختصاص داشــته؛ این روند 
نشان می دهد که بیشــترین قدرت خرید 
در این محدوده قیمتــی قرار دارد و تنها ۲۲ 
درصد معاملات مربوط به خانه های بالاتر از 

۱۰ میلیارد تومان بوده است.

ادامه دار بودن کام تلخی مستأجران
بررسی شــاخص قیمت مسکن اجاره ای در 
تهران و کل مناطق شــهری در ماه گذشته 
آمار از رشد یکســان و معادل ۲٫۰ درصدی 
شاخص ها نســبت به اســفندماه پارسال و 
رشــد نقطه به نقطه شــاخص ذکر شده در 
فروردین ماه امســال نســبت به ماه مشابه 
ســال قبل به ترتیب معادل ۴۵٫۲ و ۵۲٫۴ 

درصد است.
آمار رشــد تورم نقطه به نقطه اجاره در شهر 
تهران و کل مناطق شــهری اســتان نشان 
می دهد کاهش قدرت خرید اجاره نشینان 
موجب انتقــال تقاضــا به ســمت اطراف 
پایتخت شــده که مهاجرت مستأجران به 
شــهرهای جدید یا حومــه پایتخت باعث 
رشد قیمتی بیشــتر شهرستان های اطراف 

تهران شده است.
 فعالان حوزه مسکن معتقدند که هم اکنون 
شاخص دسترسی به مســکن ۱۰۷ - ۱۰۹ 
سال شده!؛ چه کســی می تواند ۱۰۹ سال 
زنده باشــد، تازه اگر زنده مانــد نمی تواند 
مســکن تهیه کند؛ رکود تورمــی حاکم در 
بازار مســکن، گرانی های دیگر و مشکلات 
بعدی که قطعــاً وجــود دارد، خرید خانه 

تقریباً یک امر محال است. 
فارغ از نگاه کارشناســی به این طرح ها، این 
اقدامات یک پیام مهم را مخابره می کند آن 
هم اینکه علی رغم دغدغه سیاست گذاران 
برای حل معضل مســکن، این اقدامات به 
دلیل وجود موانعی نمی تواند مساله مسکن 

را حل کند.
بیش از نیمــی از عمر دولت ســیزدهم به 
گفتــه متولیــان وزارت راه و شهرســازی 
تا کنون ســاخت بیش از ۲ میلیون و ۵۱۸ 
هزار و ۲۸۱ واحد مسکونی در سراسر کشور 
اجرا شده اســت. با توجه به اینکه رقم قابل 
توجهی مسکن در کشــور در حال ساخت 
است سوال اینجا اســت چه زمانی از میزان 
واحد مسکونی تحویل متقاضیان می شود و 
قیمت مسکن در کشــور روند نزولی به خود 

می گیرد؟

عضو هیات مدیره انجمــن صنعت تایر ایــران گفت: 
مشــکلی در تولیــد و توزیع تایــر نداریــم و اکنون با 
برقراری تعادل، بــازار در آرامش قرار دارد و صفی برای 

خرید نیست.
جمال میرزایــی اظهار داشــت: هر فــردی می تواند 
بر اســاس نیاز خود اقدام به خرید تایــر در حلقه های 

مختلف کند و کمبودی در بازار نیست.

عضو هیات مدیره انجمــن صنعت تایر ایران 
ادامه داد: بازار تولید و عرضــه تایر در تعادل 
است و اختلاف قیمت قابل توجهی بین تایر 

دولتی و آزاد وجود ندارد.
وی با اشــاره به راه اندازی سامانه پیش ثبت 
نام تایر دولتی، گفت: این ســامانه به خاطر 

مشــکلاتی زیرســاختی در برخی مواقع قطع و دارای 

مشکلاتی است.
میرزایی بیان داشــت: عده ای فکر می کنند 
اختلاف زیادی بین قیمت تایر دولتی و آزاد 
وجود دارد، از این رو اقدام به ثبت نام و خرید 
تایر دولتی و احتــکار آن می کننــد، بدون 
اینکه مصرف کننده واقعی باشند؛ همین امر 
منجر به بروز صف های طولانی، مشــکلات و در نهایت 

نارضایتی مردم می شود.
وی تاکیــد کرد: این نــوع خریداران به دنبال ســود و 
دلالی هستند هر چند که آرامش بازار را به هم می زنند 
و برای مصرف کننــدگان واقعی مشــکلاتی را ایجاد 
می کنند. این حرکت دلالان باعث ایجاد فضای روانی و 
التهابی در بازار می شود که نشات گرفته از نرخ گذاری 

دستوری است.

تایر
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 چرا گاهی رکود در بازار سرمایه سنگین  می شود؟

۵۶۰ هزار میلیارد تومان پول در بورس پارک شد

رجا ابوطالبی  یک کارشــناس بازارهای 
مالی به توزیع نامناســب در بازار ســرمایه 
اشــاره کرد و گفــت: ۸۶۵ همــت معادل 
۶۵ درصد )۵۶۰ همت( پول و ســرمایه در 

صندوق های درآمد ثابت پارک شده  است.
 فردین آقابزرگــی، کارشــناس بازارهای 
مالی گفت: متاسفانه سیاســت گذاری در 

بازار ســرمایه به شــکلی صورت گرفته که 
کارنامه قابل قبولی به ثبت نرســیده که این 
سیاســت ها را می توان در ۳ شــاخص کلی 

مورد نقد و بررسی قرار داد.

عدم توزیع مناسب منابع
آقابزرگی اولیــن پارامتر مورد بررســی 

را عــدم توزیع مناســب منابــع خواند و 
گفت: توزیع نامناســب در بازار ســرمایه 
را می تــوان اینطور تعبیر کــرد که ۸۶۵ 
همت معادل ۶۵ درصــد )۵۶۰ همت( پول 
و سرمایه در صندوق های درآمد ثابت پارک 

شده  است.
وی افزود: خود این موضوع به وضوح نشان 
می دهــد که برخــی سیاســت گذاری ها 
تمایل به انتقال سرمایه به بازار پول را دارد 
که توفیقی در بازار ســرمایه ایجاد نخواهد 

شد.

بازدهی نامناسب
این کارشــناس بــازار ســرمایه ادامه داد: 
بازدهــی نامناســب و چولگــی نامتقارن 
بازدهی وجــود دارد که نــه بــا دلار، نه با 
خودرو و نه با مســکن هیچ تناسبی نداشته 
و کمترین بازدهی در ۳ ســال گذشــته با 
اختلاف سهم بازار ســرمایه است؛ اعمالی 
که سبب پایین نگه داشتن ارزش معاملات 
شده و پول های بزرگ را از بورس تهران دور 

می کند.

خروج پول حقیقی
آقابزرگی ضمــن ابــراز نگرانــی و ارائه 
چندین آمار بــه ادامــه توضیحات خود 
پرداخــت و گفــت: ســال ۹۵ حــدود 
۲۵ همــت ورود پــول حقیقی بــه بازار 
ســرمایه را تجربه کردیم؛ امــا این پایان 
کار نبوده و در ســال های ۱۴۰۰، ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ بــه ترتیــب ۴۰، ۶۰ و ۸۵ همت 
خــروج پــول حقیقــی را شــاهد بودیم 
که این یعنــی توفیقــی در هدایت منابع 
و تشــویق ســرمایه گذاری، چه مستقیم 
و چه غیرمســتقیم نداشــتیم و علت آن  را 
می توان در عدم حمایت و پوشــش لازم از 
جانب ارکان بازار سرمایه، سازمان بورس و 

سیاست گذاران خلاصه کرد.
آقابزرگی ادامه داد: البته ناگفته نماند که از 
ســال ۹۶ تا کنون، بورس تهران بیش از ۳۰ 
برابر بازدهی را عاید ســرمایه گذاران کرده 
و در ایــن بازه زمانی، علیرغــم اینکه برخی 
سیاست گذاران، بورس را قمارخانه و برخی 
آن را فضای امن ســرمایه گذاری نامیدند؛ 
می توان مدعی بود که بالاخره بازار سرمایه 

مسیر خود را پیدا خواهد کرد؛ اما در برخی 
دوره ها نامناسب ترین سیاست های ممکن 

اتخاذ شده  است.

چرا طلافروشان به خواسته خود 
رسیدند؛ اما اهالی بازار سرمایه نه؟

آقابزرگی گفت: متاســفانه تز سیاستگذار 
بازار ســرمایه این اســت که مطالبه گری 
را باید پشــت درهای بســته انجام داد و 
اگر آن را علنی کــرد کار خراب تر خواهد 
شد؛اما در نقطه مقابل صنف طلافروشان 
بــا حمایــت زایدالوصف اتحادیــه خود، 
به اهداف خود رســیدند؛ بــه گونه ای که 
دولت ۳ ســال به آن ها تنفــس داد؛ این 
یعنی که اتفاقا مطالبه گری باید در ســطح 

عام باشد.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ارزش 
دلاری بازار ســرمایه ۱۱۰ میلیــارد دلار 
است که به پیک آن یعنی ۳۳۰ میلیارد دلار 
فرســنگ ها فاصله وجود دارد؛ این تفاوت 
کارنامه ضعیــف عملکرد اقتصــادی بازار 

سرمایه را به خوبی به تصویر می کشد.
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سلاجقه:
جابه جایی جانوران در باغ  وحش ها باید با اجازه 

کتبی سازمان محیط زیست باشد
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در نامه ای 
به مدیران کل محیط زیســت استان ها دســتور داد که نظارت جدی و 
مســتمری بر فعالیت باغ  وحش ها داشته باشــند و هرگونه جابه جایی 
جانوران وحشــی در این مراکز باید با اجازه کتبی این ســازمان انجام 
گیرد.به گزارش روابط عمومی ســازمان حفاظت محیط زیست، علی 
ســلاجقه در این نامه افزود: با توجه به حساســیت رســانه ای فعالان 
محیط زیســت در خصوص عملکرد نامناســب باغ  وحش ها، باغ های 
پرندگان و مراکز نگهــداری از حیوانات، از آنجایــی که نقش معنی دار 
باغ  وحش ها در حفاظت و آموزش محیط زیســت و شــناخت اهمیت 
حیوانــات به عنــوان بخشــی از تنوع زیســتی در پایــداری و تعادل 
زیســت بوم ها و ترویج فرهنگ حمایت از حیوانات غیر قابل انکار بوده، 
در صورت عدم کارکرد صحیح، اثر معکوس آن روی عامه مردم )با تأکید 
بر کودکان(، غیر قابل جبران اســت.وی با اشاره به اینکه واحدهایی که 
منفک از اهداف و بیشتر به منظور خرید و فروش گونه احداث شده اند، 
باید در مدار ســاماندهی قرار گیرند، بیان داشــت: در صورت تمکین 

نکردن، این باغ وحش ها در مدار تعطیلی و حذف قرار خواهند گرفت.
معاون رییس جمهور با اشــاره به لحاظ کردن فضاهای زیســتی کافی 
و مناســب و توجه به رفتارشناســی، نیازهای بوم شناســی و زیستگاه 
طبیعی حیوان در هنگام طراحی مرکز بر ایجاد شرایط بهینه نگهداری، 
مناسب سازی محیط برای بروز رفتار طبیعی و مراقبت طبیعی توسط 
مادر تاکید کرد.رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست اظهار داشت: 
خرید، فروش، ورود، صدور، معاوضه، مبادلــه، دریافت و اهدای هر نوع 
جانور وحشی توسط باغ  وحش ها، باید با اجازه کتبی سازمان حفاظت 

محیط زیست انجام شود.
ســلاجقه گفت: در صورت هرگونه کوتاهی و یا عــدم تمکین، برخورد 
قانونی بــا واحدهای خاطی از ســوی آن اداره کل مورد تأکید اســت، 
همچنین در صورت هرگونه کوتاهی در نظارت و یا عدم اطلاع رســانی 
صحیح و به  هنگام و یا عدم اقدام به  موقع در حوادث، مدیر کل اســتان 

شخصا باید پاسخگو باشند.
 

مدیرکل دفتر خدمات تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران:
وند صعودی دارد ور ر وجین نابار حمایت از ز

 مدیرکل دفتر خدمات تخصصی ســازمان بیمه ســلامت ایران گفت: 
حمایت از زوجین نابارور با همکاری بیمه ســلامت و موسسات درمانی 
روند صعودی دارد.به گزارش بیمه ســلامت ایران، محمد اســماعیل 
کاملی در نشســت جمعی از مدیران ســازمان متبوع خــود با مدیران 
مرکز درمان ناباروری ابن ســینا، با اشــاره به اینکه این سازمان از عقد 
قرار داد با موسسات درمان ناباروری برای خدمات دهی بهتر به زوجین 
نابارور استقبال می کند، گفت: بیمه سلامت تجاری نبوده و بلکه بیمه 
حمایتی اســت، با وجود آن که این ســازمان اعتبارات خود را از دولت 
تامین می کند اما در تلاش است خدمات مناسبی به بیمه شدگان خود 

از جمله زوجین نابارور ارائه دهد.

مدیرکل دفتر خدمات تخصصی ســازمان بیمه ســلامت ایران، با بیان 
اینکه در سال جاری خدمات بهتری را به زوجین نابارور ارائه می دهیم، 
افــزود: سیاســت های جمعیتی تغییر کــرده و این روند در ســازمان 
تدریجی اجرا می شــود، از ســال ۱۴۰۰ که قانون و الزام ارائه خدمات 
به زوجین نابارور ابلاغ شــد، سازمان بیمه ســلامت تلاش کرده که در 
تمام نقاط کشور از سیاست های جمعیتی با حمایت بیمه ای از زوجین 

نابارور پشتیبانی کند.
وی با بیان اینکه بیمه ســلامت ۷۵ هــزار زوج نابارور را شناســایی و 
نشان دار کرده است، تصریح کرد: قشر عظیمی از جامعه به لحاظ منابع 
امکان بهره منــدی از خدمات درمان ناباروری را ندارند، خوشــبختانه 
با تصویب قانــون جوانی جمعیــت، حمایت های بیمــه ای و خدمات 
موسسات درمانی از جمله رویان و ابن ســینا بخش بزرگی از مشکلات 

این افراد مرتفع شده است.
کاملی تاکید کرد: بدون تردید با دســتورالعمل سال گذشته در شورای 
عالی بیمه و در نظر گرفتن بسته خدمتی شرایط خدمت رسانی به بیمه 
شدگان بهتر شــده و ما امیدواریم این مسیر در ســال جاری نیز ادامه 
پیدا کند.وی افزود: بیمه ســلامت ۴۵ میلیون نفر بیمه شده که حدود 
۳۳ میلیون نفر از این تعداد بیمه رایگان دارنــد. بنابراین با توافق های 
صورت گرفته در بحث پرداختی ها و بسته خدمتی، بسیاری از زوجین 

می توانند از خدمات استفاده کنند.
محمدرضا صادقی تبار رئیس مرکز درمان ابن سینا نیز در این نشست 
گفت: درمان ناباروری در دنیا گران قیمت اســت، اگــر بخواهیم ارایه 
خدمات ادامه دار باشــد؛ باید اعتبارات به موقع تخصیص پیدا کند، در 

غیر این صورت مشکلات بسیاری ایجاد می شود.

سخنگوی وزارت آموزش وپرورش تاکید کرد
وم اصلاح اساسنامه صندوق ذخیره فرهنگیان  لز

وز مبتنی بر شرایط ر
ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش با بیــان اینکه صنــدوق ذخیره 
فرهنگیان یک نهاد خصوصی اســت گفت: وزیر آموزش وپرورش اشاره 
داشتند که اساسنامه صندوق اصلاح شود بهتر است زیرا باید مبتنی بر 
شرایط روز باشد.علی فرهادی، با بیان اینکه صندوق ذخیره فرهنگیان 
یک نهاد خصوصی، غیردولتی است که به صورت هیئت مدیره ای اداره 
می شــود گفت: اساســنامه صندوق ذخیره مبتنی بر هیئت امناست و 

باید دید ایراد گرفته شده به کدام قسمت آن وارد است.
وی با بیان اینکه این اساســنامه باید براساس شــرایط روز اصلاح شود 
افزود: وزیر آموزش و پرورش اشاره به این داشتند که اساسنامه صندوق 
ذخیره اصلاح شــود، بهتر است زیرا شــرایط تجاری، سرعت کارهای 
تجاری و نوع سرمایه گذاری ها نســبت به قبل متفاوت شده و باید جور 
دیگری برنامه ریزی کرد.سخنگوی وزارت آموزش و پرورش تاکید کرد: 
همچنین وزیر آموزش و پرورش به این نکته اشاره داشتند که اساسنامه 
صندوق مبتنی بر ســودآوری با شــرایط فعلی تنظیم شود و در هیئت 
امنا این اتفاق بیفتد.چندی پیش صحرایــی وزیر آموزش و پرورش در 
نشست رئیس قوه قضاییه با جمعی از فرهنگیان و معلمان نمونه سراسر 
کشور، عنوان کرد که صندوق ذخیره فرهنگیان مجموعه ای از مسائل 
و مشکلات است که با کمک سازمان بازرسی اساسنامه صندوق درست 
می شود چرا که از پی و بن اشــکال دارد.صحرایی افزوده بود: اساسنامه 
این صندوق شتر گاو پلنگیســت که نمی دانیم چکاره است و یک دفعه 
اتفاقاتی در آن می افتد، با پیگیری های انجام شــده در حال حاضر تیم 
بازرسی مستقر شــده تا امانت فرهنگیان که در دست ماست به خوبی 

اداره و اساسنامه آن درست شود.

دیوار

معاون امور زنــان و خانواده رییس جمهــوری با بیان 
اینکه تاکنــون بیــش از ۲۳۰۰ زوج، تقاضای دریافت 
تسهیلات تشــویقی ازدواج به متولدین دهه شصتی را 
داشته اند، اعلام کرد: کسانی که شــرایط دریافت وام 
را داشــته اند ۱۲۰۰ زوج بوده که به بانــک و معاونت 
روستایی معرفی شدند و بقیه ثبت نام کنندگان هم در 

دست بررسی هستند.
انســیه خزعلی، درباره ارائه تسهیلات تشویقی ازدواج 
به متولدین دهه ۶۰ ساکن در روستاها و شهرهای زیر 
۲۰ هزار نفر جمعیت با کارمــزد ۴ درصد، بیان کرد: در 
طــرح وام ازدواج متولدین دهه ۶۰ ســاکن در مناطق 
روستایی و شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، میزان 
وام ۵۰۰ میلیون است که ســقف ۱۰۰ میلیون تومان 

تسهیلات برای ازدواج، ۲۰۰ میلیون تومان 
 برای خرید اقساطی جهیزیه و ۲۰۰ میلیون 
تومان وام اشتغال اســت. به عبارتی به زوج 
دهه شصتی به طور کلی ۵۰۰ میلیون تومان 

وام پرداخت می شود.
وی درخصــوص نحوه شــرایط دریافت این 
وام، توضیــح داد: دارا بودن تابعیت کشــور 

ایران، عشایر یا ساکن روستا و یا شهرهای زیر ۲۰ هزار 
نفر جمعیت، مجــرد بودن زوجین و تاریــخ تولد افراد 
در دهه ۶۰ در بازه تاریخــی یک فروردین ۱۳۶۰ تا ۲۹ 
اســفند ۱۳۶۹ و تاریخ عقد زوجین از ۳۰ خرداد سال 
۱۴۰۲ تا ۲۹ اســفند ســال ۱۴۰۲ و دارا بودن حساب 
در بانک مهر، از شــرایط عمومــی متقاضیان دریافت 

تسهیلات است.
تضامیــن  اینکــه  بیــان  بــا  خزعلــی 
اعتبارسنجی  براساس  تسهیلات گیرندگان 
ســامانه ضمان بانک انجام می شــود، اظهار 
کرد: به زوجین دارای شــرایط بند الف این 
آیین نامه، تسهیلات اشــتغال تا سقف ۲۰۰ 
میلیون تومان بــه ازای هر طرح اشــتغالی 
پرداخت می شود و سقف اعطای تسهیلات اشتغال به 

زوجین ۲۰۰ میلیون تومان تعیین شده است.
معاون امور زنــان و خانواده رییس جمهــوری با بیان 
اینکه تاکنون بیش از ۴۶۰۰ نفــر معادل ۲۳۰۰ زوج، 
تقاضای دریافت این وام را داشته اند، خاطرنشان کرد: 
کسانی که شرایط دریافت وام را داشته اند ۱۲۰۰ زوج 

بوده که به بانک و معاونت روســتایی معرفی شــدند و 
بقیه ثبت نام کنندگان هم در دست بررسی هستند.

وی افزود: تاکنون بیش از ۵۰۰ زوج این وام را دریافت 
کرده اند و مابقی هم در حــال طی کردن مراحل اداری 
هستند؛ برخی از زوجین معرفی شــده امکان آوردن 
ضامن را نداشــتند و برخی امکان پرداخت اقساط را و 

لذا انصراف دادند.
خزعلی درخصوص وضعیت پشــت نوبتی های این وام 
گفت: اگر مســائل اداری و مدارک تکمیل شود کسی 
پشــت نوبت نمی ماند چراکه ســقفی که بــا معاونت 
روســتایی و تامین اجتماعی کشــاورزان و بانک مهر 
قرارداد بســته ایم، قابلیت پوشــش دهی همه زوجین 

دهه شصتی روستایی را دارد.

 شــهردار تهران با تاکید بر اینکه بــا اقدامات صورت 
گرفته، زمان صدور پروانه ساختمانی از متوسط ۳۵۰ 
روز به ۶۰ تــا ۱۵۰ روز کاهش یافته اســت، گفت: اما 
به این میزان راضی نیستیم و در تلاشــیم تا این دوره 
زمانی باز هم کاهش یابد.»علیرضا زاکانی« شــهردار 

تهران درباره کاهش زمان صدور پروانه ســاخت اظهار 
کرد: اقدامات شــهرداری تهران کمک کــرد تا فرآیند 
صدور پروانه که به طور میانگین بیش از ۳۵۰ روز زمان 
می برد، به حدود ۶۰ تا ۱۵۰ روز برسد و در همین راستا 
کاهش جدی در زمان صــدور پروانه صورت گرفت، اما 

به این میزان راضی نیستیم و در تلاشــیم تا این دوره 
زمانی باز هم کاهش یابد.وی درباره پروژه های ساخت 
مسکن در شــهر تهران تصریح کرد: به زودی ساخت 
این پروژه ها شروع و اعلام می شــود؛ تعدادی واحد در 
دست ساخت است اما شــروع جدید هم برای ساخت 

مسکن داریم که به بالغ بر ۱۵۰ هزار واحد خواهد بود.
در سال ۱۴۰۰ تعداد ۵ هزار و ۴۰۰ پروانه ساختمانی، 
در سال ۱۴۰۱ تعداد ۱۰ هزار و ۸۰ پروانه ساختمانی و 
از ابتدای سال جاری تا ۲۹ بهمن ۱۲ هزار و ۸۰۰ پروانه 

ساختمانی صادر شده است.

خانواده

شهردار

خریــدار   عضو هیــات مدیــره جامعه 
پزشــکان متخصص داخلی ایران شــیوع 
روزافــزون دیابــت را یکــی از نگرانی های 
متولیان ســلامت در دنیا ذکر کرد و گفت:با 
هدف کنترل این بیماری ســال گذشــته 
از ۲۴ آبــان روز جهانی دیابــت برنامه ملی 
به مدت ۷۰ روز در سراســر کشور با عنوان 
کمپین دیابت اجرا شــد در ایــن کمپین 
۷۴ ٪ از جمعیت بالای ۱۸ ســال کشــور 

اسکرین)غربالگری( شدند.
بــه گــزارش انجمــن جامعه پزشــکان 
متخصــص داخلی ایــران، ســینا کوثری 
افزود: ســبک زندگــی شــهری، مصرف 
غذاهای آماده، کم تحرکــی، افزایش وزن 
و چاقی دلایل مهم و اصلی بــروز دیابت در 
جهان هســتند و پس از پاندمی کووید ۱۹ 
دنیا جهش قابل توجهی در بــروز دیابت را 

مشاهده کرد.
وی اظهار داشــت: نتایج این مطالعه که در 
کنگره اخیر متخصصین اروپا مطرح و مورد 
استقبال قرار گرفت نشان داد حدود ۱۱٪ از 
جمعیت، دیابت و حدود ۲۰٪ پیش دیابت 

و ۵۹٪ چاق هستند و یا اضافه وزن دارند.
وی تاکید کرد: به همین جهــت این نتایج 
پیام مهمی برای متولیان ســلامت کشور و 
آحاد مردم دارد که با تغییر ســبک زندگی 
، تغذیه، فعالیــت فیزیکی و آزمایشــات و 
معاینات منظــم از بروز روز افــزون دیابت 
پیشگیری و یا این بیماری را به نحو مطلوبی 

کنترل کنند.
دبیر اجرایی سی و چهارمین کنگره جامعه 
پزشــکان متخصص داخلی ایران ادامه داد: 
آخرین دستاوردهای مرتبط با طب داخلی 
توسط برترین اســاتید طی روزهای ۲۵تا 
۲۸ اردیبهشت در ســی و چهارمین کنگره 
سالیانه ارائه خواهد شــد. همانند گذشته 
در هفت شــاخه فوق تخصصی طب داخلی 
مقالات متعــدد و ســخنرانان مختلفی در 

موضوعات متنوع ارائه خواهد شــد؛ علاوه 
بر این در رشــته های عفونی و نورولوژی که 
رشته های مرتبط با طب داخلی است را نیز 
در همراهی با کنگره امسال خواهیم داشت.

وی تصریــح کرد: ســی و چهارمین کنگره 
علمی سالیانه جامعه پزشکان داخلی ایران 
امســال با یک تفاوت ویژه برنامه های خود 
را پیش می برد؛ دعوت از روســای انجمن 
های علمی تخصصی و اســاتید رشته های 
مختلف گــروه ها و رشــته های پزشــکی 
کشــور برای حضور در مراســم افتتاحیه و 
اختتامیه، ویژگی این دوره از برپایی کنگره 
است.پزشــکی و طب در بســیاری از نقاط 
و زوایــای کاری ارتبــاط و نزدیکی یا حتی 
تداخل علمی با هم دارد به همین خاطر نیاز 
به همراهی ســایر رشته های پزشکی وجود 

دارد.
به گفته کوثری ،تقدیر از پیشکســوت های 

تخصص طب داخلی در مراســم اختتامیه 
انجام می شــود و مجمع عمومــی نیز ۲۷ 
اردیبهشــت ۱۴۰۳ روز قبل از پایان کنگره 

برگزار خواهد شد.

جامعه پزشکان متخصص داخلی
  و جراحان ایران دو بازوی توانا

 در درمان بیماران
وی ادامــه داد: جامعه پزشــکان متخصص 
داخلی ایــران و جامعه جراحــان ایران دو 
بازوی توانا در درمان بیماران محسوب می 
شــوند که در کنار یکدیگر به ارائه خدمات 
درمانی و ســلامت بیماران کمک خواهیم 
کرد به همین خاطر سعی شــده است تا از 
این انجمن های علمی بویژه جامعه جراحان 
ایران بعنــوان یک مجموعه پــر جمعیت و 
دارای متخصصین رشــته هــای مختلف 
جراحی در برگزاری هر چه بهتر کنگره طب 

داخلی کمک بگیریم.
کوثری تاکید کرد: مهمترین ناجی رشــته 
تخصصی طب داخلــی، حمایت همه جانبه 
است. رشته تخصصی طب داخلی احتیاج به 
تقویت دارد چون اکثریت فارغ التحصیلان 
به سمت رشته های فوق تخصصی گرایش 

پیدا می کنند.
وی اضافــه کــرد: اگر چــه عزیــزان فوق 
تخصــص، اســتادان دســتیاران تخصص 
داخلی نیز هســتند ولی دیــدگاه کانالیزه 
دارند و تک محور فعالیت درمانی انجام می 
دهند. باید دانســت کــه متخصص داخلی 
دیــدگاه جامعتری در تشــخیص و درمان 

بیماری ها دارد.
کوثری اظهار داشــت: به عنــوان مثال یک 
بیمــار دیابتی اگــر به فــوق تخصص غدد 
مراجعه کند، بیشــترین دقت روی موضوع 
پایش قند خون متمرکزخواهد بود ولی یک 

متخصص داخلی به تاثیر بیماری دیابت بر 
ســایر اندام ها و ارگانهای بدن فرد نیز توجه 
جامع دارد. بر اســاس دســتور العمل های 
نظام ارجاع، اگر یک بیمار ابتدا به متخصص 
داخلی و ســپس در صــورت نیــاز به فوق 
تخصص ها ارجاع شود بسیاری از مشکلات 
سریعتر بر طرف خواهد شد بدین ترتیب به 

نفع بیمار نیز خواهد بود.
وی تصریح کرد: در یک کمپین دیابت سال 
گذشته به مدت هفتاد روز غربالگری انجام 
شد و متاسفانه متوجه تعداد فراوان بیماران 

دیابتی در سراسر کشور شدیم. 
در این طــرح غربالگری حــدود ۷۴ درصد 
جمعیت بالای ۱۸سال کشور مورد بررسی 
قرار گرفتند.این حاکــی از توجه به موضوع 
دیابت اســت که به کشــف تعدادی از این 
بیماران انجامید بدین ترتیب به میزان تاثیر 
شــیوه زندگی از جمله تغذیه و تحرک این 
عزیزان که عاملی در بروز دیابت آنان شــده 

نیز پی بردیم.
به گفته کوثری،با همکاری وزارت آموزش و 
پرورش به اهدافی فکر می کنیم که از سنین 
مدرســه دانش آموزان را برای موضوعاتی 
مانند تغذیــه، تحرک و فعالیــت فیزیکی 
بیشتر آگاهی دهیم.دوران کرونا به دلیل کم 
تحرکی و خانه نشینی مردم و حتی استفاده 
از داروهای کورتیکو استروئیدی باعث شد 
تا شــاهد یک پیک از تعــداد بالایی بیمار 
دیابتی باشــیم!!! پس جا دارد تا از ســرعت 
رو به افزایش دیابت پیشــگیری کنیم.ابتلا 
به بیماری دیابت بجــز زمینه های ژنتیکی 
به عوامل مختلفــی از جمله تغذیه، تحرک، 
استرس، مسائل شغلی و اقتصادی بستگی 

دارد.
وی تاکیــد کرد: دیابت یکــی از موضوعات 
مهم و مورد توجه در این همایش چهار روزه 
اســت که در دانشــگاه علوم پزشکی ایران 

برگزار می شود. 

خریدار   فرمانده یگان هــای انتظامی و 
حفاظتی فراجا با بیــان اینکه عملیات اعزام 
زائران به سفر معنوی زیارت خانه خدا از ۲۴ 
اردیبهشــت ماه از ۲۱ فرودگاه بین المللی 
آغاز خواهد شد از آمادگی کامل پلیس خبر 

داد .
به گزارش پلیس، ســردار رضا بنی اسدی فر 
با اشاره به اهمیت عملیات بزرگ حج تمتع 
۱۴۰۳ و اعزام زائران خانه خدا اظهار داشت: 
همکارانم در پلیس فرودگاه های فرماندهی 
یگان های انتظامــی و حفاظتــی فراجا با 
برنامه ریــزی های انجام شــده در آمادگی 
کامل برای تأمین امنیت زائران در دو مرحله 
اعزام و بازگشت از سرزمین وحی قرار دارند.

وی با اشــاره به اینکــه اعزام زائــران حج 
تمتع در ســال جــاری از تاریخ بیســت و 
چهارم اردیبهشــت آغاز و به مدد الهی ۱۸ 
خرداد مــاه پایان خواهد یافــت افزود: ۲۱ 
ایستگاه پروازی شــامل فرودگاه های امام 
خمینی)ره(، رشت، قشم، چابهار، اردبیل، 
ارومیه، اصفهان، اهواز، بندرعباس، بوشهر، 
بیرجند، تبریز، زاهدان، ســاری، شــیراز، 
کرمــان، گرگان، مشــهد، همــدان، یزد و 

زنجان پذیرای زائران گرامی خواهند بود.
این مقام ارشــد انتظامی با بیــان اینکه در 
راســتای تکریم زائران، کارکنان مجرب و 

با مهارت تر در گیت های بازرســی فرودگاه 
به کارگیری خواهند شــد گفت: جلســات 
متعدد همکاری و هماهنگی با سازمان حج 
و زیارت، شــرکت های هواپیمایی و ســایر 
نیروهای مسلح مرتبط با این عملیات بزرگ 
به منظور تسهیل در ارائه خدمات به زائران 

محترم برگزار شده است.
سردار بنی اســدی فر با اشــاره به بررسی 
دقیق و هوشــمندانه اقلام و وسایل همراه 
زائران توســط کارکنان پلیس فرودگاه در 
محیط های فرودگاهی ادامه داد: چنانچه از 
زائری مواد مخــدر و روانگردان به هر میزان 
کشف شــود، ضمن جلوگیری از ادامه سفر 
وی، به استناد ماده ۱۷ قانون مبارزه با مواد 
مخدر در مرحله اول یک الی پنج ســال و در 
مرحله دوم پنج الی ۱۵ سال ممنوع الخروج 

از کشور خواهد شد.
فرمانده یــگان های انتظامــی و حفاظتی 
فراجا با تاکید بر لزوم حفظ شــأن و منزلت 
زائران ایرانی بــا عمل به قانــون و توجه به 
توصیه های پلیــس تصریح کــرد: پلیس 
کشــور میزبان در صورت کشف مواد مخدر 
و روانگردان از زائران بدون اغماض رفتاری 
بسیار سختگیرانه داشــته و مجازات های 

سنگین برای فرد خاطی در نظر می گیرند .
ســردار بنی اســدی فر همچنیــن توصیه 

کرد: زائران ازحمل برخی داروهای گیاهی 
که از نظر ظاهری شــباهت زیــادی با مواد 
مخدر دارند مانند شــیرین بیــان باتوجه 
به اینکه برای پلیس عربســتان ناشناخته 
اســت خودداری کنند.وی حمل و استفاده 
از انــواع داروهای آرام بخــش و خواب آور و 
حاوی کدئین در کشور عربستان را ممنوع 
عنوان کــرد و گفت: در صورت کشــف این 
قبیل داروها در کشــور عربستان نسبت به 
آن مجازات اعمال خواهد شــد لذا شایسته 
اســت افرادی که دارای بیمــاری خاص و 
مجبور به اســتفاده از دارو می باشند مراتب 
را با کارشناسان سازمان حج و زیارت مطرح 
نمایند.سردار بنی اســدی فر حمل اقلامی 
از قبیل ترشــیجات، مایعات اسیدی مثل 
آبلیمو و آبغوره، کارد، چاقو و وســایل برنده 
انــواع قوطی های حــاوی مواد اشــتعال زا 
از قبیــل گاز و فندک را در مســافرت های 
هوایی و برابــر قوانیــن بین المللی ممنوع 
دانســت و تاکید کــرد: از قــراردادن اقلام 
و وســایل فوق در داخل وســایل همراه و یا 

حمل آن خودداری کنید.

از پذیرش امانات افراد ناشناس جدا 
خودداری کنید

وی توصیه کــرد: از پذیرش امانــات افراد 

ناشــناس جدا خودداری کنید چرا که این 
موضوع مســئولیت آور اســت. همچنین 
از ســپردن بار، وســایل همــراه و مدارک 
شناسایی خود به افراد ناشناس خودداری و 
در تمامی مراحل سفر از گذرنامه و مدارک 

شناسایی خود به دقت مراقبت نمایید.
فرمانده یــگان های انتظامــی و حفاظتی 
فراجا گفت: بهتر اســت مســافران و زائران 
اشــیاء  قیمتی و بــا ارزش را همــراه خود 
حمل نکننــد و از قــراردادن آن ها داخل 
چمدان خودداری کنند، زیرا در محل های 
پرازدحام مثــل درب هــای ورود و خروج، 

احتمال ســرقت از وســایل همراه بســیار 
متصور اســت به همین دلیل شایسته است 

در این مناطق هوشمندانه رفتار شود.
این مقام ارشد انتظامی با بیان اینکه پلیس 
فرودگاه های کشــور با شــماره تلفن های 
۰۲۱۶۳۹۵۶۶۴۳ یا ۱۱۰ آمــاده دریافت 
گزارش های مردمــی می باشــد از زائران 
این ســفر پر خیر و برکت درخواست کرد به 
دلیل کمبود فضای مناسب در محیط های 
فرودگاهی و جلوگیری از مشکلات ترافیکی 
مراسم بدرقه و اســتقبال در منزل یا اماکن 

عمومی انجام شود.

وج برای دریافت تسهیلات تشویقی ۵۰۰ میلیون تومانی دهه شصتی ها تقاضای ۲۳۰۰ ز

وانه ساخت به دو ماه کاهش یافت زاکانی: زمان صدور پر
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 تکرار تجربه موفق  سیف الله داد 
در جشنواره فیلم فجر

مهرداد عشــوندی   با معرفی دبیر چهل و ســومین  جشنواره فیلم 
فجر،این رویداد مهم هنری رسما کلید خورد.

به قاعده با گذشــت بیش از چهل سال از عمر جشــنواره فیلم فجر این 
رویداد فرهنگی و هنری که همواره مورد توجه مــردم و دولت ها بوده 
است باید به یک روال منظم و مشخص در سطوح اجرایی رسیده باشد 

که به هر دلیل این اتفاق برای جشنواره فیلم فجر رخ نداده است.
از زمان برگزاری نخســتین دوره جشــنواره تا کنون سالهای بسیاری 
گذشــته و متاثر از تحولات و تغییرات اجتماعــی و فرهنگی تغییرات 
فراوانی بر روند اجرایی جشــنواره و نگاه علاقه مندان سینما و استقبال 
مردم در آن حادث گردیده است .تغییر نسل همراه با نوسازی و توسعه 
تجهیزات الکترونیکی باعث تغییرات فرهنگــی خصوصا در دهة اخیر 
بوده است و ســرعت تغییر باورها، ارزش ها و نگرش جامعه باعث شده 
تا در عرصه فرهنگ و به طور اخص حوزه ســینما ضریب تاثیر گذاری و 

تصمیمات مدیریتی از سرعت تغییرات عقب بماند.
در شرایط امروزجامعه و موقعیت سختی که سینما و سالن های نمایش 
در آن قرار دارند هنوز هم به اعتبار نام جشــنواره فیلم فجر می توان به 

تاثیر گذاری مثبت این رویداد بر کلیت سینمای ایران امید بست.
گذر سینما از طوفان سهمگین کرونا با وجود ضرر ها و ضربات سنگین 
موج های آن و در ادامه گذر ســلامت از رکود سرد حاصل از سختیهای 
شرایط خاص جامعه، نشــان از قدرت جادویی ســینما بر روح و ذهن 
جامعه ایرانی داشــته و نشان می دهد ســینمای ایران زنده است و این 
ســینمای زنده نیاز مبرم به رســیدگی دارد. این که چگونــه بتوانیم 
ازپتانسیل ذاتی جشــنواره فیلم فجر در جلب و جذب اعتماد و حضور 
علاقه مندان سینما و مردم اســتفاده بهینه کنیم امری است در حوزه 
اختیارات سیاســت گذاران و مدیران دولتی ســینما و اهتمام شان به 

ایجاد فضای مثبت و مناسب برای احیای جایگاه سینما در ایران.
جشــنواره فیلم فجر به عنوان مهمترین رویــداد فرهنگی و هنری در 
کشور همواره در کانون توجه مخاطبان سینمای ایران بوده است و هنوز 
هم با حفظ این پتانسیل ذاتی می تواند به تاثیر گذاری خود ادامه دهد. 
هرچند که جشنواره فیلم فجر بواسطه تغییرات سیاسی و به دنبال آن 
تغییر متعدد دبیران این رویداد تغیرات زیادی در شــکل و اجرا داشته 
است و بعضا این تغییرات مانع اصلاحات و بروز شدن جشنواره نیز بوده 
اســت اما در همین روند مورد انتقاد هم میتوان راهکار های مناســبی 

برای خلق ایده ای نو خارج از روال مرسوم برای بهبود شرایط پیدا کرد.
طی سال های برگزاری جشــنواره فیلم فجر افراد بســیاری دبیر این 
رویداد مهم فرهنگــی و هنری بوده اند، افرادی مانند محمد بهشــتی، 
علیرضا رضاداد، سیف الله داد، ،  محمد خزائی، محمد حیدری ، ابراهیم 
داروغه زاده و ســید محمد طباطبائی که هر کدام با نگاه خاص خود به 
شــکلی که مطلوب سیاست ها و شرایط بوده باشد جشــنواره را برگزار 

کرده اند.
نگاهی به گذشته نشان می دهد از چهار دوره دبیری جشنواره فیلم فجر 
که سیف الله داد برعهده داشت به نیکی یاد شده و رضایت مندی اهالی 
سینما و علاقه مندان را در پی داشته است. داد از سال ۱۳۷۶ تا ۱۳۷۹ 
در تمامی دوره هایی که این مســئولیت را عهده دار بود، سمت معاونت 
سینمایی را هم بردوش داشــت. در نگاهی دیگر به برگزاری دوره های 
موفق در سوابق جشنواره به دوره سی ام می رسیم که محمد خزاعی به 
عنوان اولین دبیری که هیچ سمت و مسئولیتی در حوزه سینما نداشت 

با حکم معاون سینمایی وقت در راس برگزاری جشنواره قرار گرفت.
در شــرایطی که از چندی قبل مطالبه از رئیس سازمان سینمایی برای 
اعلام خبر انتصاب دبیر جدید جشنواره بیشــتر و بیشتر شده در عین 
حال خبری از نام دبیر چهل و ســومین جشــنوار فیلم فجر نبود اینک 
و با اعلام انتصاب محمد خزاعی به دبیری چهل و ســومین جشــنواره 
فیلم فجر از ســوی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ســینما نشان از این 
دارد که متولیان دولتی سینما برای احیای جشنواره فیلم فجر به جمع 
بندی لازم رسیده اند. با معرفی خزایی و با پشتوانه سال ها کار فرهنگی 
و دبیری جشــنواره های مختلف فرهنگی و هنــری او می تواند از پس 
این مســوولیت مهم بربیاید.از منظری دیگر و در شــرایط خاص فعلی 
می توان این اتفاق را بــه فال نیک گرفته و با نگاهی دقیق به شــرایط و 
امکانات موجود این توقع را داشــت که دوران موفق صدارت سیف الله 

داد بر جشنواره فیلم فجر تکرار شود.
بدون تردید محمد خزاعی که به عنوان اولین دبیر غیر دولتی، جشنواره 
فیلم فجر در دوره ســی ام را با موفقیت برگزار کرده اســت می تواند در 
شکلی دیگر تجربه موفق مرحوم  ســیف الله داد را در حفظ مسئولیت 
توامان ریاست سینماو دبیری جشــنواره فیلم فجر تکرار کند، هر چند 
به جهت افزایش بار مســئولیت های توامان، حضور یکــی از مدیران 
سازمان سینمایی به عنوان دستیار یا قائم مقام دبیر می تواند موفقیت 

جشنواره را امور اجرایی تامین کند.
نگاهی به فعل و انفعالات انتصاب مدیریت ســینما در دوره های اخیر 
نشان می دهد رئیس فعلی سازمان ســینمایی همواره از کاندیداهای 
بالقوه و مطرح بوده و بازخورد بخش زیادی از اهالی سینما نیز به جهت 
اینکه خزاعی ازبدنه و از جنس سینما است واکنش مثبت بوده است؛در 
حال حاضر با این پشــتوانه حمایتی و اقبال از سوی جامعه سینمایی و 
در عین حال برخورداری از قدرت مدیریت و توان اســتفاده از ابزار های 
اداری و مالی سازمان به واسطه حضور در راس هرم اداری و تشکیلاتی 
ســازمان ســینمایی اعلام حضور رئیس سازمان ســینمایی در قبول 
توامان مسئولیت برگزاری جشــنواره فیلم فجر کمک بزرگی به عبور 

سینمای ایران از پس بحران های پیش رو است.
آشتی مردم با ســینما و آشتی ســینما با مردم مهمترین مساله اکنون 
در سینمای ایران اســت و جشنواره فیلم فجر بواســطه توان جایگاه و 
توان خود در جذب مخاطبین ســینما می تواند ایــن نقش را به خوبی 
ایفا کند؛کلید این اتفاق مثبت در دست محمد خزاعی است که با قبول 
مسئولیت این دوره جشــنواره روال برگزاری جشــنواره را با تغیراتی 
اساسی مجددا به سوی شور و اشــتیاق مردم برای حضور در جشنواره 
بکشاند؛ جشــنواره ای حرفه ای، باشکوه، پرنشــاط و فراگیر در شأن 

سینمای شریف ایران.

راهیابی »کُر« به جشنواره فیلم زلین
 فیلم کوتاه »کُر« به کارگردانی سامان حسین پور به شصت و چهارمین 
جشنواره بین المللی فیلم کودک و نوجوان زلین در جمهوری چک راه 
یافت. فیلم کوتاه »کُر« به کارگردانی سامان حسین پور و تهیه کنندگی 
فیلیپ ریتلر و سامان حسین پور، محصول مشترک ایران و سوئیس در 
نخستین حضور جهانی خود به شصت و چهارمین جشنواره بین المللی 

فیلم کودک و نوجوان زلین راه یافت.
جشــنواره بین المللی فیلم زلیــن ZLÍN FILM FESTIVAL در 
ســال ۱۹۶۱ تاســیس و یکی از قدیمی ترین و معتبرترین رویدادهای 
فیلم کودکان و نوجوانان در جهان اســت. زلین، یکــی از اعضای فعال 
قدیمی انجمن فیلم کودک اروپا ECFA و عضو شــبکه جشنواره فیلم 
کودک اروپاست و هر ســال نزدیک به ۳۰۰ فیلم از نزدیک به ۵۰ کشور 
جهان را به نمایش می گذارد؛ از ســال ۲۰۱۰، بیــش از یکصد هزار نفر 
کودک و بزرگســال در این جشنواره شــرکت کرده اند.امسال، زلین در 
بخش دانشــجویی خود، میزبان ۱۲ فیلم از ۹ کشــور خواهد بود و فیلم 
کوتاه »کُر« تنها نماینده ایران در این جشنواره است.شصت و چهارمین 
جشــنواره زلین از ۳۰ می تا پنجم ژوئن ۲۰۲۴ )۱۰ تــا ۱۶ خردادماه 

۱۴۰۳( در شهر زلین کشور جمهوری چک برگزار خواهد شد.

یادداشت

قاب

خریدار  در نشستی به بهانه نمایش فیلم 
»آبادانی هــا« کیانوش عیــاری گفت: این 
فیلم به عنوان پنجاه فیلم برتر تاریخ سینما 
قرار بود در موزه قطب شمال نگهداری شود 

اما نگذاشتند!
برنامه نمایــش و نشســت تخصصی فیلم 
»آبادانی هــا« بــا حضور کیانــوش عیاری 
کارگــردان فیلم، محمــود گبرلــو مدیر 
نشست، فریدون جیرانی کارگردان و منتقد 
سینما، امید و رضا رضایی استادان دانشگاه 

در موزه سینما برگزار شد.
محمــود گبرلــو در ابتدای این نشســت 
گفت:»آبادانی هــا« فیلمی رئــال و خوش 
ســاخت از کیانوش عیاری است که پس از 
ســال ها همچنان دیدنی است و با استقبال 
رو به رو می شــود. خوشــحالم موزه سینما 
مجموعه نشســت هایی را برای بزرگداشت 
عیاری برگزار می کند که باعث شــناخت و 
معرفی این هنرمند فرهیخته به نسل جوان 

می شود.

»آبادانی ها«؛ فیلمی اجتماعی
 که به مسائل روز می پردازد

فریــدون جیرانی در ابتــدای صحبت های 
خود گفت: فیلــم »دزد دوچرخــه« فیلم 
محبوب مهرجویــی بــوده و روی او تأثیر 
زیادی داشــته اســت و بعد از تماشای آن، 
مهرجویی ســینما را نوعی دیگر دید. او یک 
نســل پیش از عیاری اســت و در فیلمخانه 

ملی ایران فیلم را دیده بود.
وی با بیان اینکه عیاری نســخه دوبله شده 
اثر را سال ۵۷  مشاهده کرد، ادامه داد: اولین 
فیلمنامه ای که در کشور چاپ شد، مربوط 
به »دزد دوچرخــه« بــود و در ابتدای آن، 
ابراهیم رشــیدپور درباره قوانین فیلمنامه 
نویســی توضیحاتــی ارائه کــرده و در آن 

منحنی سناریو را شرح داده است.
جیرانی با بیان اینکه »دزد دوچرخه« فیلم 
محبوب دو نسل است، خاطرنشان کرد: این 
فیلم اثری مهم و تأثیرگذار اســت که تاریخ 
مهمی با آن همراه بوده و نئورئالیســم با آن 
شناخته می شود. زمانی که قدرت راست در 
ایتالیا به قدرت می رســد، چنین فیلم هایی 

را سیاه نما می نامند.
گبرلو در ادامه این نشســت ابراز داشــت: 
»آبادانی هــا« فیلمی اجتماعــی و اقتباس 
شده از »دزد دوچرخه« است که به مسائل 
روز می پــردازد. ویژگی عیاری این اســت 
که همواره پییشــرو بوده است.  منتقدان به 
مرور زمان متوجه ارزش ها و تفکر جاری در 
فیلم های او شــده اند. »آبادانی ها« تحلیل 
عمیقی را می طلبــد. درواقع بــا یک فیلم 
تلخ رو به رو هســتیم که پایان آن به شدت 

امیدوار کننده است.

وی ادامــه داد: فیلم های اجتماعی آن زمان 
دارای یک لایه سیاســی بود و در لایه دیگر 
تلخی های جامعــه و مقاومــت درباره آن 
نشان داده می شد. ســوال من این است که 
آیا اساســا فیلم های اجتماعی می توانند بد 

باشند؟
جیرانی در پاسخ گفت: در دو دهه سینمای 
ایران ساخت بهترین فیلم ها را تجربه کرده 
است. از ســال ۶۲ تا ۷۲ بهترین  فیلم های 
تاریخ ســینمای ایران ساخته شــد و بین 
۷۶ تا ۸۴ نیز آثار مانــدگاری مقابل دوربین 
رفت. این موضوع که نسل سوم سینماگران 
ایرانــی تنهــا از دل ســینمای آزاد بیرون 

آمدند، امری غلط است. 
نسل ســوم از دل دانشــکده هنرهای زیبا 
و دراماتیک و تفکر روشــنفکری پدید آمد. 
ســینمای آزاد جریانی بود کــه اعضای آن 
بخشی از نسل سوم ســینماگران ایرانی را 

تشکیل داده است. 
نسل سوم از دل تحولات دهه شصت بیرون 
می آید و از اواســط دهه شــصت سینمای 

اجتماعی شکل می گیرد.
این فیلمســاز افزود: »آبادانی ها« در کنار 
»از کرخــه تا رایــن«، »ســارا« و »یک بار 
بــرای همیشــه« نمایش داده شــد که در 
واقع ایــن آثار، واکنش بــه تغییراتی بودند 
که در جهــان رخ داد و در نتیجه آن جریان 
چپ فروپاشید. به همین دلیل فیلم سازان 
متفکر به این سمت و سو می روند. کیمیایی 
با »دندان مــار« و عیاری بــا »آبادانی ها« 
ســماجت کرده و موضوع عدالت اجتماعی 
را در ســینما پیگیری کردند. اولین فردی 
که قدم در مســیر تغییر می گذارد، عباس 
کیارستمی اســت که با فیلم »خانه دوست 

کجاســت« این اتفاق را به وجود می آورد. 
»آبادانی ها« آخرین تلاش از نسلی است که 
می خواهد عدالت اجتماعی را وارد ســینما 
کند. کیانوش عیاری در چگونگی بیان زبان 
ســینمایی و تحول آن نقش ویژه ای داشته 

است.
جیرانی ادامه داد: نقــش بچه در فیلم »دزد 
دوچرخه« بســیار مهم است. زمانی که پدر 
از مشــکلات صحبت می کند، پســر از غذا 
خوردن امتناع می کند. در صورتی که قشر 
مرفه با اشتها غذا می خورند. در فیلم عیاری 

نیز پسربچه نقش بسیار مهمی دارد.

»آبادانی ها« یک سند تاریخی و اثری 
انسانی است

رضا رضایی در ادامه نشســت بیان کرد: از 
دید من »آبادانی ها« به دلیل نوع شخصیت 
پردازی شخصیت برنا، در مرتبه ای بالاتر از 
»دزد دوچرخه« قرار دارد. فیلم با شخصیت 
برنا آغاز شــده و با آن به اتمام می رســد، در 
صورتــی که او تحــول و بلوغی اساســی را 
تجربه کرده اســت. یکی از ویژگی های مهم 
اثر در این است که با وجود پردیالوگ بودن 
آن، اگر یک فرد خارجی که فارسی نمی داند 
هم آن را ببیند متوجه داستان می شود و این 
یک معجزه تصویری اســت. ســینما یعنی 
فضاســازی و مخاطب باید خــود را در فضا 

احساس کند. 
»آبادانی ها« یک ســند تاریخــی و یک اثر 

انسانی بسیاری قوی است.
این اســتاد دانشــگاه یــادآور شــد: برای 
یازدهمین بار اســت فیلــم »آبادانی ها« را 
روی پرده ســینما می بینم و از نظر من این 
اثر، بهترین فیلم تاریخ سینمای ایران است 

و خوشحالم که در روز تولد عیاری این فیلم 
به نمایش درآمــد. »آبادانی ها« به ســبب 
ویژگی هایی که از آن برخوردار است، فیلمی 

است که حتما باید روی پرده دیده شود.
رضا رضایی بیان داشــت: عیــاری اعتقاد 
دارد که او فیلمســاز اجتماعی نیســت در 
صورتی کــه همواره نگاهی موشــکافانه به 
جامعه داشــته  و در آبادانی ها شــاهد این 
موضوع هستیم. فیلم دارای میزانسن های 
پیچیده بسیاری است. اجزای سکانس های 
گوناگــون در »آبادانی ها« بــا دقت زیادی 

شکل گرفته اند.
گبرلــو در ادامه بــا بیان اینکه اثــر عیاری 
به مســئله آســیب فقر در دنیــای مدرن 
می پردازد، افزود: شخصیت اصلی این فیلم 
از نظر من برنا اســت که در واقع نشانه ای از 
عیاری اســت. هدف فیلمســاز در این اثر 
فردی است که دوربین را به دست می گیرد 

و نگاهی سازنده به آینده دارد.
امید رضایی روانپزشک و کارشناس سینما 
نیز بیان  داشــت : هر اثر هنــری برای دیده 
شدن به خالق نیاز دارد و پس از آن، محتاج 
نوری اســت که از طرف بیننده به آن تابیده 
می شــود. ســینمای آقای عیاری همواره 
به دلایل مختلف به درســتی دیده نشــده 
است. بسیاری از منتقدین در زمان نمایش 
»آبادانی ها« آن را ندیدنــد به همین دلیل 

اکران مهجوری را تجربه کرد.
وی افــزود: عیاری دارای دیــدی همچون 
یک آینه مقعر بزرگ اســت که سطح وسیع 
جامعــه را می بیننــد و آن را در کانون فیلم 
خــود متمرکز می کنــد. هنــگام نمایش 
»آبادانی ها«، علاقه ای به نمایش گســترده 
آن وجود نداشــت، اما دارای ویژگی هایی 

می باشــد که پس از ســی ســال همچنان 
می توان درباره صحبت کرد.

امیــد رضایی ادامــه داد: عیــاری به دلیل 
نگاه انسانی خود شــخصیت های را انتخاب 
می کند که بازتاب دهنده خصایل انســانی 

باشند.

انتخاب »آبادانی ها« به عنوان 
دستاورد بشری برای نگهداری

 در موزه قطب شمال
در پایــان این نشســت کیانــوش عیاری 
کارگردان فیلــم گفــت: »آبادانی ها«  در 
جشــنواره فیلم لوکارنو نمایش داده شد و 
مدیر ســینماتیک پاریس فــردای آن روز 
ضیافت شــامی را به افتخار این فیلم برگزار 
کرد کــه در آن چهــل نفر از ســینماگران 
جهان حاضــر بودند. ایشــان در تمام مدت 
آن ضیافــت، دربــاره فیلم حــرف زد. وی 
»آبادانی هــا« را برتــر از »دزد دوچرخه« 
می دانســت و مهمانــان حاضر نیــز بر این 

عقیده بودند.
عیــاری افــزود: »دزد دوچرخــه« فیلــم 
محبوب من نیســت و علاقه ای به آن ندارم. 
اگر به ســمت این فیلم آمدم به دلیل قالب 
آن بود. عقیده دارم انســان برای مشقت به 
دنیا نمی آیــد بلکه برای کســب لذت زاده 
می شــود. یادم می اید یک شــب سوار بر 
خودرویی شــدم که راننده آن یک پیرمرد 
بود و این دغدغه در من شکل گرفت که چرا 
انسان ها زجر می کشند. آن مرد در آن وقت 
شب باید نزد خانواده خود حاضر می شد. این 
دغدغه به مدت سه ســال همراه من بود. از 
طرف دیگر، دزدیده شــدن خودرو باجناق 
من باعث شــد به فیلم »دزد دوچرخه« فکر 

کنم.
وی بیان داشــت: احســاس کــردم »دزد 
دوچرخه« می تواند قالب مناسبی برای من 
باشد. از میان فیلم های جریان نئورئالیسم، 
»رم شــهر بی دفــاع« اثر مــورد علاقه من 
اســت. یه نظرم »دزد دوچرخــه« یکی از 
خام دوســتانه ترین فیلم هــای این جریان 
اســت و هیچ وقت آن را ســتایش نکردم. 
»آبادانی ها« در جشنواره لوکارنو به عنوان 
یکی از پنجاه فیلم برتر تاریخ ســینما برای 
نگه داری در موزه قطب شــمال انتخاب شد 
اما اجازه ندادند تا در آنجا نگهداری شــود. 
انتخاب موزه در ناحیه قطب شمال برای آن 
است که اگر زمین نابود شــد، در این مکان 

بخشی از تمدن بشری حفظ شود.
در ایــن برنامــه هنرمندانی چون ســعید 
پورصمیمی، احمد امینی، حســن رضایی، 
جابر قاســمعلی، ناصر غلامرضایی، مهرداد 
غفــارزاده، فخرالدین ســیدی، پروین ثقه 

الاسلام و... حضور داشتند.

کارگردان و نویســنده نمایش »نقش هیتلر در آلبوم 
خانوادگی« تصریح کرد موضوع این نمایش بر اســاس 
اتفاقاتی واقعی اســت که برای خانــواده وی رخ داده 

است.
دلارام موســوی کارگردان نمایش »نقــش هیتلر در 
آلبوم خانوادگی« که به همراه ســروین کیانی نگارش 
نمایشنامه را هم عهده دار بوده است، درباره روند تولید 
این اثر نمایشی که در تماشــاخانه هامون روی صحنه 
اســت به خبرنگار مهر گفت: به همراه ســروین کیانی 
نگارش متن را از سال ۱۴۰۰ شروع کردیم و برای اولین 
اجرا، نمایشنامه را در ششمین دوره نمایشنامه خوانی 
مولوی اجرا بردیم. بعد از آن متن ۲ بازنویسی شد. یک 
ســال نیز درگیر تمرین نمایش »نقش هیتلر در آلبوم 
خانوادگی« بودیم تا در زمســتان ۱۴۰۲ نمایش را در 
ســالن اصلی مرکز تئاتر مولوی روی صحنه بردیم. به 
تازگی نیز اجرای نمایش را در تماشــاخانه هامون آغاز 

کرده ایم.

وی درباره اینکه آیا نمایش »نقش هیتلر در 
آلبوم خانوادگی« به صورت کارگاهی شکل 
گرفته است یا نه، یادآور شــد: حقیقتاً چون 
چندین ســال مشــغول نگارش و بازنویسی 
متن بودیم، شــیوه های اجرایــی را در متن 

مدنظر قرار دادیم.
نویسنده و کارگردان »نقش هیتلر در آلبوم 

خانوادگی« درباره موضوع ایــن نمایش تصریح کرد: 
این نمایشنامه درباره یک داستان واقعی در زندگی من 
اســت. از کودکی اتفاقاتی که پیش از به دنیاآمدن من 
در خانواده رخ داده بود، برایم مهم بودند و شــانس این 
را داشــتم که در این اثر به آن ها بپردازم. قصه نمایش 
درباره یک کشتی تجاری اســت که در واقعیت متعلق 
به پدربــزرگ مادر من بــوده و در جنــگ جهانی دوم 
نازی ها به گمان اینکه کشتی جنگی است، آن را هدف 
قرار داده و نابود می کنند. این امر باعث ورشکســتگی 
پدربــزرگ مــن و رخ دادن اتفاقاتی بــرای خانواده ام 

می شود.
موســوی درباره ویژگی هــای اجرایی این 
نمایش، تاکید کرد: مهمترین ویژگی اجرای 
ما صمیمیانه بودن اثر است. مخاطب با چند 
شخصیت روبه رو می شــود که برایش آشنا 
هســتند و در حافظــه تاریخی شــأن دیده 
شــده اند. این نمایش با مخاطــب صادقانه 

صحبت می کند.
وی ادامه داد: قاب عکســی در صحنه وجــود دارد که 
کاراکترها از آن بیرون می آیند و ماجرای خود را روایت 
می کنند. ضمن اینکه عکس هایی مستند نیز در صحنه 
دیده می شود. مساله مهم مدنظر در این نمایش، بیان 
چگونگــی رخ دادن اتفاق ها به جای روایــت اتفاق ها 

است.
این کارگردان تئاتر درباره بازخورد مخاطبان از اجرای 
این اثر نمایشی، اظهار کرد: سال گذشته وقتی قرار شد 
در ماه اسفند نمایش را روی صحنه ببریم تصورمان بر 

این بود که اصلًا تاریخ مناسبی نیست ولی خوشبختانه 
اســتقبال مخاطبان در مرکز تئاتر مولوی خیلی خوب 
بود. اجرای ما در تماشاخانه هامون نیز تازه آغاز شده و 
امیدواریم استقبال مخاطبان در دور جدید اجراها نیز 

خوب باشد.
موســوی در پایان دربــاره چالش هــای اقتصادی که 
در راه تولیــد و اجرای نمایش »نقــش هیتلر در آلبوم 
خانوادگــی« با آن ها مواجه شــد، تاکیــد کرد: چون 
دانشجو هستم روند تمرین ها و پیش تولیدی که برای 
اجرا داشتیم به لحاظ مالی سختی های زیادی داشت. 
خوشــخبتانه با کمکی کــه خانواده ام بــه من کردند 

توانستم نمایش را تولید و اجرا کنم.
نمایش »نقــش هیتلر در آلبــوم خانوادگی« با حضور 
ســیما غلامی، محمدعلی براتی، نیلوفــر جبار زارع، 
علی حدادی، فرزانه ســیری، علیرضا ولی پور، محمد 
جهانشاهی، ساعت ۱۹:۳۰ در تماشاخانه هامون اجرا 

می شود.

صحنه

هیتلر چگونه باعث ورشکستگی خانواده ایرانی شد؟

سـریالی که مسابقه می شود

ایده اقتباسی »هیس هیچی نیس!«
خریدار   سرپرســت پژوهشگران سریال 
»هیس هیچی نیس!« از تولید یک مسابقه 
با محور ایــن مجموعــه بــرای نوجوانان 
خبر داد و گفت: پیوســتی رســانه ای برای 
»هیس هیچی نیــس!« تعریف شــده که 
چرخه کاملی با اســتفاده از کتاب، سریال و 
مسابقه است.نشست »اقتباس نوجوانانه« 
با بررســی ســریال »هیس هیچی نیس!« 
روز گذشــته- ۲۳ اردیبهشت ماه- با حضور 
زینب یزدانی سردبیر سریال، سمانه سادات 
حســینی مدیر انتشــارات مهرک و سورنا 
جوکار مدیر محتوایی انتشــارات مهرک در 
سی و پنجمین نمایشگاه بین المللی کتاب 

تهران برگزار شد.
یزدانی سردبیر و سرپرســت پژوهشگران 
سریال درباره سریال »هیس هیچی نیس« 
و نسبت آن با کتاب »سرگذشت استعمار« 

بیان کرد: آنچه ما خواستیم در قصه سریال 
بگوییم خیلی جذاب در کتاب روایت شــده 
بود و کتاب فرم خوبی داشت بعد این سوال 
برای ما پیش آمد که به تاریخ ایران بپردازیم 
یا جهــان و تصمیم گرفته شــد بــه تاریخ 
جهان بپردازیم.وی دربــاره بازخوردهای 
این ســریال با پخش حدود ۱۰ قســمت از 
مجموعه گفــت: بازخوردهــا خیلی خوب 
بود هــم منتقدان و هم مخاطــب اثر یعنی 
نوجوانان این کار برایشــان موضوعیت پیدا 
کرده است. برای ما خیلی مهم بود مخاطب 
نوجوان بتواند به یک تحلیلی برســد خدا را 
شکر بچه ها عین انچه را که هدف مجموعه 

بود متوجه شده بودند.
سرپرســت پژوهشگران ســریال »هیس 
هیچی نیس« درباره تنــوع بخش های این 
مجموعه اظهارداشت: فضای رسانه ای دنیا 

برای کودک و نوجوان به ســمت کارهای با 
ریتم بالا مــی رود. ما متوجه شــدیم ذائقه 
مخاطب ما هم آن فضا را بهتر می پســندد 

و این اتفاق با بخش های متنوع ممکن شد.
یزدانی افزود: یک مسابقه تلویزیونی آماده 
می کنیم که کودکان و نوجوانان می توانند 
در آن شــرکت کنند و پیوســتی رسانه ای 
داریم که چرخه کاملی با استفاده از کتاب، 

سریال و مسابقه است.
در ادامه حســینی مدیر انتشــارات مهرک 
بیان کرد: برخی کتاب های نوجوان دنیای 
تصویــری خوبی را خلق کرده انــد و درباره 
آنها می توان به این نتیجه رسید که به فیلم 

یا سریال تبدیل شوند.
در بخــش دیگــر جــوکار دربــاره لزوم 
رعایت روند کلاسیک داســتان در قصه ها 
اظهارداشت: آنچه امروز خیلی در ادبیات و 

سینما و سریال باب شــده است معروف به 
»پایان باز« است اما بیشــتر پایان ولنگار و 
نوعی شلختگی اســت. اگر به »هری پاتر« و 
»ارباب حلقه ها« نگاه کنید ســیر کلاسیک 
داستان را رعایت کرده است که از یک نقطه، 
شروع می شــود اوجی دارد و یک پایان دارد 
که پایان شادی هم هســت و تلخ نیست اما 
همین در ادبیــات ما از بین رفته اســت در 

حالیکه نوجوان همواره دنبال پایان روشن و 
یا قهرمان است ما در انتشارات مهرک دنبال 
همین داستان کلاســیک و سنتی هستیم.

براســاس این گزارش، مجموعه نمایشــی 
»هیس، هیچــی نیس!« با نگاهــی طنز به 
رویدادهــای تاریخی جهان می پــردازد و 
اثری اقتباســی اســت که بــرای مخاطب 

نوجوان تولید شده است. 



 شبیه به ضعیف ترین نسخه تاریخ!

وزگار سیاه گل گهری ها در لیگ بیست وسوم ر
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میدان

خریدار  سرمه ای پوشــان ســیرجانی با 
هدایت مارینوس اوزونیدیس نتوانســته اند 

انتظارات را برآورده کنند.
 مدیران باشــگاه گل گهر ســیرجان بعد از 
عملکرد فاجعه بار ســعید الهویی در کسوت 
جانشــین امیــر قلعه نویــی در هفته های 
پایانــی لیگ بیســت ودوم و کســب تنها 
۵ امتیاز از ۷ مســابقه پایانی فصل و حذف 
از گردونــه رقابت هــای جام حذفــی، به 
سراغ استخدام ســرمربی خارجی رفتند و 
مارینوس اوزونیدیس در کســوت سرمربی 
جدیــد گل گهری ها منصوب شــد؛ آن هم 
در حالی که در گام نخســت، رقــم قرارداد 
ســرمربی یونانی و اختلاف مشــهود آن با 
دســتمزد اوزونیدیس در خــارج از فوتبال 

ایران حاشیه ساز شد.
هــواداران گل گهــر کــه تیم شــان جزو 
تیم های متمــول فوتبال ایران محســوب 
می شــود، امیدوار بودند که بعــد از ۴ فصل 
چشــم انتظاری بــرای حضــور در کورس 
مدعیان قهرمانی لیگ برتر و کسب سهمیه 
آسیایی، این طلســم در لیگ بیست وسوم 
با هدایــت اوزونیدیس شکســته شــود. 
جذب ستاره های پرشــمار از جمله روبرتو 
تورس، ســامان فــلاح و البتــه محمدرضا 
اخباری باعث شــد تا امیــدواری هواداران 
سیرجانی دوچندان شــود و کسب ۸ امتیاز 
از ۴ بازی ابتدایی فصل و شکســت ناپذیری 
سرمه ای پوشــان در ۴ هفتــه ابتدایــی، 

معادلات را به سود اوزونیدیس رقم زد.

ورقی که ناگهان برگشت
سرمه ای پوشــان ســیرجانی با وجود آنکه 
با میانگین کســب ۲ امتیاز از هر مســابقه 
در ۴ بــازی ابتدایــی فصل کار خــود را در 
لیگ بیست وســوم آغاز کردند اما نرم نرمک 
از روزهــای آرمانی شــان فاصلــه گرفتند. 
بازخوانــی کارنامــه گل گهــر ســیرجان 
در نیم فصــل نخســت نشــان می دهد که 
شاگردان مارینوس اوزونیدیس از ۴۵ امتیاز 

ممکن، تنها ۲۳ امتیاز به دست آوردند تا در 
رتبه هفتم جدول به کار خــود در نیم فصل 
نخســت پایان بدهند. آن هــا در مصاف با 
۴ مدعی فوتبال ایران، برابر پرســپولیس و 
تراکتور شکســت خوردند، اســتقلال را در 
ســیرجان متوقف کردند و سپاهان را هم در 
دیداری خانگی شکســت دادند تا ۴ امتیاز 
از ۲۳ امتیاز سرمه ای پوشــان برابر مدعیان 

به دست آمده باشد.

تکرار یک فاجعه!
شــاگردان اوزونیدیس بــه مانند نیم فصل 
نخســت، نیم فصــل دوم را هــم بــا ثبت 
عملکردی درخشان آغاز کردند و از ۳ بازی 
ابتدایی موفق به کسب ۲ پیروزی و ۷ امتیاز 
شدند اما به ناگهان شرایط به مانند نیم فصل 
نخست علیه سرمه ای پوشــان تغییر کرد و 
آن ها نتوانســتند رونــد امتیازگیری خوب 
خود را حفــظ کننــد؛ به طوری که گل گهر 
در نیم فصــل دوم از ۱۲ بازی تنها ۱۳ امتیاز 

به دست آورده و در بین ۱۶ تیم لیگ برتری 
از حیث عملکرد در نیم فصــل دوم در رتبه 

یازدهم حضور دارد!

نبردن های سریالی و ناکامی در تکرار 
خاطرات قلعه نویی

گل گهر با هدایت امیــر قلعه نویی روزهای 
خوبــی را در فوتبال ایــران گذراند و حتی 
توانســت به جمــع ۴ تیم برتر هم برســد 
اما آن ها در کســب سهمیه آســیایی ناکام 
بودند. در فصل گذشــته، سرمه ای پوشان 
در نزدیک ترین فاصله با کســب ســهمیه 
آسیایی قرار داشــتند که تغییر و تحولات 
در کادرفنی، معــادلات را تغییــر داد و در 
نهایت، گل گهری ها در رتبه ششــم جدول 
به کار خود پایــان دادند. آن هــا در اولین 
فصل حضورشــان در لیگ برتر با کسب ۳۳ 
امتیاز در جایگاه دهم قرار گرفتند، در لیگ 
بیستم با کســب ۴۵ امتیاز رتبه پنجم را به 
خود اختصاص دادند، در لیگ بیست ویکم 

با وجود حکــم جنجالی کمیتــه انضباطی 
و از دســت دادن ۷ امتیاز، بــا ۵۱ امتیاز در 
موقعیت چهــارم جدول حضــور یافتند و 
فصل گذشته هم موفق به کسب ۴۵ امتیاز 
شدند و در رتبه ششــم به کار خود در لیگ 

بیست ودوم پایان دادند.
سرمه ای پوشان ســیرجانی در لیگ برتر در 
سال جدید هنوز برنده نشده اند و در ۷ بازی 
اخیر خود، ۴ باخت را متحمل شده اند و تنها 
موفق شده اند با کســب ۳ تساوی پیاپی، ۳ 
امتیاز کســب کنند. کارنامه ناامیدکننده 
شــاگردان اوزونیدیــس در ۷ هفته اخیر و 
کســب تنها ۳ امتیــاز از ۲۱ امتیاز ممکن 
باعث شــده تا تا گل گهری ها بــا ۳۶ امتیاز 
در رتبــه هفتم جدول قــرار گیرنــد و در 
فاصله ۳ هفته مانده به پایــان فصل، آن ها 
در خوشبینانه ترین حالت ممکن می توانند 
رکورد امتیازی فصل گذشته را تکرار کنند 
و نه تنها امیدی به کسب سهمیه آسیایی از 
طریق لیگ برتر ندارند که حتی نمی توانند 

رکورد بیشــترین امتیاز گل گهــر در تاریخ 
لیگ برتر را به دســت آورنــد! ضمن آنکه 
از ســوی دیگر در صورت عــدم ناکامی در 
طلسم شکنی و کسب پیروزی، خطر حذف 
از جمع ۸ تیم برتر شــاگردان اوزونیدیس را 

تهدید می کند!

امیدواری به خلق شگفتی
 در جام حذفی

گل گهر ســیرجان از زمان حضــورش در 
ســطح فوتبال ایران جزو تیم های متمول 
و ســرمایه دار بوده اما با این وجود، آن ها در 
کســب افتخار ناموفق بوده انــد و نه تنها در 
لیگ برتر نتوانســته اند جزو ۳ تیم برتر قرار 
گیرند و سهمیه آســیایی کسب کنند، بلکه 
در جام حذفی هم ناموفق بوده اند. شاگردان 
اوزونیدیــس در فصل جاری بــا کنار زدن 
نیکا پارس چالوس و فجرسپاســی شــیراز 
توانســته اند به جمع ۸ تیم برتر برســند و 
روز پنجشنبه بیست وهفتم اردیبهشت ماه 
در مرحله یک چهارم نهایــی باید به مصاف 
هوادار برونــد و مقابل اولیــن حریف لیگ 
برتری در فصل جــاری جام حذفی آمادگی 

خود را محک بزنند.
شــاگردان اوزونیدیس با توجــه به حذف 
ســرخابی های پایتخت، شانس خوبی برای 
کســب عنوان قهرمانی دارنــد و باید دید 
فصل پرماجرا و البتــه ناموفق گل گهری ها 
در لیگ برتر می تواند با کســب قهرمانی در 
جام حذفی و رســیدن این تیم به ســهمیه 
آســیایی ختم شــود یــا اوزونیدیس هم 
نمی تواند گل گهر را به موفقیت برســاند و 
این سرمربی یونانی هم به سرنوشتی مشابه 
وینگو بگوویچ، مجید جلالی، امیر قلعه نویی 
و البته ســعید الهویی در زمینه ناکامی در 
کســب موفقیت همراه با تیم سیرجانی در 
لیگ برتر و جام حذفی دچار خواهد شــد؛ 
موضوعــی کــه می تواند زمینه ســاز قطع 
همــکاری اوزونیدیس بــا گل گهری ها در 

پایان فصل شود.

قدرت نمایی بیرانوند در حساس ترین مقطع فصل؛ »من برگشتم«
خریدار  دروازه بــان پرســپولیس یکــی از بهترین 
نمایش های خود در ۵ فصل اخیــر را مقابل هوادار تهران 

ارائه کرد و دروازه تیمش را بسته نگه داشت.
بــه گــزارش فوتبــال ۳۶۰، پرســپولیس در هفتــه 
بیســت وهفتم لیگ برتر فوتبال ایران در ورزشگاه پاس 
قوامین تهران میهمان هوادار بود که این مسابقه یکی از 
جذاب ترین بازی های فصل بــود و دو تیم روی هم رفته 
توانســتند امیدگل ۴.۶۰ را به ثبت برسانند که رکوردی 
فوق العــاده و کم نظیر در مســابقات لیگ برتــر فوتبال 
ایران محســوب می شــود؛ آن هم در حالی که امیدگل 
پرسپولیســی ها در جدال با هوادار، ۳.۰۵ بود و در طرف 

مقابل هم بنفش پوشان امیدگل ۱.۵۵ را داشتند.
شاگردان اوسمار ویرا در حالی امیدگل ۳.۰۵ را داشتند 
که تنها ۲ بار موفق شــدند دروازه هــوادار را باز کنند و 
بی دقتی در زدن ضربات آخر باعث شــد تا سرخ پوشان 
پایتخت نتوانند بردی پرگل را برابر هوادار جشن بگیرند. 
در آن سوی میدان هم شاگردان مسعود شجاعی با وجود 
ارائه نمایشی شجاعانه در فاز تهاجمی، برحسب امیدگل 
ثبت شده، مستحق به ثمر رساندن حداقل یک گل بودند 
اما با این وجود تلاش شــان نافرجام مانــد و بزرگ ترین 
سد راه بنفش پوشان در مسیر رســیدن به گل، علیرضا 

بیرانوند بود.

شماره یک سرخ ها علیه گلزنی شاگردان شجاعی
بیرانونــد که فصــل پرفرازونشــیبی را چــه در عرصه 

باشــگاهی و چه در عرصه ملی پشــت ســر می گذارد، 
جدال با هوادار را برای درخشش در ترکیب پرسپولیس 
انتخاب کرد و نشان داد همچنان دروازه بان قابل اتکایی 

است. 
دروازه بان شــماره یک تیم ملــی که به تازگــی از بند 
مصدومیت رها شــده، برای پاســخ دادن بــه انتقادات، 
عملکردی فوق العاده برابر هوادار داشــت و موفق شــد 
هر ۶ شــوت در چارچوب بنفش پوشــان را مهــار کند و 
ضمن ثبت کلین شــیت و دریافت نمره ۸.۶۱، یکی از ۳ 
نمایش برتر خــود در طول ۵ فصل اخیر لیــگ برتر را به 

اجرا گذاشت.

4 نمره رویایی در کارنامه بیرانوند
دروازه بان پرسپولیس در طول ۵ فصل اخیر، در نیمی از 
مسابقات به دلیل حضور در خارج از فوتبال ایران حضور 
نداشته اما با این وجود توانسته در مدت زمان حضورش 
در خط دروازه پرســپولیس، در ۴ مسابقه نمره بالاتر از ۸ 

دریافت کند که رکورد فوق العاده ای است. 
بهترین عملکرد او در ســالیان اخیر فصل گذشته مقابل 
پیکان تهران بود کــه بیرانوند با وجــود ناکامی در ثبت 
کلین شــیت، ۵ مهار شــوت و ۲ عملکــرد دفاعی موفق 

داشت تا نمره ۸.۸۳ را دریافت کند.
 ضمن آنکه دیگر نمره درخشــان بیرانونــد در دوئل 
فصل گذشــته پرســپولیس مقابل گل گهر ثبت شد 
که بیرانوند هم کلین شــیت و هم موفق به مهار ضربه 

پنالتی شد تا نمره ۸.۷۶ را دریافت کند.

دستکش طلایی، حسرت بزرگ 
دروازه بان پرسپولیس

علیرضا بیرانوند با ثبــت عملکــردی خیره کننده برابر 
هوادار توانســت هم رکــورد بهترین خــط دفاعی را در 
فصل جاری برای پرســپولیس حفظ کنــد و هم اینکه 
شــمار کلین شــیت هایش را به عدد ۱۲ رســاند. با این 

وجود، دروازه بان سرخ پوشــان پایتخت شانســی برای 
دریافت دســتکش طلایی لیگ بیست وســوم ندارد و او 
در خوشــبینانه ترین حالت می توانــد در پایان فصل به 
رکورد ۱۵ کلین شیت برســد؛ آن هم در حالی که حسین 
پورحمیدی در حال حاضر ۱۶ کلین شیت دارد و حسین 
حســینی هم با ۱۵ کلین شــیت در رتبــه دوم جدول 
بیشترین کلین شــیت های لیگ بیست وسوم نامش به 

چشم می خورد.

خ ها در یک دیدار به مشکل می خورند  سر
کارشــناس فوتبال با بیان اینکه هر ۳ بازی باقی مانده برای پرسپولیس 
از حساسیت بالایی برخوردار است، گفت: به نظرم اگر بازیکنان این تیم 

به دنبال قهرمانی هستند باید دیدارهای خود را پیروز شوند.
 تیم فوتبال پرسپولیس در هفته بیســت و هفتم لیگ برتر موفق شد با 
نتیجه دو بر صفر هوادار را شکست دهد و با این نتیجه سرخ ها در فاصله 
۳ هفته تا پایان لیگ برتر و با یک بازی بیشــتر نسبت به استقلال تهران 

به صدر جدول صعود کرد.
مهدی واعظی پیشکســوت پرســپولیس  در رابطه با عملکرد این تیم 
برابر هوادار اظهار داشــت: بازی خوبی را از بازیکنان دو تیم به خصوص 
پرسپولیسی ها شــاهد بودیم و باید به مسعود شــجاعی بابت تیمی که 
ســاخته تبریک بگویم. هوادار یک بازی بی نقصی را از خود به نمایش 
گذاشــت و بازیکنان این تیم توپ را به خوبی در بین یکدیگر به گردش 

در می آوردند.
او ادامه داد: عملکرد بازیکنان پرســپولیس و موقعیت های گل زیادی 
که ایجاد می کردند، نشــان می داد که این تیم به دنبال به ثمر رساندن 
گل های بیشــتر در نیمه اول است و »اوســتون ارونوف« و عیسی آل 
کثیر در مجموع در نیمه اول ۵ موقعیت مسلم گلزنی را از دست دادند و 
بازی به گونه ای تمام شــد که تعداد گل های پرسپولیس در حد و اندازه 
موقعیت هایی که ایجاد کرده بود، نبود.کارشــناس فوتبال در خصوص 
موقعیت ســوزی زیاد بازیکنان پرســپولیس گفت: یکــی از دلایلی 
که پرســپولیس در این بازی موقعیت های زیادی را از دســت داد، تک 
مهاجم بازی کردن این تیم است. عیســی آل کثیر در خط حمله تنها 
بود و موقعیت های به دســت آمده را نتوانســت به خوبی استفاده کند، 
امید عالیشــاه و ارونوف هم به او کمک می کردند اما بار هجومی بیشتر 
تیم روی آل کثیــر بود و تنها بــودن او به نظرم یکــی از دلایلی بود که 

موقعیت های زیادی را پرسپولیس از دست داد.
واعظی تصریح کرد: با توجه به دیدارهــای باقی مانده تا پایان لیگ برتر 
پرســپولیس نیاز به افزایش تعداد تفاضل گل های خود دارد و بازیکنان 
این تیم باید به این موضوع آگاه باشــند که فرصت ســوزی آنها ممکن 

است در پایان فصل برای پرسپولیس گران تمام شود.
او در رابطه با بازی با اســتقلال خوزســتان تصریح کرد: پرسپولیس در 
این ۳ دیدار باقی مانده خود به نظرم در برابر شــمس آذر ممکن است به 
مشکل بر بخورد و سایر بازی های خود را پیروز می شود. شکل فوتبالی 
که این تیم بازی می کند به دل مخاطب می نشــیند و عملکرد بازیکنان 
هم بسیار پخته تر از گذشته شده و بازیکنانی مانند ارونوف و عالیشاه که 
در برابر هوادار درخشش خوبی داشــتند باید در ۳ بازی باقی مانده هم 

همین کیفیت را از خودشان نشان دهند.
واعظی خاطر نشان کرد: اگر بازیکنان پرسپولیس برای قهرمانی تلاش 
می کنند باید بازی هــای باقی مانده خود را پیروز شــوند و با آرامش به 

مصاف حریفان بروند.

تکواندو قهرمانی آسیا - ویتنام
وهای ایران کار سخت پومسه ر

ســرمربی تیم ملی پومســه گفت: رقابت های قهرمانی آســیا به دلیل 
حضور مدعیان شرقی آسیا ســختی های خاص خود را دارد ولی ما هم 

ایران هستیم و در همه بخش ها مدعی کسب مدال طلا می باشیم.
هشــتمین دوره رقابت های پومسه قهرمانی آســیا از روز سه شنبه به 
میزبانی ویتنام در ســالن »تین ســون« شــهر دانانگ آغاز می شود. 
رقابت هایی که تیم ملی پومســه ایران با ۹ تکواندوکار در هر دو بخش 
بانوان و آقایان به مصاف بهترین های آسیا از شــرق دور خواهند رفت. 
تیمی محدودتر از دوره های قبل به میدان می رود و امیدوار به کســب 

نتایج درخشان است.
نیما مهربانی ســرمربی تیم ملی پومســه مردان ایــران در مورد نحوه 
انتخاب ترکیب تیم اعزامی به ویتنام به خبرنگار مهر گفت: مســابقات 
انتخابی در ۳ مرحله برگزار شد؛ در مرحله نخست مسابقات اسفند ماه 
۴۰۲ بدون حضور قهرمانان ملی و بین المللی و قهرمانان لیگ برگزار و 
۴ نفر برتر به مرحله دوم راه یافتنــد. در این مرحله همه مدعیان حضور 

در اردوی تیم ملی ۱۷ فروردین ماه به مصاف هم رفتند.
وی افزود: در نهایت با برگزاری مرحله سوم ۷ نفر به اردوی آماده سازی 
راه پیــدا کردند و با تصمیمی که اتخاذ شــد ۵ نفر در بخــش آقایان به 
مسابقه آســیایی اعزام شــدند.تکواندوکاران حاضر در اردو تمرینات 
منظم و بســیار خوبی را در این مدت انجام دادند و پس از ورود به شهر 
محل برگزاری مســابقات نیز مرحله پایانی تمرینات پیگیری شد و از 
فردا با سه شنبه با آمادگی کامل و روحیه عالی کار خود را در این دوره از 
مســابقات آغاز می کنند و امیدواریم نتایج درخشانی کسب و دل مردم 

عزیز ایران را شاد کنیم.
سرمربی تیم ملی پومســه با اشاره به رقبای ملی پوشــان ایران در این 
مسابقات اظهار داشت: با توجه به شــناختی که از رقیبان داریم علاوه 
بر رقیب ســنتی ما کره جنوبی، ویتنام میزبان، چیــن تایپه، اندونزی، 
مالزی و سنگاپور از دیگر رقبای ما هستند. رقابت هایی که در شرق آسیا 
برگزار می شود سختی های خاص خود را دارد و در کنار این حریفان باید 
از تیم های تازه کاری مثل پاکســتان که تقریباً با ترکیب کامل در این 
رقابت ها شرکت کرده و یا عربســتان که سرمایه گزاری خوبی در بخش 

پومسه انجام دادند، به سادگی عبور کرد.
مهربانی در مورد برنامه مســابقات گفت:  امروز سه شنبه مسابقات در 
بخش انفرادی برگزار خواهد شد و چهارشــنبه ۲۶ اردیبهشت ماه نیز 

رقابت های بخش تیمی را در پیش خواهیم داشت. 

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده
 ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: ۱۷۱۵۴۹۸

ب برابر رای شماره 140360329010000823 مورخ 1403/2/12هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم سکینه عرب انصاری فرزند 
مهدی بشمار شناسنامه 90 و کد ملی 4591764567 صادره از شاهرود در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 126.59 مترمربع قسمتی از پلاک 455 فرعی از 4239 اصلی واقع در 

بخش یک شاهرود خریداری از محمد رضا آشوری محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1403/02/25
تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1403/03/9

حمیدرضا حسین پور رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان
شاهرود- از طرف محمدعلی یار محمدی

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد ذمه( پرونده اجرایی کلاسه ۱4020۳686
شناسه ۱۷۱660۸

متعهد: روح اله رویان – متعهدله: زلیخا مرشدی 
به موجب پرونده اجرایی مهریه به کلاسه فوق سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی شماره 4149 فرعی از 1140 اصلی بخش 03 ناحیه 02 اهواز ) چهار هزار 
و یکصد و چهل و نه فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی( به آدرس اهواز – زمین های ارتش دارای سند مالکیت اصلی با شماره چاپی 110051 سری ه سال 01، به مساحت 
)288( دویست و هشتاد و هشت متر مربع با شماره دفتر بازداشتی الکترونیک 140205817180002498 در مالکیت آقای روح اله رویان شماره ملی 1971632279 نام پدر: 
نصراله، که به علت عدم پرداخت بدهی به خانم زلیخا مرشدی منجر به صدور اجرائیه مهریه وفق سند نکاحیه شماره 28967 مورخ 1398/09/21 شده و طبق نظر کارشناس رسمی 
ششدانگ عرصه و اعیان ملک به پلاک مذکور به مبلغ 24.000.000.000 ریال ) بیست و چهار میلیارد ریال ( و ارزش سه دانگ آن 12.000.000.000 ریال ) دوازده میلیارد ریال( 

ارزیابی شده است. 
مشخصات ملک مورد نظر عبارت است از: یک قطعه زمین نوع ملک: طلق با کاربری به پلاک ثبتی 4149 فرعی از 1140 اصلی، مفروز و مجزا شده از 7 فرعی از اصلی مذکور، قطعه 
0 در طبقه واقع در بخش 03 ناحیه 02 حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز استان خوزستان به مساحت 288 متر مربع متن ملک شماره چهار هزار و یکصد و چهل و نه فرعی از یک هزار 
و یکصد و چهل اصلی مفروز و مجزی شده از شماره هفت فرعی قطعه چهار هزار و یکصد و چهل و دو تفکیکی واقع در ناحیه دو بخش سه حوزه ثبتی اداره اهواز 3 استان خوزستان 
به مساحت )288( دویست و هشتاد و هشت مترمربع، به حدود: شمالا: پی است بطول )10/00( ده متر به قطعه چهار هزار و یکصد و سی و سه تفکیکی شماره چهار هزار و یکصد 
و چهل فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی شرقا: در دو قسمت اول پی است بطول )27/00( بیست و هفت متر به قطعه چهار هزار و یکصد و چهل و یک تفکیکی شماره چهار 
هزار و یکصد و چهل و هشت فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی دوم پی است بطول )2/83( دو متر و هشتاد و سه سانتیمتر به خیابان به عرض دوازده متر جنوبا: پی است 
بطول )8/00( هشت متر به خیابان به عرض دوازده متر غربا: پی است بطول )29/00( بیست و نه متر به قطعه چهار هزار و یکصد و چهل و سه تفکیکی شماره چهار هزار و یکصد و 

پنجاه فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی 
مالکیت روح اله / رویان فرزند نصراله شماره شناسنامه 274 تاریخ تولد 1361/01/15 صادره از مسجدسلیمان دارای شماره ملی 1971632279 با جز سهم 3 از کل سهم 6 بعنوان 
مالک سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت 26737 تاریخ 1402/09/06 دفترخانه اسناد رسمی شماره 284 شهر اهواز استان خوزستان، موضوع سند 

مالکیت اصلی بشماره چاپی 110051 سری ه سال 01 با شماره دفتر الکترونیکی 140220317180026980 ثبت گردیده است. 
سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت 9 الی 12 روز چهارشنبه مورخ 1402/03/09 در اهواز بلوار دعبل خزاعی – پشت مجتمع قضایی شهید باهنر – ابتدای بلوار 
دماوند – اداره اجرای اسناد رسمی اهواز از طریق مزایده به فروش می رسد. مزایده از مبلغ 12.000.000.000 ریال ) دوازده میلیارد ریال( به ارزش سه دانگ شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود. لازم بذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب، برق، گاز اعم از انشعاب یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آن ها 
باشد یا نشده باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت 
وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول می گردد. شرکت کنندگان در جلسه مزایده، 

به انضمام درخواست خرید می بایست فیش پرداختی معادل 10 درصد مبلغ پایه را پرداخت و به اداره ارائه نمایند. 
تاریخ انتشار آگهی : 1403/02/25 

اداره اجرای اسناد رسمی اهواز

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده
 ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: ۱۷۱۵۴۹۸

ب برابر رای شماره 140360329010000823 مورخ 1403/2/12هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم سکینه عرب انصاری فرزند 
مهدی بشمار شناسنامه 90 و کد ملی 4591764567 صادره از شاهرود در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 126.59 مترمربع قسمتی از پلاک 455 فرعی از 4239 اصلی واقع در 

بخش یک شاهرود خریداری از محمد رضا آشوری محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه 1403/02/25
تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1403/03/9

حمیدرضا حسین پور رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان
شاهرود- از طرف محمدعلی یار محمدی

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد ذمه( پرونده اجرایی کلاسه ۱4020۳686
شناسه ۱۷۱660۸

متعهد: روح اله رویان – متعهدله: زلیخا مرشدی 
به موجب پرونده اجرایی مهریه به کلاسه فوق سه دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی شماره 4149 فرعی از 1140 اصلی بخش 03 ناحیه 02 اهواز ) چهار هزار 
و یکصد و چهل و نه فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی( به آدرس اهواز – زمین های ارتش دارای سند مالکیت اصلی با شماره چاپی 110051 سری ه سال 01، به مساحت 
)288( دویست و هشتاد و هشت متر مربع با شماره دفتر بازداشتی الکترونیک 140205817180002498 در مالکیت آقای روح اله رویان شماره ملی 1971632279 نام پدر: 
نصراله، که به علت عدم پرداخت بدهی به خانم زلیخا مرشدی منجر به صدور اجرائیه مهریه وفق سند نکاحیه شماره 28967 مورخ 1398/09/21 شده و طبق نظر کارشناس رسمی 
ششدانگ عرصه و اعیان ملک به پلاک مذکور به مبلغ 24.000.000.000 ریال ) بیست و چهار میلیارد ریال ( و ارزش سه دانگ آن 12.000.000.000 ریال ) دوازده میلیارد ریال( 

ارزیابی شده است. 
مشخصات ملک مورد نظر عبارت است از: یک قطعه زمین نوع ملک: طلق با کاربری به پلاک ثبتی 4149 فرعی از 1140 اصلی، مفروز و مجزا شده از 7 فرعی از اصلی مذکور، قطعه 
0 در طبقه واقع در بخش 03 ناحیه 02 حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز استان خوزستان به مساحت 288 متر مربع متن ملک شماره چهار هزار و یکصد و چهل و نه فرعی از یک هزار 
و یکصد و چهل اصلی مفروز و مجزی شده از شماره هفت فرعی قطعه چهار هزار و یکصد و چهل و دو تفکیکی واقع در ناحیه دو بخش سه حوزه ثبتی اداره اهواز 3 استان خوزستان 
به مساحت )288( دویست و هشتاد و هشت مترمربع، به حدود: شمالا: پی است بطول )10/00( ده متر به قطعه چهار هزار و یکصد و سی و سه تفکیکی شماره چهار هزار و یکصد 
و چهل فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی شرقا: در دو قسمت اول پی است بطول )27/00( بیست و هفت متر به قطعه چهار هزار و یکصد و چهل و یک تفکیکی شماره چهار 
هزار و یکصد و چهل و هشت فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی دوم پی است بطول )2/83( دو متر و هشتاد و سه سانتیمتر به خیابان به عرض دوازده متر جنوبا: پی است 
بطول )8/00( هشت متر به خیابان به عرض دوازده متر غربا: پی است بطول )29/00( بیست و نه متر به قطعه چهار هزار و یکصد و چهل و سه تفکیکی شماره چهار هزار و یکصد و 

پنجاه فرعی از یک هزار و یکصد و چهل اصلی 
مالکیت روح اله / رویان فرزند نصراله شماره شناسنامه 274 تاریخ تولد 1361/01/15 صادره از مسجدسلیمان دارای شماره ملی 1971632279 با جز سهم 3 از کل سهم 6 بعنوان 
مالک سه دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت 26737 تاریخ 1402/09/06 دفترخانه اسناد رسمی شماره 284 شهر اهواز استان خوزستان، موضوع سند 

مالکیت اصلی بشماره چاپی 110051 سری ه سال 01 با شماره دفتر الکترونیکی 140220317180026980 ثبت گردیده است. 
سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت 9 الی 12 روز چهارشنبه مورخ 1402/03/09 در اهواز بلوار دعبل خزاعی – پشت مجتمع قضایی شهید باهنر – ابتدای بلوار 
دماوند – اداره اجرای اسناد رسمی اهواز از طریق مزایده به فروش می رسد. مزایده از مبلغ 12.000.000.000 ریال ) دوازده میلیارد ریال( به ارزش سه دانگ شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود. لازم بذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب، برق، گاز اعم از انشعاب یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آن ها 
باشد یا نشده باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت 
وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول می گردد. شرکت کنندگان در جلسه مزایده، 

به انضمام درخواست خرید می بایست فیش پرداختی معادل 10 درصد مبلغ پایه را پرداخت و به اداره ارائه نمایند. 
تاریخ انتشار آگهی : 1403/02/25 

اداره اجرای اسناد رسمی اهواز

لژیونر
بلاتکلیفی دو لژیونر ایرانی در اروپا

سرنوشت آزمون و جهانبخش چه می شود؟
دو بازیکن تیم ملی فوتبال ایران که در اروپا فعالیت می کنند، سرنوشــت 

نامشخصی برای فصل آینده در فوتبال این قاره دارند.
ســردار آزمون و علیرضا جهانبخــش دو لژیونر فوتبال ایــران در اروپا، 
وضعیت نامشــخصی برای فصل آینده دارند و همین موضوع سوژه رسانه 

»۷۷۷score« شده است.
این رســانه در گزارش خود در مورد آزمون و جهانبخش نوشته است: 
ســردار آزمون و علیرضا جهانبخش دو ســتاره فوتبال ایران با نزدیک 
شــدن به پایان فصل اروپایی، سرنوشت نامشــخصی برای فصل آینده 
دارند. هــر دو بازیکن خــود را بر ســر دوراهی می بیننــد و بلاتکلیف 

هستند.
جهانبخش ۳۰ ساله قرار اســت از تیم فاینورد جدا شود اما مقصد بعدی او 
مشخص نیست. با وجود ابراز تمایل خود برای بازی در بوندسلیگا، او هنوز 

باشگاه بعدی اش را مشخص نکرده است.
 از سوی دیگر، آزمون، مهاجم ۲۹ ســاله نیز در مورد آینده خود مطمئن 
نیست که آیا در رم می ماند یا به بایرلورکوزن باز می گردد و یا تیم جدیدی 

پیدا می کند.
هر دو بازیکن مصمم به حضور در اروپا با هدف بــازی در پنج لیگ معتبر 
هستند. اگرچه علاقه باشگاه های ایرانی نیز به این دو بازیکن وجود دارد، 
اما جذابیت و رقابت فوتبال در اروپا برای آنها مهم تر از حضور در لیگ برتر 

ایران است.
پنجره نقل و انتقالات تابستانی پیش رو برای این دو استعداد ایرانی بسیار 
مهم خواهد بود زیرا آنها مسیرهای حرفه ای خود را طی و تلاش می کنند 

در بالاترین سطح فوتبال باشگاهی بازی کنند.



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   رئیــس شــهرک علمــی و 
گفــت: جشــنواره شــیخ بهایــی؛  تحقیقاتــی اصفهــان 
رویدادی برای حل چالش های کشــور از طریق توســعه 

اقتصاد دانشی و سرمایه گذاری است.
رئیس شــهرک علمــی و تحقیقاتــی اصفهان در نشســت 
خبــری هجدهمیــن جشــنواره ملــی فــن آفرینــی شــیخ 
بهایــی گفــت: جشــنواره ملــی فــن آفرینــی شــیخ بهایی 
فــن  و  فــن آوری  رویــداد  معتبرتریــن  و  قدیمی تریــن 
آفرینی کشــور اســت که با حمایت و تشــویق شرکت های 
دانش بنیــان در راســتای حــل مســائل و چالش هــای 
و  مالــی  تامیــن  دانشــی،  اقتصــاد  توســعه   ، کشــور
ســرمایه گذاری در فناوری های نوظهور و پیشــرفته دنیا 

را دنبال می کند.
قاسم مصلحی  با اشــاره به اهمیت این جشنواره افزود: 
شــهرک علمــی و تحقیقاتــی اصفهــان بــه عنــوان مُبــدع 
این جشــنواره ملــی و بــا توجه بــه نیــاز جامعــه در زمینه 
کارآفرینــی در عرصــه فنــاوری، مســئولیت برگــزاری ایــن 
کنــون پــس از برگــزاری موفق  رویــداد را بــر عهــده دارد و  ا
هفده دوره از این جشنواره، شاهد برگزاری هجدهمین 
دوره این رویــداد ملی در اصفهــان در روز هــای ۲۶ و ۲۷ 

اردیبهشت ماه هستیم.
او گفت: در حال حاضر حدود ۷۵۰ شرکت فناور و دانش 
بنیــان در ایــن شــهرک وجــود دارد کــه بــرای ۹۵۰۰ نفر از 
غ التحصیــان دانشــگاهی شــغل ایجــاد  جوانــان و فار
کرده اســت. درصــد قابل توجهی از این شــاغان ســطح 
کنون دســتاورد های زیادی  تحصیات بالایی دارند و تا

برای رفع نیاز های صنعت و جامعه انجام داده اند.
مصلحی اشــاره کرد: یکی از نکات مهم درباره جشــنواره 
ملی فــن آفرینــی شــیخ بهایــی، اســتمرار آن تا ایــن دوره 
ایــن  رویــدادی دیــده می شــود.  کمتــر  کــه در  اســت 
جشــنواره زمانی که هنوز به موضوع کارآفرینی پرداخته 
نشــده بود، بــا عنــوان جشــنواره کارآفرینی شــیخ بهایی 
شــکل گرفت، اما پس از آن در زمینه کارآفرینی تخصصی 
در موضوع فناوری بــه کار خود ادامه داد و به جشــنواره 

فن آفرینی ملی شیخ بهایی تبدیل شد.
او تصریــح کــرد: جشــنواره شــیخ بهایــی قدیمی تریــن و 

معتبرتریــن رویــداد فــن آوری و فن آفرینی کشــور اســت 
کــه بــا حمایــت و تشــویق شــرکت های دانش بنیــان در 
، توســعه  کشــور راســتای حــل مســائل و چالش هــای 
در  ســرمایه گذاری  و  مالــی  تامیــن  دانشــی،  اقتصــاد 

فناوری های نوظهور و پیشرفته دنیا را دنبال می کند.
همچنیــن ســعید آجلــی دبیــر هجدهمیــن جشــنواره 
رویدادهــای  اصلــی  محتــوای  گفــت:  بهایــی  شــیخ 
هجدهمیــن جشــنواره شــیخ بهایی ســرمایه گــذاری و 

روش های تأمین مالی است.
وی  با اشاره به برگزاری هجدهمین جشنواره فن آفرینی 

شــیخ بهایی، آن را رویدادی برای حمایت از فن آفرینان 
کــرد: نتیجــه برگــزاری جشــنواره نیــز  نــام بــرد و اظهــار 

امیدآفرینی به ویژه برای قشر نخبه خواهد بود.
وی به جایزه ویژه مدیریت شــهری در جشــنواره شیخ 
بهایــی در بخش هــای مصالح نوین، شــهر هوشــمند، 
، محیط زیست و حمل ونقل نیز اشاره  ساختمان سبز
کرد و افزود: با توجه به اینکه این جشــنواره ملی است، 
شــهرداری اصفهــان وعــده داده مشــارکت شــهرداری 
کانشــهرهای دیگــر را نیــز بــرای دوره هــای بعــد جلب 

کند.
بــه گفتــه دبیــر جشــنواره شــیخ بهایــی، ۲ طــرح از چهار 
طــرح برگزیــده جایــزه مدیریــت شــهری دوره هفدهــم 

منجر به عقد قرارداد شده است.
وی از افــزوده شــدن جایــزه فنــاوری آب بــا همــکاری 
وزارت نیــرو بــرای اولین بار به عنــوان جایزه ویــژه در این 
جشــنواره خبر داد و گفــت: ۴۸۱ شــرکت از ۲۶ اســتان در 
جشــنواره ثبت نام کردند که ۱۰۲ شــرکت بــه مرحله نیمه 

نهایی رسید.
آجلــی بــا بیــان اینکــه در بخــش طراحــان کســب وکار ۹ 
طــرح، کســب وکارهای نوپــا ۷ طــرح و کســب وکارهای 
رشــدیافته ۹ طرح بــه مرحلــه نهایــی رســیده اند، ادامه 
داد: در جایزه مدیریت شــهری ۱۴ طرح و فنــاوری آب ۹ 

طرح به مرحله نهایی رسیده اند.
هجدهمیــن دوره جشــنواره ملــی فــن آفرینــی شــیخ 
بهایــی، ۲۶ و ۲۷ اردیبهشــت مــاه در شــهرک علمــی و 

تحقیقاتی اصفهان برگزار می شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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۱۱الی ۱۴مردادماه ۱۴۰۳ برگزار می شود؛  

نمایشگاه اختصاصی ظرفیت های صادراتی 
وین دراقلیم کردستان عراق  استان قز

قزوین-مریــم نقــدی   نمایشــگاه اختصاصــی ظرفیت هــای صادراتــی 
استان قزوین دراقلیم کردستان عراق برگزارمی شود.

باحضورمهندس عبدیان رئیس اتاق بازرگانــی قزوین،پازوکی عضوهیات 
رئیســه اتــاق و گــوران ســعد گــوران  مدیــر عامــل شــرکت نمایشــگاه های 
بین المللــی اربیــل وهمچنیــن مدیــر اجرایــی نمایشگاه،قراردادرســمی 
اجــاره فضــای نمایشــگاهی بــه مســاحت ۲۰۰۰هزارمترمربــع توســط اتــاق 

بازرگانی قزوین منعقدشد.
ایــن نمایشــگاه ورویــداد اختصاصــی باعنــوان» ظرفیت هــای صادراتــی 
اســتان قزویــن« از۱۱الــی ۱۴مردادمــاه ۱۴۰۳معــادل یکــم الی چهــارم اوت 
۲۰۲۴ درســالن شــماره ۲این نمایشــگاه برگزارشــده وعرصه بسیارمناسبی 
برای حضور فرامــرزی صنعتگــران و تولیــد کنندگان اســتان قزویــن وارائه 

محصولات صادرات محورآنهاخواهدبود.

با حضور  ۱۴ کشور برگزار می شود

نخستین دوره  مسابقات دوستانه بین المللی 
مهارت ایران به میزبانی گلستان

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   معــاون پژوهــش، برنامه ریزی و ســنجش 
گفــت: نخســتین مســابقات  مهــارت ســازمان آمــوزش فنی وحرفــه ای 
دوستانه بین المللی مهارت ایران  با مشارکت ۱۴ کشور به مدت سه روز به 
میزبانی گلستان برگزار می شود. علی حسین شهریور  در نشست خبری با 
اصحاب رسانه گلســتان گفت: نخستین مسابقات دوســتانه بین المللی 
مهارت ایران  با مشــارکت ۱۴ کشــور بــه مدت ســه روز به میزبانی گلســتان 

برگزار می شود.
آمــوزش  ســازمان  مهــارت  ســنجش  و  برنامه ریــزی  پژوهــش،  معــاون 
، غنــا، آفریقای  فنی وحرفه ای افــزود: در ایــن مســابقات کشــورهای نیجر
، مالزی،  جنوبی، روســیه، کره جنوبی، ژاپــن، بنگادش، برزیل، ســنگاپور

قزاقستان، تایوان و ترکمنستان شرکت کرده اند.
وی ادامــه داد: هفــت کشــور ژاپــن، روســیه، برزیــل، مالــزی، بنــگادش و 

قزاقستان به صورت آناین در این مسابقات شرکت می کنند.
شهریور با بیان اینکه در مجموع ۱۰۸ نفر در نخستین مسابقات دوستانه 
بین المللی مهارت ایران شرکت می کنند، گفت: از این تعداد ۱۲ نفر ایرانی 

و هشت نفر خانم هستند.
وی افزود: یکــی از اقدامات ســازمان آموزش فنــی و حرفه ای بــرای ترویج 
فرهنگ مهارت آموزی و آشنایی اقشــار مختلف جامعه با مهارت برگزاری 
مســابقه ملی مهارت اســت که در سه ســطح شهرســتانی، اســتانی و ملی 

برگزار می شود.
آمــوزش  ســازمان  مهــارت  ســنجش  و  برنامه ریــزی  پژوهــش،  معــاون 
، ادامه داد: در  فنی وحرفه ای با اشــاره به برگزاری مسابقات مســئله محور
ایــن مســابقات دانش آمــوزان و نوجوانــان از ابتــدای ســنین نوجوانی در 
۶ رشــته با مهارت آشــنا می شــوند و با هــم به رقابت مــی پردازنــد تا هدیت 

شغلی آنها به سمت هدایت محور دنبال شود.
، دومین  وی، برگــزاری مســابقات در حــوزه مشــاغل رو به رشــد و نوظهــور
دوره مســابقات زندانیــان و دومیــن دوره مســابقات کارکنــان نیروهــای 
مســلح ویــژه ســربازان، برگــزاری ۲ رویــداد بین المللــی و ســومین دوره 

جشنواره ملی مهارت از دیگر برنامه های این معاونت برشمرد

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری :

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، 
سلطان ساخت بار اول است

اهــواز -محمد مجــدم   معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
ریاســت جمهــوری گفــت: مدیرعامــل شــرکت ملــی مناطــق نفــت خیــز 

جنوب، سلطان ساخت بار اول است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در آخرین روز از نمایشــگاه بین المللی نفت، 
، پالایش و پتروشــیمی و در حاشــیه آیین امضای ۸ قرارداد شرکت ملی  گاز
کید کــرد: وزیر نفت بدون اغراق و با اســتفاده از  مناطق نفتخیز جنوب، تا
فناوری هــای بومی پــای کار دانش بنیان کشــور اســت؛ یکــی از مهمترین 
موضوعات از نظــر معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان، رکن 
حمایتی از توســعه علم و فناوری کشــور و ایجــاد کردن بازار واقعــی و پایدار 

برای شرکت های دانش بنیان است.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان ریاســت جمهــوری گفت: 
طی ۲۰ ســال گذشــته قریب به ۱۰ هزار شــرکت دانش بنیان در کشور شکل 

گرفته است.
وی ادامــه داد: صنعــت نفــت بــه عنــوان بزرگتریــن ســرمایه خــدادادی 
گــر  ایــن ســرزمین، بزرگتریــن فرصــت دانــش بنیــان شــدن کشــور اســت. ا
می خواهیم اقتصادمان دانش بنیان شــود معنی آن این نیســت که نفت 
را کنــار بگذاریــم بلکــه بدان معنی اســت کــه صنعت نفــت را دانــش بنیان 

کنیم.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری با بیان 
، دانش  اینکه بــزرگ ترین فرصــت دانش بنیان شــدن اقتصــاد این کشــور
بنیان شــدن بزرگترین صنعــت و نعمت کشــور یعنــی نفت اســت، تصریح 
کرد: بهمن مــاه ســال ۱۴۰۱ یــک موافقتنامه به مــدت ۵ ســال، در ۱۲ محور 
گرچه  راهبــردی و ارزش تقریبــی ۲ میلیــارد دلار بــا وزیــر نفــت امضا شــد؛ ا
خیلی هــا آن زمــان ایــن موافقتنامــه را بــاور نداشــتند و می گفتنــد از ایــن 
تفاهمنامه ها بســیار امضا شــده اســت اما امــروز بیش از ۶۰ درصــد آن چه 
که در بســته اول، موافقت کرده ایم به مرحله تحویل کالا و امضای قرارداد 

رسیده است.
دهقانــی فیروزآبادی اضافه کــرد: این جریــان ادامه دارد و امروز نیز بســته 

سوم را به امضا می رسانیم.

در جشنواره بهره وری و تعالی سازمانی شرکت ملی نفت ایران ؛

تندیس و گواهینامه تعهدسازمانی و نشان 
اهتمام به پیشرفت به شرکت ملی حفاری 

اختصاص یافت
اهــواز - محمــد مجــدم    در حاشــیه دومیــن روز از بیســت و هشــتمین 
، پالایــش و پتروشــیمی ، جشــنواره بهــره  نمایشــگاه بین المللــی نفــت، گاز
وری و تعالــی ســازمانی شــرکت ملــی نفــت ایــران با حضــور مدیــران عامل 
شرکت های تابع، مدیران و کارشناســان برگزار شد و از شرکتهای پیشرو در 

حوزه بهره وری و تعالی سازمانی تقدیر به عمل آمد.
در ایــن جشــنواره شــرکت ملــی حفــاری ایــران موفــق بــه اخــذ تندیــس و 
گواهینامه تعهد به تعالــی در حوزه تعالی ســازمانی و نیز نشــان اهتمام به 

پیشرفت در حوزه بهره وری گردید.
در همیــن ارتبــاط گواهینامــه و لــوح یادبــود بــه مدیرعامــل شــرکت ملــی 

حفاری ایران و قائم مقام مدیرعامل اهدا گردید.
گفتنی اســت کســب این موفقیــت در نتیجه تــاش های اداره مهندســی 
ســاختار و بهــره وری ملــی حفــاری اســت که بــه صــورت هدفمنــد وظیفه 
اجــرای بهینه اصــاح ســاختار ســازمانی، رویکرد ها، بازســازی و نوســازی 

ناوگان حفاری و اصاح طرح طبقه بندی مشاغل را بر عهده دارد.

سمنان-رضا ســروش    شــهردار شــاهرود با اشــاره به اینکه خردورزی در 
مصوبات و تصویــب لوایح و همچنین بحــث و تبادل نظــر بهترین اتفاقات 
کنون برای این شــهر رقم زده اســت، گفت: تحویل شــهرک فدک و کوثر  را تا

مطالبه جدی شهرداری است.
محســن احمــدی در نشســت بــا اصحــاب رســانه کــه در روز شــوراها برگزار 
شــد، با بیان اینکه مدیریــت شــهری در خدمت مــردم به عنوان بخشــی از 
جامعه بــه وظایف خود عمــل می کند، افزود: رســانه ها چشــم بینــا، گوش 
شنوا، انتقال دهنده اخبار و بیان حقایق هســتند که زمینه افزایش امید و 

اعتماد روزافزون مردم به کشور و مسوولان را فراهم می کنند.
وی موفقیت هــا و دســتاوردهای مجموعــه شــهرداری را نتیجــه همراهــی 
و آرامــش در شــورای اســامی شــهر عنــوان کــرد و ابــراز داشــت: شــهرداری 
شاهرود با کمترین دغدغه و مباحث حاشــیه ای در حال خدمت به مردم 
اســت. احمــدی رمــز موفقیــت حــوزه مدیریــت شــهری را در ســایه همت، 
تاش، همدلی، و پرهیز از تفرقه برشــمرد و ابراز داشت: رســانه ها در تبیین 

خدمات شهری کمک کنند تا امید در جامعه زنده شود.
شــهردار شــاهرود در ادامه اظهار داشــت: حــدود ۷۰ درصــد از پیمانکاران 
شــهرداری از افراد بومی انتخاب شــده اند تــا در حوزه های مختلــف یاریگر 

مدیریت شهری باشند.
احمدی امانتداری، دلســوزی و تخصص را از شــرایط انتخــاب پیمانکاران 
برشــمرد و عنوان داشــت: رفع نواقص هر طرح بر عهده پیمانکاران است و 

شهرداری هزینه ای برای این امر پرداخت نمی کند.
شــهردار شــاهرود همچنیــن گرانــی و افزایش قیمــت لــوازم مورد نیــاز برای 
زیباسازی شــهری را نیز یادآور شــد و اعام داشــت: امروز هر پروژکتور نوری 
ال ای دی دو و نیــم میلیــون تومــان قیمــت دارد و لــذا مجبــور هســتیم به 

واســطه محدودیت منابــع از برخی طرح ها مثلاً نورافشــانی کوه مشــرف بر 
آبشار شاهرود دست بکشیم.

احمدی با اشــاره بــه اینکه شــاهرود یکــی از اولین شــهرهایی بــود که طرح 
عقیم ســازی و جمــع آوری ســگ های ولگــرد را صــورت داد، بیان داشــت: 
شــهرداری شــاهرود برای هــر ســگ یــک میلیــون و ۱۰۰ هــزار تومــان هزینه 
دارو، بیهوشــی، دکتــر و نگهــداری و… می کنــد تــا ســگ ها در محلی خاص 
گــردآوری، نگهــداری و عقیــم ســازی شــوند و هرچنــد ایــن موضــوع بــرای 

کان به آن ادامه خواهیم داد. شهرداری هزینه بر است اما کما
وی بــا اشــاره بــه عــدم تحــول شــهرک کوثــر و فدک بــه شــهرداری شــاهرود 
،گفت: ســال ها اســت کــه پیگیر هســتیم تــا دســتگاه مربوطه دو شــهرک را 
بــه شــهرداری شــاهرود تحویــل دهد تــا بتوانیــم قانونــاً بــه این دو شــهرک 
خدمــات بدهیم امــا هــر روز شــاهد تأخیــر در ایــن امر هســتیم. علــی رغم 
اینکه شهرداری شــاهرود در ســال ۱۴۰۱ اعام کرد که حاضر است یک سوم 
هزینــه آمــاده ســازی را دریافــت و آن را هم نقــداً نگیــرد بلکه حتــی به جای 
هزینه آماده ســازی شــهرک زمین دریافت کند اما هیچ پاســخی به ما داده 
نشــده و لــذا دریافــت هرگونه هزینــه از مــردم بومــی از ســوی شــهرداری به 

شدت تکذیب می شود.

ن سمنا

شهردار شاهرود :

تحویل شهرک فدک و کوثر مطالبه جدی شهرداری است

وین قز کرمانشاه

آغاز پویش ۲۱*۱۵ در استان کرمانشاه

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده    مدیرعامــل شــرکت 
توزیع نیروی برق استان کرمانشاه از آغاز پویش ۲۱*۱۵ 
در استان کرمانشــاه و همگام با سراسر کشور خبر داد. 
مهندس مرادی اظهار داشت: پویش ۲۱*۱۵ با هدف 
کاهش ۱۵ درصدی مصرف برق در سراســر کشــور طی 
۲۱ هفته راه اندازی شــده اســت و کاربــران می توانند با 

ارســال عکس کنتور برق به صورت هفتگی در روزهای 
مشخصی از هفته، در این پویش شــرکت کرده و برنده 

جوایز نفیسی شوند.
وی گفــت: ایــن پویــش از نیمه اردیبهشــت ماه ســال 
جاری شــروع شــده و تــا ۲۱ هفته یعنــی پایان شــهریور 
ادامه دارد و هدف این پویش این اســت که مشترکین 
عزیز مصرف برق خود را بهینه کنند و حداقل ۱۵ درصد 

مصرف برق کاهش پیدا کند.
مــرادی بیــان کــرد: دوره هــای محاســبه در ایــن طرح 
هفتگی بوده و این برنامه بر اســاس رفتــار مصرف برق 

مشترکین نحوه مصرف بهینه را تعیین می کند.
وی افزود: در این طرح قرعه کشــی هایی در نظر گرفته 
شــده که به صــورت هفتگــی و ماهانــه انجام می شــود 
و مشــترکین می توانند در هر کــدام از آنها برنــده جوایز 
نفیســی مانند خودرو، لوازم منزل، کالاهای دیجیتال 

)موبایل، لپتاب و تبلت( و… شوند.

باحضوررئیس اتاق بازرگانی قزوین در شهر اربیل صورت گرفت: 

وین در اقلیم کردستان عراق راه اندازی دفتراختصاصی تجاری اتاق بازرگانی قز

قزوین-مریــم نقــدی    درنخســتین برنامه حضور 
مهندس عبدیان رئیس اتــاق بازرگانی قزوین همراه 
بامهندس پازوکی عضوهیات رئیســه اتــاق دراقلیم 
کردســتان عراق ، دفتر تجاری آمــاده راه اندازی اتاق 
بازرگانــی قزویــن در  منطقــه اربیل انتخــاب وتعیین 

شد.
کــرات  عقدتفاهم نامــه  پیرامون  درایــن بازدید ،مذا
کسب اســتعامات قانونی  واداری کشورعراق جهت 
ثبت قراردادیکســاله اجاره دفترتجــاری اتاق قزوین 

صورت گرفت.
گفتنــی اســت دفترتجــاری اتــاق قزوین بابیشــترین 
متــراژ ممکــن در طبقــه بیســت و ســوم  یــک بــرج 
تجــاری ۲۶طبقــه دراربیــل عــراق باچشــم انــدازی 
کــم نظیــر واقــع شــده و در آســتانه تجهیــز امکانــات 
کارشــناس وبهــره بــرداری پــس  ،اســتقرارنیروهای 
ازامضــای نهایــی  قــرارداد اســت.این دفتردرپــی 

برنامه مــدون اتــاق بازرگانــی قزوین درخصــوص راه 
کردســتان  انــدازی دفترتجــاری اســتان دراقلیــم  
عراق طی ســال جــاری ،راه انــدازی شــده و پایگاهی 
بــرای معرفــی توانمنــدی هــای صادراتــی اســتان و 
ایجادمبــادلات تجاری میان اســتان قزویــن واقلیم 

کردستان خواهدبود

خوزستان

اهــواز -محمد مجــدم   مدیــر عامــل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان گفــت: در 
دولت سیزدهم نســبت به دولت قبل ۳۰ تا ۳۶ درصد افزایش تولید در شرکت 

نفت و گاز اروندان محقق شده است.
 عبــدالله عــذاری اهــوازی در نشســت خبــری بــا اصحــاب رســانه در حاشــیه 
، پالایش و پتروشــیمی  بیســت و هشــتمین نمایشــگاه بین المللــی نفــت، گاز
تهران اظهــار کــرد: در دولت ســیزدهم نســبت به دولت قبــل ۳۰ تــا ۳۶ درصد 
افزایش تولید در شــرکت نفــت و گاز اروندان محقق شــده، همچنین تولید در 

میدان آزادگان جنوبی از ۸۰ هزار بشکه به ۱۳۰ هزار بشکه رسیده است.
وی با اشــاره به تحقــق ۱۰۰ درصــدی برنامه هــای تولیــدی این شــرکت، ادامه 
داد: بیش از ۸۰ درصد میادین مشترک نفت کشور در حوزه نفتی غرب کارون 
و میادینــی ماننــده آزادگان، یــادآوران و ســهراب قــرار دارنــد و بــه همین علت 
غــرب کارون در اولویت توســعه شــرکت ملــی نفت ایــران قــرار دارد، همچنین 
این حوزه مهم نفتی میادین مســتقل، کــه دارای نفت با کیفیت بالا هســتند 
را نیز شــامل مــی شــود. مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان با بیــان اینکه 
در ســال گذشــته ۶۰ حلقه چاه جدیــد را تحویــل و بــه بهره برداری رســاندیم، 
تصریح کرد: شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در خصوص جهش تولید و اســتفاده 

کــز فناورانه که بــر مبنای توصیه هــای مقام معظــم رهبری و  کثــری از مرا حدا
دستورالعمل های وزارت نفت و مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران می باشد، 
دســتاوردهای خوبــی بــه دســت آورده کــه در نتیجه اعتمــاد به شــرکت های 
دانش بنیان و پذیرش ریســک در میدان عمل و تولیــد آوردن توانمدی های 

آنان بوده است.
عذاری اهــوازی بیان کرد: این شــرکت برای رســیدن ســریع  به افزایــش تولید 

رویکــرد چاه محــور را در اولویت قــرار داده؛ که در این مســیر روش  فــرازآوری با 
گاز در حال اســتفاده، و طیفی از روش هــای فناورانه دیگر در برنامه بررســی و 

استفاده قرار دارند.
وی عنــوان کــرد: روز گذشــته در ادامه طــرح بومی ســازی جریان ســنج های 
چند فازی، که دســتگاهی ۱۰۰ درصد تحریمی اســت، نسخه ســیار این تجهیز 
کید کرد:  با قابلیت تحمل فشــار بالا را رونمایی کردیم؛ وی در این خصوص تا
طرح بومی سازی MPFM اولین دستاورد به مرحله تولید و استفاده میدانی 

رسیده قانون تولید بار اول در صنعت نفت است.
مدیرعامــل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان اضافــه داشــت: در منطقــه آزادگان 
جنوبی با تدابیر این شرکت یک کارخانه پیش ساخته فراورش و نمک زدایی 
نفت)اســکید مونتــد( با ظرفیــت ۵۰ هزار بشــکه بــه قیمــت ۱۰ میلیون یــورو از 
شــرکت خارجی خریداری و به مالکیت شــرکت ملی نفت ایران قــرار گرفت، که 
ضمن جلوگیــری هزینه کردهــای اضافه، صرفه اقتصــادی بســیار بالایی را به 
دنبال داشــت. وی بــا بیان اینکــه در بحث تولیــد کارهای برجســته ای انجام 
شــده یادآور شــد: در بحث تعمیرات با دکل در دارخوین چند پــروژه از جمله 

یک قرارداد حفاری، دو چاه جدید و ۶ چاه تعمیری را داریم.

ح کرد: مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان مطر

وندان افزایش ۳۶ درصدی تولید نفت در شرکت نفت و گاز ار

ح کرد: رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان مطر

ویدادی برای حل چالش های کشور جشنواره شیخ بهایی؛ ر

سه شنبه      25 اردیبهشت 1403    شماره 1585



روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل

 آگهي تجدید مناقصه عمومي یك مرحله اي   آگهي تجدید مناقصه عمومي یك مرحله اي  
)همراه با ارزیابي كیفي()همراه با ارزیابي كیفي(

 1- نام دستگاه مناقصه گزار : شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل
2- آدرس مناقصه گزار:اردبیل، شهرك اداري بعثت )كارشناسان(، شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل،تلفنهاي 9- 33741601 – 045  

3- موضوع مناقصه : واگذاري فعالیتهاي خدماتي وپشتیباني بصورت حجمي طبق شرایط و شرح خدمات مربوطه به پبمانكاران واجد شرایط )داراي صلاحیت، 
تاییدیه از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي بمدت 2 سال، حداقل 2 سال سابقه كار با شركتهاي معتبر ، داراي صلاحیت ایمني از سازمانهاي ذیربط، توانمندي مالي 
)پنجاه برابر مالیات متوسط سالانه )دو سال متوالي( و یا 70 برابر بیمه تأمین اجتماعي قطعي یا علي الحساب دو سال گذشته حداقل معادل 20.000.000.000 ریال( 

   4- سپرده شركت در مناقصه :
سپرده شركت در مناقصه 11.317.500.000 مي باشد

5- محل خرید اسناد مناقصه :
كلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران وبازگشایي پاكتهاي از طریق سامانه الكترونیكي دولت )ستاد ایران ( به آدرس 

www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
واجدین شرایط میتوانند از روز یكشنبه مورخه 23 / 2 / 1403 لغایت روز شنبه مورخه 29 / 2 / 1403 نسبت به دریافت اسناد مناقصه از طریق سامانه فوق الذكر 

اقدام نمایند.
 لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي ، مراحل ثبت نام در سایت مذكور ودریافت گواهي امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.

6-  با توجه به اینكه مناقصه یك مرحله اي همراه با ارزیابي كیفي مي باشد، اسناد ارزیابي كیفي شركت كنندگان ساعت 13 ظهر روز سه شنبه مورخه 8 / 3 / 1403 
بررسي و تاریخ بازگشایي پاكت الف و ب وج در همین جلسه اعلام خواهد شد. .

7- مناقصه گران پس از دریافت و مطالعه اسناد حداكثر تا ساعت 12 ظهر روز سه شنبه  مورخ 8 / 3 / 1403  بایستي به روش ذیل اقدام نمایند  :
الف( كلیه اسناد در سامانه تداركات الكترونیكي دولت بارگذاري گردد .

ب( پاكت  الف  را بعد از بارگذاري در سامانه به صورت دربسته و لاك و مهر شده در داخل لفافه لاك ومهر شده به صورت فیزیكي تا یك ساعت قبل از شروع 
جلسه مناقصه طبق توضیحات شرایط مناقصه به دبیرخانه شركت )اردبیل – شهرك اداري بعثت - كارشناسان( شركت توزیع نیروي برق استان اردبیل به كدپستي  

5613643355  ارسال نمایند .
8- پاكتهایي كه دیرتر از این مهلت تسلیم شود دریافت نخواهد گردید.

9- پیشنهاد دهندگان ملزم به ارسال اسناد وپیشنهاد قیمت بصورت الكترونیكي مي باشند.
10- محل برگزاري جلسه مناقصه : اتاق جلسه واقع در طبقه 5 / 3 شركت میباشد .

 10- زمان برگزاري جلسه اول مناقصه : جلسه مناقصه راس ساعت  13ظهر روزسه شنبه  مورخه 8 / 3 / 1403میباشد.
11- حضور پیشنهاد  دهندگان یا نماینده آنها در جلسه مناقصه  با ارائه معرفي نامه كتبي آزاد میباشد .

12-مناقصه در یك مر حله برگزار میگردد.
13-دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات مختار میباشد .

14-پرداخت كلیه كسورات قانوني بعهده برندگان مناقصه خواهد بود .
15-به پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشرو ط ، مخدوش ) لاك گرفته یا قلم خورد ( ، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد .

 16-پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمینهاي معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را بحساب بانكي شركت واریز و حسب مورد ضمانتنامه یا رسید واریز 
وجه را ضمیمه پیشنهاد به شركت تسلیم نماید . به پیشنهادهاي فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر ، چك شخصي و نظایر آن 

ترتیب اثر داده نخواهد شد .
17-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است .

18-پرداخت كلیه كسورات قانوني  به عهده برنده مناقصه خواهد بود .
19-پرداخت هزینه چاپ آگهي هاي مناقصه درجراید   بعهده  برندگان مناقصه خواهد بود .

20-  جهت بازبیني آگهي به آدرس : سایت شركت توانیر  www.tavanir.org.ir و شبكه اطلاع رساني مناقصات كشور  htpp/iets.mporg.ir  مراجعه فرمائید
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/02/24

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/02/25

 نوبت دوم

آگهی مناقصه عمومی 
 یک مرحله ای

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره03/117شورای محترم اسلامی شهراجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح 
و شرایط ذیربه پیمانکار واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

مبنای قیمت محا تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوبموضوع مناقصهردیف
مدت اجراپیشنهادی

مبلغ تضمین 
شرکت در 
مناقصه)ریال(

توضیحات 

1
اجرای پروژه 

آسفالتو لکه گیری 
معابرسطح شهر

350/000/000/000
ردیف 4020101 

بودجه داخلی 
شهرداری

بر اساس 
فهرستبهای 

راهداری سال 
1403

617/500/000/000 ماه

داشتن حداقل 
صلاحیت 

پیمانکاری در 
رشته راه و ترابری 

رتبه 5

شرایط:
1 –هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد

2-به پیشنهادات مشروط ،مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت در شرکت مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد .
3-سپرده شرکت در مناقصه می بایست بصورت ضمانت نامه بانکی بنفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب 0106625206008 
نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 ) شماره حساب شبا 280170000000106625206008ir . تهیه و برابر دستورالعمل مندرج 
در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد .لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری 

و هرگاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد .
4-مهلت دریافت اسناد مناقصه  از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداریروز سه شنبه مورخ 1403/02/18 به مدت 10 روز( محل دریافت آن 

صرفا از طریق رسانه تدارکات الکترونیکی  دولت www.setadiran.ir   می باشد
5-متقاضیان می بایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثرتا ساعت 14 روز سه 

شنبه مورخ 1403/03/08 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir   تسلیم نمایند
6-متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره 01066248119004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی 

رباط کریم کد2354 به مبلغ6/000/000 ریال ) غیرقابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید
7- زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت 10 روز چهارشنبه مورخ 1403/02/09 می باشد

 8- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار می باشد 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد

 تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/02/18
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/02/25

 نوبت دوم

حمید رضا الهیاری - شهردار رباط کریم

حضور پر قدرت بانک ملی ایران در نظام 
پرداخت جایگاه های عرضه سوخت کشور 

بانک ملی ایران به دنبــال امضای تفاهمنامه با 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
با هدف خدمت رسانی بیشــتر به آحاد اجتماع 
سرمایه گذار هوشــمند ســازی جایگاه های 

عرضه سوخت کشور شد.
به گزارش روابــط عمومی بانک ملــی ایران؛ 
این بانک با حضــور قدرتمند در عرصه انرژی با 
رویکرد افزایش ســطح تنوع در خدمات خود، تفاهمنامه ای به منظور 
خدمت رسانی بیشتر به آحاد اجتماع با شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی در بیســت و هشتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، 

گاز، پالایش و پتروشیمی ایران امضاء کرد. 
این تفاهمنامه به منظور ارتقاء ســطح امنیت جایگاه ها، بهبود طراحی 
و برنامه  ریزی ســاخت دســتگاه های پرداخت، تجهیز و نوسازی نظام 

پرداخت در جایگاه های CNG صورت گرفت.
براســاس این تفاهمنامه بانک ملی ایران به عنوان سرمایه گذار در امر 
نوسازی و بهسازی دستگاه های پرداخت در جایگاه های CNG کشور 
اقدام خواهد کــرد و از این پــس در این جایگاه ها با اســتفاده از دانش 
فنی داخلی، دستگاه های پرداخت بانک ملی ایران آماده ارائه خدمات 

پرداخت در سراسر کشور خواهد بود.

اطلاعات تازه درباره نماد »گنگین« از قاب سامانه کدال
 سهامداران شرکت اقتصادی نگین گردشگری 

در انتظار نتایج سرمایه گذاری های تازه 
صورت های مالی حسابرســی شــده و گزارش عملکرد هیات مدیره به 
مجمع عمومی عادی ســالیانه شــرکت اقتصادی نگین گردشگری در 

سامانه کدال بارگذاری شد. 
به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشــگری، صورت ســود و 
زیــان تلفیقی شــرکت اقتصــادی نگین گردشــگری که بــا نماد 
»گنگین« در فرابــورس حضور دارد، با مبلغــی بالغ بر ۵/۲۶ همت 
)شرکت اصلی ۱/۲ همت( در ســرفصل درآمدهای عملیاتی، مبلغ 
۷/۶ همت )شــرکت اصلی ۲ همت( در ســرفصل ســود عملیاتی و 
مبلغ ۱/۴ همت )شــرکت اصلی ۵/۱ همت( به عنوان ســود خالص 
پس از کســر مالیات بــا اظهارنظــر مطلوب برای شــرکت اصلی و 
یک بند شــرط برای صورت های مالــی تلفیقی در ســامانه کدال 

بارگذاری شد. 
برابر ارقام گزارش شــده در ترازنامه تلفیقی، جمع دارایی های شرکت 
از مبلغ ۶/۳۵ همت در دوره گذشــته به مبلغ ۹/۴۸ همت در دوره مورد 
گزارش افزایش و حقوق مالکانه شــرکت برای سال ۱۴۰۲ مبلغ ۸/۱۳ 

همت گزارش شده است. 
این در شرایطی است که تغییرات مشابه شرکت اصلی در قیاس با دوره 
مالی قبل در سرفصل جمع دارایی های شــرکت از  مبلغ ۷/۴ همت به 
۸/۱۰ همت را نشان می دهد و حقوق مالکانه شرکت برای سال ۱۴۰۲ 
مبلغ ۳/۲ همت گزارش شده است. لازم به ذکر است در راستای کسب 
این حجم از دارایی، برای شــرکت اصلی هزینه های مالی به مبلغ ۴۸/۰ 
همت و برای شرکت های مشــمول تلفیق، مبلغ ۷/۲ همت صرف شده 

است.
برابر یادداشت های توضیحی انتشــار یافته، بخش عمده ای از سرفصل 
هزینه مالی مربوط به انواع اوراق مشــارکت انتشــاریافته، استفاده از 
ســرویس های بانکی همانند ضمانت نامه ها، ال سی داخلی و خارجی 
و بخشی مربوط به استفاده از تسهیلات مالی کوتاه مدت از شبکه بانکی 

کشور بوده است.
بر اساس این گزارش، رشــد قابل ملاحظه در ارقام گزارش شده حاکی 
از افزایش چشــمگیر حجم دارایی ها و بهره گیری از نسبت های اهرمی 
در کنار نسبت های مالکانه با اســتفاده از خدمات حدود ۲هزار پرسنل 
به کار گرفته شــده و پیش بینی به کارگیری حدود ۵۰ درصد پرســنل 
فعلی برای راه اندازی طرح های توسعه )دارایی های مولد جدید( صرفا 

در این هلدینگ است. 
از ســوی دیگر برابر مندرجات گزارش عملکرد هیات مدیره به مجمع، 
این رویدادها در پی افزایش ظرفیت اسمی فعالیت ها در حوزه صنعت، 
ساختمان و کاربری های دیگر بالاخص توســعه زنجیره فولاد به وقوع 

پیوسته است.
لازم به ذکر اســت، در ســال جاری با پیوســتن فاز دوم کارخانه 
احیا اســتیل فولاد بافــت به مرحلــه تولیــد انبــوه از ماه های 
ابتدایی ســال و همچنین راه اندازی طرح های توســعه ای دیگر، 
سهامداران نگین، ســمگا و همچنین بانک گردشــگری می توانند 
منتظــر نتایج حاصل از عملکرد ســرمایه گذاری های جدید در ســال 

جاری باشند.
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فرزین در نشست با اعضای اتاق بازرگانی:

تسلط بانک مرکزی در بازار ارز بیشتر می شود

خریدار   رئیــس کل بانک مرکزی با اشــاره به 
نتایج دیپلماســی اقتصادی و گســترش روابط 
بانکی و تجاری با کشورهای هم پیمان و همسایه 
اعــلام کرد: بــا گشــایش های به وجــود آمده، 
دسترســی کشــور به منابع ارزی در سال جاری 
افزایش یافتــه و قدرت مدیریت بیشــتری نیز بر 
منابــع ارزی زیادی که در خارج از کشــور وجود 
دارد، خواهیم داشــت که بر افزایش تسلط بانک 

مرکزی بر بازار ارز، اثربخش است. 
محمدرضا فرزین در این نشســت و هم  اندیشی 
تخصصی که معاونین بانــک مرکزی و همچنین 
معاونیــن وزرای جهادکشــاورزی و صمــت نیز 
حضور داشــتند با اشــاره به توفیق بانک مرکزی 
در بازگرداندن شــاخص های نقدینگــی، تورم 
و پایه پولی به روند بلندمــدت و پیش بینی پذیر 
گفت: برنامه بانک مرکزی در سال جاری در قالب 
سیاســت تثبیت، تعمیق و ثبات بازار ارز از طریق 

مرکز مبادله ارز و طلای ایران است.
رئیــس کل بانک مرکزی تصریح کرد: امســال با 
برنامه و سیاست اعتباری مشخص و هدف گذاری 
شده و با روش های تامین مالی تعهدی و استفاده 
از اقــلام زیرخــط ترازنامه بانک هــا مانند اوراق 
گام، فکتورینگ، اعتبار اســنادی داخلی و برات 
الکترونیک به دنبال تامین مالــی غیرتورمی در 

بخش های تولیدی هستیم.
فرزین بــا تاکید بــر اینکه سیاســت ارزی بانک 
مرکزی بر محــور تامیــن مالــی ارزی در کنار 
تنظیم بــازار با اســتفاده از ایجاد ســاختارهای 
مناســب مانند مرکز مبادله ارز و طلا تدوین شده 
است گفت: در حوزه سیاســت گذاری نرخ ارز نیز 
بانک مرکزی به ســه تعادل، توجه ویــژه دارد و 
آن اینکه، نرخ ارز باید بگونــه ای تنظیم گردد که 
تعادل بودجــه ای دولت، تولیــد کننده و مصرف 

کننده برقرار شــود. در غیر این صورت با توجه به 
اثرگذاری نرخ ارز شــاهد بروز ناترازی در بازارها 
و همچنیــن تاثیرگــذاری آن در شــاخص های 
اقتصــادی مانند نقدینگــی، تــورم و پایه پولی 

خواهیم بود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به اینکه 
سال گذشته به رغم مشــکلات متعدد و تحریم ها 
بیــش از ۶۹ میلیــارد دلار تامین ارز انجام شــد 
تصریح کرد: به منظور تنظیم گــری در بازار ارز و 
اصلاح ساختارها و زیربنای این بازار، مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران راه اندازی شد که ضمن بررسی 
کاستی ها و مشــکلات در ســال جاری، با عمق 
بخشیدن به این بازار از طریق تنظیم گری و ایجاد 
زیرســاخت های جدید در قالب سامانه ها، شاهد 
افزایش تســلط بانک مرکزی در بازار ارز خواهیم 

بود.
فرزین در ادامه با اشــاره بــه نتایج اســتفاده از 
دیپلماسی اقتصادی و گســترش روابط بانکی و 
تجاری با کشورهای هم پیمان و همسایه تصریح 
کرد: با گشــایش های بوجود آمده، دسترســی 
کشور به منابع ارزی در سال جاری افزایش یافته و 
قدرت مدیریت بیشتری نیز بر منابع ارزی زیادی 
که در خارج از کشــور وجود دارد خواهیم داشت. 
این موضوع البته بر افزایش تســلط بانک مرکزی 

بر بازار ارز، اثربخش خواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی همچنیــن در ادامه این 
نشســت و هم اندیشــی با رئیس و اعضــای اتاق 
بازرگانی، صنایــع، معادن و کشــاورزی ایران از 
معاونیــن ارزی و امور بین الملل خواســت با قید 
فوریت اســتفاده از ارز اشــخاص و گواهی امتیاز 
صادراتــی در مرکــز مبادله ارز و طــلای ایران و 
همچنین بکارگیــری از ابزار ریــال برون مرزی 
) آفشــور ( با روســیه را که اقدامات عملیاتی آن 

انجام گرفته اســت در راســتای حمایت عملی 
از صادرکننــدگان و فعــالان اقتصــادی بخش 

خصوصی عملیاتی کنند.
وی همچنین با تاکید بر تقلای دشمنان بر ایجاد 
تلاطم و نوســان در بازار ارز و افزایش انتظارات 
تورمی و قیمت سازی های کاذب در بخش های 
اقتصادی از طریق ابزارهــای مختلف از اعضای 
اتــاق بازرگانی و فعالان اقتصادی خواســت تا با 
همراهی همیشــگی خود، بانک مرکزی و دولت 
را در اجرای سیاســت های ارزی و اقتصادی در 
راســتای مهار تورم و رشــد تولید با مشــارکت 

مردم کمک کنند.
فرزین با اشــاره به اهمیت تنظیم گری و مقررات 
گذاری در بــازار ارز گفت: هیچ بــازاری در دنیا 
بدون مقررات و دستورالعمل وجود ندارد و ما نیز 
معتقدیم بازار ارز و نرخ ارز نیز بایــد تابع قواعد و 

مقررات خاص خود باشد.
وی در ادامه افزود: ما در بانک مرکزی بر مســئله 
مدیریت انتظارات تورمی تاکیــد زیادی داریم و 
در این زمینه تقاضای کمک از تمامی بخش های 
دولتی، بخــش خصوصی و فعــالان اقتصادی در 
زمینه کاهش انتظارات تورمــی داریم تا بتوانیم 

شاهد اثربخشی برنامه های کنترل تورم باشیم.
فرزیــن همچنین با اشــاره به حجم صــادرات و 
واردت کشور تاکید کرد: طی پنجاه سال گذشته 
تراز تجاری کشــور هیچگاه منفی نبوده و آنچه با 
عنوان تراز منفی عنوان می شــود مربوط به تراز 
گمرکی اســت. البته ما اعتقاد داریم با تشــویق 
صادرات غیرنفتی و پتانسیل های عظیمی که در 
کشور وجود دارد دستیابی به تراز گمرکی مثبت 

نیز دور از دسترس نیست.
رئیس کل بانک مرکــزی همچنین با اشــاره به 
برنامه بانک مرکزی برای کنتــرل تورم گفت: ما 
طی سال های گذشته شاهد انحراف شاخص های 
نقدینگی، پایه پولی، تــورم، حجم پول و... از روند 
بلندمدت بودیــم و ادامه این روند می توانســت 
کشور را به سمت تورم و نقدینگی بالا سوق دهد. 
با سیاست های پولی مناســب و برنامه های هدف 
گذاری شــده دقیق در بانک مرکزی، هم اکنون 
شاهد بازگشت این شــاخص ها به روند بلندمدت 
و بازگشــت پیش بینی پذیری بــه اقتصاد برای 

فعالان اقتصادی هستیم.
فرزین در خصوص روند شــاخص های پولی نیز 
گفت: با اجرا و پیگیری دقیق سیاســت های پولی 
در بانک مرکزی، نرخ رشــد پایه پولی در ســال 
۱۴۰۲ روند نزولــی قابل توجهــی را تجربه کرد 
بطوریکه نرخ این شــاخص مهم پولی و تاثیرگذار 
در تورم نســبت به رقم فروردین سال ۱۴۰۲ که 
۴۵ درصد بــود با ۱۶.۹ واحد درصــد کاهش، در 

پایان اسفندماه ۱۴۰۲ به ۲۸.۱ درصد رسید.

شعبه
وزیر نیرو اعلام کرد

وگاه های  ایجاد تقاضا برای ساخت نیر
تجدیدپذیر با راه اندازی تابلوی سبز بورس

وزیر نیرو گفت: مهم ترین کاری که در حــوزه نیروگاه های تجدیدپذیر 
باید انجام می دادیم، ایجاد تقاضا برای ســاخت نیروگاه بود که با تعیین 

نرخ و ایجاد تابلوی سبز، انجام شد.
به گــزارش وزارت نیرو، علی اکبــر محرابیان، وزیر نیــرو در خصوص 
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر کشور ادامه داد: قانون گذار پیش بینی 
کرده اســت که بخشــی از مصارف صنایع باید از طریــق نیروگاه های 

تجدیدپذیر باشد.
وی افزود: دولت نیز در شــورای عالی انرژی مصوب کرده است که ۲۰ 
درصد مصارف آتی ادارات باید از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر انجام 

شود.
وزیر نیــرو خاطرنشــان کرد: تابــع این تقاضــا، بر اســاس مصوبات 
شورای عالی اقتصاد مجوز ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه صادر شده و قرارداد 
آن ها منعقد شده اســت که بخش اندکی از آن به بهره برداری رسیده و 

بخش دیگر نیز در مسیر اجرا و بهره برداری است.
سال گذشته خردادماه تابلوی سبز برق در بورس انرژی راه اندازی شد.

با راه اندازی تابلوی معاملات برق سبز در بورس انرژی از ابتدای خرداد 
۱۴۰۲ تا پایــان اســفندماه ۱۴۰۲ در مجموع بیــش از ۲۶۸ میلیون 
کیلووات ســاعت انرژی تولیدی برق نیروگاه های تجدیدپذیر باارزش 

حدود ۶۲۸ میلیارد تومان معامله شده است.
همچنین امسال بر اســاس گزارش مدیریت شــبکه برق ایران ارزش 
معاملات برق در بورس انرژی در پایان هفته ســوم اردیبهشت از زمان 
آغاز فعالیت شرکت های توزیع برق در این بازار، به ۹۱۰۶ میلیارد ریال 

رسید.
بیست بهمن ســال گذشــته نیز در همین رابطه محرابیان گفت: 
در حال حاضر با راه اندازی تابلوی ســبز بــورس و ایجاد جذابیت 
لازم در حــوزه تولید بــرق انرژی هــای تجدیدپذیر شــاهد این 
هســتیم که تولیدکنندگان و مصرف کنندگان بــرق تجدیدپذیر 
در یک فضای عادلانه با هم دادوســتد می کنند و در همین راستا 
جذابیت های لازم برای ســرمایه گذاری در این حوزه فراهم شده 

است.

وزیر نیرو دربــاره برنامه هــای وزارت نیرو برای توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر و توانمندی های ایران در این حوزه ادامه داد: وزارت نیرو 
در خصوص انرژی هــای تجدیدپذیر برنامه جامــع و کاملی دارد که 
باهدف توســعه این نوع انرژی در کشــور و رفع ناترازی برق طراحی 

شده است.
محرابیان خاطرنشان کرد: باتوجه به اینکه ظرفیت های زیست محیطی 
کشور اجازه توسعه بیش از حد نیروگاه های فســیلی را به ما نمی دهد، 
حرکت به ســمت انرژی های پاک آن هم با اســتفاده از توان مهندسی 

داخلی اجتناب ناپذیر است.
وی افزود: در حــال حاضــر همه دانش فنــی ســاخت نیروگاه های 
خورشــیدی از صفر تا صد بومی ســازی شده اســت و به عنوان نمونه 
اکنون کارخانه ای در شهرستان خمین داریم که از مواد اولیه تا نیروگاه 

خورشیدی را در داخل تولید می کند.
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